
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبرداد:

مصرف ماهانه ۱۲ هزار تُن آرد برای پخت نان 
۸۵۵ واحد نانوایی دارای پروانه دراستان قم فعال است

روزنامه
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انسان در طول عمر خود مراحل مختلفی از زندگی را تجربه می کند، از زمانی 
که متولد می شود تا زمانی که چشم از این جهان هستی می بندد؛ همواره 
اولین بارهایی را تجربه می کند که در ابتدا همراه با استرس و نگرانی هایی 
اما  دیگر  اولین های  و  ها  شادی  و  غم  نخستین  واکسن،  اولین  تزریق  است. 
اینکه چگونه بتوانی بر استرس این اولین ها غلبه کنی، هنر کرده ای و در 
زندگی ات موفق بوده ای. والدین نیز به حکم پدر یا مادر بودن، باید اولین هایی 

 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به تعطیلی زایشگاه ایزدی در سالجاری، 
گفت: این زایشگاه به دلیل تک تخصصی بودن و همچنین ناایمن بودن ساختمان، 
باید تعطیل می شد.  مهدی مصری در گفت وگویی  افزود: بر اساس شاخص های 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، تمام بیمارستان ها باید دارای چهار 
تخصص داخلی، اطفال، جراحی و زنان را دارا باشد و زایشگاه تخصصی ممنوع 
است. وی اضافه کرد: الزام بیمارستان ها برای دارا بودن چهار تخصص،  به دلیل 

چگونه کودک را برای ورود به مدرسه آماده کنیم؟
نکاتی که والدین کلاس اولی ها باید بدانند

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد:
مباحث پزشکی و فنی علت تعطیلی زایشگاه ایزدی

4۸

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم خبرداد:

افزایش 14درصدی 
بیمه شده های مشاغل آزاد

رئیس مرکز بهداشت استان قم تاکید کرد:

ضرورت تزریق واکسن افراد بالای پنجاه سال قمی

رییس هیأت تیراندازی استان قم خبرداد:

درخشش بانوان قم در لیگ برتر تیراندازی

 مدیرکل تامین اجتماعی استان قم گفت: آمار بیمه شده های تامین اجتماعی در بخش مشاغل آزاد در یک سال گذشته ۱۴ 
درصد افزایش نشان می دهد. محمد عاشوری در گفت وگویی اظهارداشت :  در حال حاضر ۲۴ هزار و ۱۶۲ نفر در این استان 
بیمه شده مشاغل آزاد هستند که نسبت به سال گذشته ۲ هزار و ۷۸۰ نفر افزایش یافته که اطلاع رسانی و ارتقا فرهنگ 

۸
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رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

اختصاص ۱۰۰ میلیارد تومان بودجه 
برای ساخت پارکینگ

۸

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم گفت: پروژه  تقاطع خیابان آذر و عماریاسر با 400 فضای پارک 
و بیش از 95 درصد پیشرفت مراحل پایانی خود را سپری کرده و اگر مشکلات آن حل شود به زودی افتتاح می شود. سید 
محمدحسین دهناد ، به اولویت مدیریت شهری برای ساخت پارکینگ در سال ۱۴۰۱ اشاره کرد و اظهار داشت: یکی از مهم ترین 
دغدغه های شورای شهر و شهرداری تأمین پارکینگ موردنیاز شهر است. وی از اختصاص ۱۰۰ میلیارد تومان بودجه به پارکینگ 

با  ای  مرحله  یک  عمومی  مناقصه  دارد  نظر  در  قم  استان  گاز  شرکت 
شماره  به  مناقصه،  دفترچه  در  مستندات  طبق  فوق،  موضوع  کیفی  ارزیابی 
برگزار  الکترونیکی دولت  تدارکات  از طریق سامانه  را   2001091459000009
نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه 
گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به 

آدرس www.setadiran.ir می باشد.
۱. برنامه زمانبندی مناقصه:

1-1- تاریخ انتشار اسناد در سامانه: مورخ ۱۴۰۱/۶/۰۸ می باشد.
1-2- مهلت دریافت اسناد مناقصه: تا ساعت 19 روز شنبه مورخ ۱۴۰۱/۶/۱9

1-3- جلسه پاسخ به سوالات)درصورت نیازمتعاقبا اعلام می گردد(
شنبه  روز   ۱۸ ساعت  اسناد:  و  قیمت  پیشنهاد  پاکت  ارسال  مهلت   -4-1

مورخ۱۴۰۱/۷/۰۲
دوشنبه  روز  ۱۰صبح  ساعت  کیفی  ارزیابی  های  پاکت  گشایش  زمان   -5-1

مورخ۱۴۰۱/۰۷/۰۴
1-6- زمان گشایش پاکت های »الف، ب و ج«: ساعت 9 صبح روزدوشنبه مورخ 
۱۴۰۱/۷/۱۸ )امکان تغییر قیمت پیشنهادی برای یکبار و تا روز باز گشایی پاکات 

قیمت وجود دارد(
۲. شرایط متقاضیان:

2-1- توانایی انجام کار در مدت 365روز تقویمی
2-2- دارا بودن حداقل پایه 5 در رشته تأسیسات و تجهیزات از سازمان مدیریت 

و برنامه ریزی کشور

شماره  حساب  به  )واریزی  نقد  وجه  یا  بانکی  ضمانتنامه  ارایه  توانایی   -3-2
2174633403005 سیبا( به مبلغ 8.650.000.000 ریال به عنوان سپرده 

شرکت در مناقصه همراه اسناد تحویلی
2-4- توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت اجرای تعهدات قراردادی

2-5- ارائه صورتهای مالی ثبت شده در سامانه های پردیس، جام و...درصورت 
پیشنهاد قیمت بالای ده برابرسقف معاملات متوسط

2-6- تمامی کالاها می بایست صرفا از شرکت های ایرانی که دارای گواهینامه 
صلاحیت )لینک به سامانه توانیران ( و یا دارای اساسنامه و اخرین اگهی ان مربوط به 

شرکای ایرانی باشد، خریداری شود
2-7- ارائه گواهینامه صلاحیت ایمنی دارای اعتبار

3. نکات قابل توجه:
3-1- ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان ایجاد نخواهد کرد.

3-2- این پیمان )معادل 15 درصد مبلغ قرارداد( پیش پرداخت دارد ومشمول 
تعدیل نیز می باشد.

3-3- شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار بوده و اعتراضی 
پذیرفته نخواهد شد.

3-4- در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند با شماره فکس 
امور پیمانهای شرکت گاز استان قم 36620004-025 و یا 36121303-025 و 

36121593-025 تماس حاصل فرمایند.
www. :3-5- این آگهی از طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم به آدرس

nigc-Qom.ir ارسال گردیده است.

 در نظر دارد جهت تکمیل نیروی انسانی مورد نیاز خود در قالب قرارداد 
شرکتی مطابق جدول ذیل پس از برگزاری آزمون و مصاحبه تخصصی اقدام 

به جذب نیرو نماید.
افرادی که متقاضی حضور در آزمون می باشند می توانند برای ثبت نام 
از تاریخ  ۱۴۰۱/۶/۱5  تا تاریخ ۱۴۰۱/۶/۲۲ به آدرس :  قم - ابتدای 
بلوار غدیر - کوی شماره 11 - اداره کل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان 
قم - طبقه دوم - واحد ماشین آلات )آقای سعادت بخش(  ، مراجعه نموده 
و پس از مطالعه دقیق مفاد آگهی و با توجه به شرایط ذکر شده به ثبت نام 

اقدام نمایند.

شرایط عمومی :     
. 1 تابعیت نظام جمهوری اسلامی ایران

. 2 دارا بودن کارت پایان خدمت وظیفه عمومی و یا معافیت دائم.
. 3 عدم اشتهار به فساد اخلاقی ، نداشتن سابقه محکومیت و سوء پیشینه 

کیفری که موجب محرومیت از حقوق اجتماعی شده باشد. )با تایید مراجع 
ذی صلاح(.

. 4 عدم تعهد اشتغال در دستگاهها ، موسسات و شرکتها و کلیه نهادها و 
ارگان ها به هر شکل ممکن.

. 5 داشتن تندرستی و توانایی کامل جسمی و روانی )با تایید طب کار(.
. 6 عدم اعتیاد به هر گونه مواد مخدر ، روان گردان و ... )با تایید مراجع 

ذی صلاح(.
* داوطلبان جهت ثبت نام حتما موارد ذیل را به همراه داشته باشند .

2قطعه عکس 4×3
اصل و کپی گواهی پایان تحصیلی

 اصل و کپی کارت ملی 
 اصل و کپی تمام صفحات شناسنامه
اصل و کپی گواهینامه ویژه و پایه یک

 اصل و کپی کارت پایان خدمت وظیفه عمومی و یا معافیت دائم
ارائه مدرک سوابق کاری

** ساعت مراجعه حضوری جهت ثبت نام همه روزه بجز روزهای تعطیل از 
ساعت 8 الی 12

*** زمان و نحوه برگزاری آزمون متعاقبا اعلام خواهد شد.

روابط عمومی شرکت گاز استان قم

»آگهی فراخوان مناقصه عمومی« 

فراخوان جذب راننده پایه یک و مینی لودر )بابکت(

فراخوان مناقصه عمومی پیمان تعمیرات و نگهداری شبكه، انشعابات گاز، حفاظت از زنگ و وسایل گازرسانی 
کل محدوده اداره گاز منطقه دو قم و خدمات بهره برداری، امداد و گازبانی بخشهای تابعه

محمد نهاوندیان: 
کاش قید محرمانگی از حوادث 
سال های ۹۶ به بعد برداشته شود

معاون اقتصادی دولت حســن 
قیــد  اســت  امیــدوار  روحانــی 
جلســات  مصوبات  محرمانگــی 
اقتصــادی  شــورای هماهنگــی 
برداشته شود تا مردم ببینند که 
چه تصمیماتی در کشــور گرفته 
شــد که زندگی ســخت تر نشود. 
او معتقد اســت استراتژی دولت 
روحانی این بود که به مشــکلات 

آیت الله جنتی در اجلاس خبرگان:
زائران اربعین در برابر توطئه های 

دشمنان هوشیار باشند

حق شناس فعال سیاسی اصلاح طلب: 
بی توجهی به ابعاد توافق تصمیم گیران 

را مقابل تاریخ پاسخگو می کند
رئیس مجلــس خبرگان گفت: بر 
همه زائرین لازم اســت هوشیاری 
لازم را در برابر توطئه های آمریکایی 
و اسرائیلی داشــته باشند و اجازه 
ندهند برخی اختلافات و مسائل 
سیاسی به این اجتماع عظیم ضربه 
وارد کنــد. آیت اللــه احمد جنتی 
صبح روز ســه شــنبه در دهمین 
اجلاس مجلس خبــرگان رهبری 

یک فعال سیاســی اصلاح طلب 
گفــت: : اصولا پرونــده برجام یک 
پرونده ملی است و نمی توان به آن 
نگاه غیرملی داشــت. زیرا برجام 
در سرنوشــت بیش از ۸۰ میلیون 
ایرانــی، کســانی که هنــوز متولد 
نشــدند و حتــی آینــده ایــران اثر 
مستقیم دارد. بنابراین کوچکترین 
7خطای راهبــردی و بی توجهی به  ۲ 7
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 در نظر دارد  پروژه  ذیل را با مشخصات و شرایط کلي اعلام شده  از طریق مناقصه عمومي یک مرحله اي به شرکتهاي 
واجد شرایط واگذار نماید.

-موضوع ، مبلغ برآورد اولیه ، مدت زمان اجراء ، مبلغ سپرده شرکت در مناقصه و مبلغ خرید اسناد مطابق 
جدول زیر می باشد:

شرایط: 
-نوع تضمین شرکت در مناقصه : به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز وجه 
نقد به حساب بانک ملی شعبه میدان تره بار به شماره 0115427089004 بنام سازمان میادین میوه و تره بار ارائه و 

رسید آن به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم شود.
- هر گونه کپی برداری از اسناد ممنوع بوده و فقط اشخاصی مجاز به ارائه پیشنهاد می باشند که اسناد را به نام خود 

خریداری کرده باشند. 
- مبلغ خرید اسناد مناقصه مي بایست به شماره حساب 0113127588001 بانک ملی به نام سازمان میادین 

شهرداري قم واریز گردد .        )هزینه خرید اسناد مناقصه غیرقابل استرداد می باشد( .
محل دریافت اسناد و تسلیم پیشنهادها : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه) س ( - بلوار شهید 
رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- امور قراردادها جهت دریافت اسناد 

مراجعه نمایند / همچنین جهت تسلیم پیشنهادها به آدرس فوق دفتر حراست سازمان مراجعه شود . 
- طبق شرایط خصوصی پیوست اسناد، پروژه فوق داراي  تعدیل و پیش پرداخت می باشد.

تذکر: داشتن رتبه 5 ابنیه و ساختمان و ارائه گواهینامه صلاحیت ایمنی از سازمان  برنامه و بودجه کشور جهت شرکت 
در مناقصه الزامی می باشد.

- فروش اسناد از مورخ ۱۴۰۱/۰۶/۱۶ لغایت ۱۴۰۱/۰۶/۲۸ می باشد.
-پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مناقصه را دریافت و با قید قبولی و بدون قید و شرط ، امضا کرده و به 
پیشنهاد خود ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از جانب هر یک از مناقصه گران باعث حذف آنان از فرایند مناقصه 

مي گردد. 
-هزینه درج آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.

- جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 36644313  )025( تماس حاصل فرمایید.
مهلت تحویل اسناد و تسلیم پیشنهادات:  تا پایان وقت اداری روز چهار شنبه ۱۴۰۱/۰۶/3۰ می باشد .

-سایر اطلاعات و جزئیات دراسناد مناقصه موجود می باشد.
روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

آگهي مناقصه عمومي یک مرحله اي ) نوبت دوم (

سازمان میادین شهرداري قم

شناسهآگهی:137۶2۹۶

بنیاد مسكن انقلاب اسلامی استان قم

شناسه آگهی:1375218

شماره مناقصه: 
20010۹145۹00000۹

شناسه آگهی :137521۹
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لباس رزمی که روحانی
 دیر به تن کرده است! 

 انتشار بخشی از محتوای کتاب »جنگ بدون آتش 
و دود« در رسانه ها بازهم نام حسن روحانی و کابینه او، 

سر زبان ها افتاد. در این کتاب که روایت جلسه ای محدود که در اواخر دوران ریاست 
جمهوری روحانی در ساختمان »همراهان« سعد آباد برگزار شده بود به نکاتی اشاره 

می شود که شاید برای اولین بار است که در فضای رسانه ای کشور مطرح می شود.
حاصل این گفت وگوها و حرف ها، دفاعی است که رئیس جمهور وقت ایران از خود و 
کابینه اش می کند. دفاعی که در زمان ریاست جمهوری شاهد آن نبودیم. بارها نوشتیم 
که آقای روحانی، راز سکوت شما در برابر مسائل چیست؟ اما نه تنها به پاسخی نرسیدیم 

بلکه بازهم شاهد سکوت بیشتر بودیم.
قبل از اینکه بحث را ادامه بدهیم، بهتر است بخش هایی از کتاب »جنگ بدون آتش 

و دود« را با هم مرور کنیم:
*ما سه مقطع در میانه جنگ اقتصادی داشتیم که کار به سمت صلح می رفت. مقطع 
اول اروپایی ها با محوریت مکرون واسطه شدند. مقطع دوم میانجیگری ژاپن بود و مقطع 

سوم مربوط به سفر نیویورک است.«
* »قصد داشتیم بنزین و گازوئیل را در بازار بفروشیم و برای دولت تأمین مالی کنیم. اما 
بدون اینکه به مردم فشار مضاعف وارد شود. ما سه قوه در مورد اجرای این طرح توافق 

کردیم، ولی وقتی زمان اجرا رسید، در کاسه ما گذاشتند.«
* »برای سفر استانی به کرمانشاه رفته بودم. به من خبر دادند که خبرگزاری فارس 
اعلام کرده که آخر هفته قرار است بنزین گران شود. مردم به خیابان ریختند، صف 
تشکیل شد، پمپ بنزین آتش زدند. در حالی که در آن مقطع اصلا قصد این کار را 
نداشتیم. با این حال گفتم که برای چند ماه آینده را هم لغو کنید. هر روز یک داستان 

جدید پیش می آمد.«
افراد اصلی  بعدها  بزنند.  را زمین  *»غروب جمعه عده ای تصمیم گرفتند، دولت 
دستگیر شدند. بازجویی های آن ها موجود است که می گویند از چه کسانی دستور 

گرفته بودند.«
اخیرا هم نهاوندیان که زمانی رئیس دفتر روحانی بود و بعد شد معاون اقتصادی او 

گفته است:» کاش قید محرمانگی از حوادث سال های 96 به بعد برداشته شود.«
به نظر می رسد رئیس دولت های یازدهم و دوازدهم و تیم رسانه ای او، کمی دیر به یاد 
جبران سکوت های خود افتاده اند. البته این شکستن سکوت هم در این روزها یک دلیل 

مشخص دارد. آن هم رفتار دولت رئیسی است.
رئیسی و کابینه سیزدهم، هر اتفاقی که در کشور می افتد را حاصل زحمات خود 
می دانند و آن را به حساب خود می نویسند و هر کاستی را به دولت روحانی نسبت 

می دهند.
شاید بتوان به جرات گفت دور دوم ریاست جمهوری حسن روحانی از نظر گسترش 
تحریم های اقتصادی، در تاریخ جمهوری اسلامی بی  سابقه بوده است. ترامپ رئیس 
جمهور وقت آمریکا، پایش را روی گلوی اقتصاد کشور گذاشته بود و اجازه کوچک ترین 

معاملات بین المللی را به ایران نمی داد.
حتی دوستان ایران هم نمی توانستند به صورت قانونی با کشور معامله داشته باشند. 
در این شرایط حسن روحانی توانست کشور را اداره کند. کاری که اگر رئیسی انجام 
داده بود از آن با عنوان معجزه قرن یاد می کردند و از ناتوانی آمریکا در زمین زدن قطعی 

جمهوری اسلامی چه قصه ها که نمی نوشتند.
سکوت روحانی و تیم او در مورد همین مشکلات باعث شد تا مردم متوجه جنگی که 

اتفاق افتاده بود نباشند.
یک پزشک وقتی متوجه مشکلات بیمار می شود که یا خود بیمار به حرف بیاید یا 
آزمایش ها روایت گر وضع فرد باشند. بالا رفتن قیمت دلار و کالاها در کشور نشان می داد 
که ما در موقعیت عادی نیستیم اما ساکت بودن دولت، این برداشت را بوجود می آورد که 

دست روی دست گذاشته اند و کاری نمی کنند.
در همان زمان ها ما شاهد بودیم که قالیباف به عنوان رئیس مجلس با علم به شرایط 
آن روز کشور  در مورد دولت روحانی و گرانی ها می گفت:» ما شاهد افزایش قیمت مرغ 
تا 29 هزار تومان بودیم و به نظرم این اوج بی عرضگی مدیران اجرایی است .« و این 

درحالی است که امروز قیمت مرغ هیچ ارتباطی با مدیران اجرایی کشور ندارد!
ساکت بودن این حس را به مردم القا کرد که رئیس جمهوری که با هزار امید به او رای 
دادن بودند، منفعل شده است و همین زمینه ساز موج ناامیدی در کشور شد. انتخاباتی 

با پایین ترین مشارکت در طول تاریخ، حاصل همین برداشت ها بود.
اگر رییس جمهور همان زمان لباس رزم می پوشید و گزارش تمام کارهای خود را به 
مردم می داد و تلقین نمی کرد که همه چیز آروم است و ما چقدر خوبیم، شرایط امروز 

کشور اینگونه نبود.
انتخاب یک استراتژی غلط، کار را به جایی رساند که می بینیم.

البته همین ها باعث نمی شود که بگوییم دولت دوم روحانی، تصمیم های غلط بسیار 
داشت. او نتوانست بعد از خروج آمریکا از برجام، دولتی متناسب با وضعیت کشور 
تدارک ببیند. کابینه او آماده جهش اقتصادی بعد از برجام بود اما وقتی سد ترامپ مثل 
قارچ از زمین بیرون زد، آنها نتوانستند به خوبی وضع را مدیریت کنند و تا کنترل شرایط 

ایران زمان زیادی را از دست داد.
البته ماهی را هر زمانی از آب بگیرید، تازه است. الان هم فرصت خوبی است تا مردم 
با حقایق آشنا شوند. الان که دولتمردان مدعی هستند شرایط کشور را به مذاکرات 
هسته ای گره نزده اند و می توانند بدون برجام هم کشتی طوفان زده اقتصاد ایران را به 
ساحل امن آرامش برسانند. البته این در ظاهر است و در باطن می بینیم که چشم های 

اقتصاد ایران به وین؛ محل مذاکرات هسته ای است.
بر کسی پوشیده نیست اگر از صندوق های آمریکا نام ترامپ بیرون نیامده بود، شاید 
امروز دلار نهایت به 5 هزار تومان رسیده بود، یکی از نزدیکان روحانی به کرسی ریاست 

جمهوری تکیه زده بود و اوضاع مجلس به گونه ای دیگر رقم می خورد.
حال روز دولتمردان و مجلسی ها هم همان منتقد و سخنران در دانشگاه و برخی 

مجامع عمومی باقی می ماند.
تحلیلگر مسائل سیاسی

 

هزینه به نتیجه نرسیدن 
مذاکرات بر عهده کیست؟ 
در حال حاضر اختلاف میان ایران و آمریکا بر سر برجام 
به دو موضوع تضمین ها و حل و فصل مسایل پادمانی 

بازمی گردد. آمریکا باید تضمین لازم اعتمادساز به ایران بدهد که تا الان این گونه نشده 
است و همین طور پرونده سوالات پادمانی باید بسته شود که استخوان لای زخم نباشد.
رژیم صهیونیستی و لابی اسراییل در آمریکا موافق توافق و بازگشت به برجام نبوده و 
نیستند، کما اینکه در توافق قبلی هم شخص نتانیاهو توانست ترامپ را متقاعد کند که 
از برجام بیرون بیاید. آنها به خوبی می دانند وقتی ایران در صحنه قدرت بیاید، حتما 
رژیم صهیونیستی دچار چالش جدی می شود. به هر حال ایران قدرتمند است و نقش 
موثری در تحولات بین المللی دارد و اسراییل به راحتی زیر بار این توافق نمی رود. الان 
هم سکته هایی که در روند مذاکرات شاهد هستیم به خاطر فشار بیش از حدی است که 

لابی صهیونیست  بر روی افراد و مقامات کاخ سفید وارد می کند.
بایدن و دموکرات ها می خواهند توافق و بازگشت به برجام انجام شود، اما اسراییل با 
کمک برخی از اعضای جمهوری خواه تلاش دارد، این اتفاق نیفتد. با این حال الان 

توپ در زمین آمریکا است که این توافق را بپذیرد یا نه!
ایران کشوری نیست که اگر هم توافق نشود بنشیند، نگاه کند و منتظر باشد. ایران 
راه خودش را می رود. مهم ترین موضوعی که مانع جدی توافق بود، تحریم ها بودند اما 
ایران این شمشیر برنده را کند کرد و تحریم دیگر معنا ندارد. این آمریکایی ها هستند که 
باید با واقعیت هایی که موجود است کنار بیایند و تا جایی که می توانند باید از فشار لابی 

صهیونیست بکاهند.
قبلا و نیز در دولت رییسی ایران با تمام ظرفیت در میدان مذاکره بوده است تا برجام 
به طور جدی به نتیجه برسد و این سیگنال به همه کشورها منتقل شده است و به همین 
خاطر هم تلاش می کنند چون می دانند ایران جدی است اما خود آمریکا و فشارهای 
درون کاخ سفید به ویژه از سوی صهیونیست ها موقعیت بغرنجی را برای دولت آمریکا به 

وجود آورده است.
الان در آمریکا دو حاکمیت وجود دارد؛ یک حاکمیت ملی که سعی دارد منافع آمریکا 
را تامین کند و یک حاکمیت اسراییل که آن حاکمیت نمی گذارد برجام به سرانجام برسد. 
معتقدم برجام منافع ملی آمریکا را تامین می کند اما لزوما منافع اسراییل را خیر. اما آنکه 

در این میان منافع مردم خودش را نادیده می گیرد، آمریکاست.
آمریکا باید بین گزینه توافق یا عدم توافق یکی را انتخاب کند، در غیر این صورت هزینه 

به نتیجه نرسیدن توافق بر عهده آمریکاست.
کارشناس مسایل بین الملل

اخبار

وزیر نفت پس از پایان نشست اوپک  پلاس مطرح کرد: 

آمادگی ایران برای افزایش
 امنیت انرژی در جهان 

وزیر نفت گفت: ما همواره به  عنوان یک تولیدکننده عمده نفت و فرآورده های نفتی در 
جهان آمادگی داریم به دور از سیاسی کاری به نقش خود در عرضه نفت و افزایش امنیت 

انرژی در جهان کمک کنیم . 
جواد اوجی پس از پایان سی  و دومین نشست وزارتی ائتلاف اوپک پلاس با تأکید 
بر اینکه بازار جهانی انرژی نیازمند افزایش عرضه نفت ایران است، افزود: از نظر فنی 
و کارشناسی، کمیته فنی و نظارتی اوپک پلاس در سناریوی پایه  خود، مازاد عرضه به 
تقاضای جهانی نفت در سال 2022 را در سطح روزانه 400 هزار بشکه پیش بینی کرده 

که این رقم نسبت به پیش بینی ماه گذشته، حدود 600 هزار بشکه در روز کمتر است .
وی با بیان اینکه طبق بررسی ها تصمیم های اوپک پلاس به بهبود شرایط بازار نفت 
از نظر توازن عرضه و تقاضا کمک کرده است، گفت: با این حال، در شرایط کنونی، 
در نتیجه بعضی از نگرانی ها از پیامدهای تنش های ژئوپلیتیک برای رشد اقتصادی 
جهان و آسیب های احتمالی برای تقاضای بازار جهانی نفت در وضع شکنندگی است 
و اثبات کننده این مسئله تلاطم بالای قیمت های نفت خام در ماه های اخیر است که 

باید به آن توجه شود.
ائتلاف  عضو  کشورهای  انرژی  و  نفت  وزیران  برخی  اینکه  به  اشاره  با  نفت  وزیر 
اوپک پلاس نیز در هفته های اخیر به این نکته اشاره کردند، گفت: شرایط کنونی نیازمند 

دقت نظر و بررسی بیشتر است .
وی تصریح کرد: بر اساس تازه ترین آمار و گزارش های منتشرشده، پایبندی مناسب 
کشورهای عضو ائتلاف اوپک پلاس، در ماه ژوئیه سال 2022 به سطح 546 درصد 
رسید که دلیل اصلی افزایش سطح پایبندی، تولید نکردن به مقدار تعهد شده از سوی 

بعضی از کشورها بوده است.
تشدید بحران انرژی در اروپا

وزیر نفت با یادآوری اینکه روند بحران انرژی در سطح جهان به  ویژه در منطقه اروپا در 
حال تشدید است و پیوسته، ابعاد تازه تری پیدا می کند، گفت: نمونه آن افزایش قیمت 
گاز طبیعی در برخی از قطب های گازی اروپا به حدود 70 دلار برای هر یک میلیون بی  

تی  یو معادل قیمت نفت بیش از 400 دلار به ازای هر بشکه است .
وی افزود: هرچند اروپایی ها با بعضی از تصمیم ها در حوزه سیاست های انرژی خود 
سعی در جبران کمبود انرژی و کاهش شدت بحران دارند، اما تأمین پایدار و مطمئن 
منابع انرژی، به طور مشخص نفت و گاز، به  ویژه با نزدیک شدن به فصول پاییز و زمستان، 

یک نیاز ضروری برای مصرف کنندگان اروپایی به شمار می رود .
وی با بیان اینکه ما همواره به عنوان یک تولیدکننده عمده نفت و فرآورده های نفتی 
در جهان اعلام کرده ایم که آمادگی داریم به دور از سیاسی کاری و با پرهیز از استفاده 
سیاسی از انرژی، به نقش خود در عرضه نفت و فرآورده های نفتی و به ارتقای امنیت 
انرژی در جهان کمک کنیم، گفت: بازار جهانی انرژی نیازمند افزایش عرضه نفت و گاز 

طبیعی از سوی ایران است .
وزیر نفت در پایان تأکید کرد: اوپک پلاس در بالاترین سطح همکاری خود قرار دارد و 
فکر می کنم تقریباً همه اعضای اوپک پلاس در زمینه دستاوردهای این همکاری برای 
ثبات بازار دیدگاه های یکسانی دارند، ثبات و تداوم همکاری اوپک پلاس می تواند در 

شرایط بحرانی کنونی کمک زیادی به مصرف کنندگان دنیا کند .

معاون استاندار قم:

 بانک ها در پیشبرد اهداف دولت
 به تکالیف خود عمل کنند

 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با تاکید بر اینکه حوزه اقتصادی یکی 
از اولویت های دولت سیزدهم است گفت: بانک ها در این زمینه نقش موثری دارند، باید 

در خصوص عمل به تکالیف و وظایفی که دارند، برنامه ریزی دقیقی انجام دهند. 
 محسن امیدیان روز سه شنبه در هشتمین جلسه ستاد تسهیلات و رفع موانع تولید 
استان در تالار امام جواد )ع( استانداری افزود: اگر بانک ها به خوبی برنامه ریزی نکنند، 

تکالیف متعددی بر عهده شبکه بانکی قرار می گیرد.
وی ادامه داد: درصورتی که وضعیت برنامه ریزی در حوزه های مختلف مشخص شود، 
فارغ از منافعی که برای بانک ها در پی دارد، استانداری نیز کمک های لازم را به آن ها 

ارائه خواهد داد.
از همه دستگاه های عضو ستاد  با قدردانی  از سخنان خود  امیدیان در بخشی 
تسهیل و رفع موانع تولید استان گفت: طبق اعلام معاونت هماهنگی امور اقتصادی 
و توسعه منطقه ای وزارت کشور، ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قم بر اساس آمار 
6 ماهه سال گذشته، هم در حوزه مصوبه ها و هم درصد مصوبه های نهایی شده و 
همچنین شمول مصوبه ها و بخش های مختلف تولید، نخستین رتبه را به دست آورده 

است.
معاون استاندار قم بیان داشت: این نشان دهنده ظرفیت خوبی است که در استان 

داریم، هرجایی که کار را درست انجام دادیم، نتیجه گرفتیم.
عملکرد موفق شرکت شهرک ها درتأمین زیرساخت  ها

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم نیز طی سخنانی با اشاره به عملکرد 
موفق شرکت شهرک های صنعتی استان در تأمین زیرساخت های لازم برای واحدهای 
تولیدی گفت: شرکت شهرک های استان خیلی از مسائل را با خطرپذیری و ریسک بالا 
حل کرده است، خسارت ناشی از واگذار نکردن انشعاب گاز به واحدهای تولیدی نیز به 

عهده دستگاهی است که همراهی و همکاری نمی کند.
اکبر ابدالی محمدی همچنین خاطرنشان کرد: واگذاری پروانه و پرداخت تسهیلات 
انجام  می گیرد،  صورت  که  سنجی  ظرفیت  مطابق  تولیدی،  واحدهای  به  بانکی 

می شود.
مجتبی سرلک معاون معادن و صنایع معادنی سازمان صمت استان نیز با اشاره به 
وضعیت تسهیلات رونق تولید به واحدها گفت: 16 طرح و واحد به ارزش یکهزار و 
650 میلیارد ریال در قالب تسهیلات سرمایه در گردش و تسهیلات سرمایه ثابت در 
کمیته  مربوطه بررسی و تصویب و به بانک های ملی، ملت، تجارت و صنعت و معدن 

معرفی شد.
سید مصطفی منزوی معاون سرمایه گذاری و امور اقتصادی سازمان جهاد کشاورزی 
استان نیز با اشاره به بررسی 106 طرح کشاورزی به مبلغ 886 میلیارد ریال با عاملیت 
بانک های تجارت، سپه، ملت، صادرات و ملی گفت: 226 مورد به مبلغ هزار و 540 

میلیارد ریال نیز به بانک ها معرفی شدند.
گردشگری  فرهنگی،  میراث  کل  اداره  گردشگری  معاون  نصر  مهدی  همچنین 
و صنایع دستی استان نیز گفت: 18 میلیارد ریال تسهیلات برای خرید تجهیزات 

مهمان پذیر با عاملیت بانک صادرات اختصاص پیدا کرد.
 

دادستان کل کشور: 

کشور باید با درآمدهای مالیاتی اداره شود
و هر  اداره شود  مالیاتی  با درآمدهای  باید  تاکید کرد: کشور  دادستان کل کشور 
شهروندی نسبت به درآمد و سطح تمکن مالی که دارد، باید با پرداخت مالیات در اداره 

کشور سهیم باشد. 
حجت الاسلام والمسلمین محمدجعفر منتظری در جمع مدیران سازمان امور مالیاتی 
گفت: جنگ اقتصادی امروز استکبار علیه ملت ایران ادامه هشت سال جنگ تحمیلی 
شرق و غرب علیه کشور و نظام جمهوری اسلامی است: جنگ، همان جنگ است. 
امروز کشور، نظام و مردم ما در یک جنگ اقتصادی با دشمنی هستند که چهل سال 

ما را تحریم کرده است،
وی ادامه داد: همانگونه که جنگ نظامی اصول و قواعد خاص خودش را دارد، در 
جنگ اقتصادی نیز باید اصول رعایت شود. اگر می خواهیم در این جنگ پیروز شویم 

باید اصول مربوطه را رعایت کنیم.
دادستان کل کشور با یادآوری اینکه در طول هشت سال دفاع مقدس رزمندگان ما 
از لحاظ ابزار جنگی فوق العاده کمبود داشتند و هرگز تجهیزات ما با دشمن مجهز به 
مدرن ترین سلاح ها قابل مقایسه نبود، اظهار داشت: اما سلاحی که سپاه، ارتش، 
بسیجیان و در یک کلام ملت ما به آن مجهز بود، سلاح عشق، ایمان، انگیزه و تلاش 

رزمندگان ما بود، که حرف آخر را در جنگ تحمیلی زد.
منتظری بحث مالیات را یکی از مباحث بسیار مهم و زیربنایی کشور دانست و تصریح 
کرد: کشور باید با درآمدهای مالیاتی اداره شود و هر شهروندی نسبت به درآمد و سطح 

تمکن مالی که دارد، باید با پرداخت مالیات در اداره کشور سهیم باشد.
وی یکی از کارهای جهادی و موفق دولت سیزدهم را در حوزه مالیات و سامان دهی 
مالیات دانست و خاطرنشان کرد: تاکیدات اقتصادی مقام معظم رهبری هم همواره این 
بوده است که کشور باید با درآمدهای درون زا اداره شود و درآمدهای حاصل از فروش 

نفت برای امور زیربنایی و آینده کشور مصرف شود.

رئیس مجلس خبرگان گفت: بر همه زائرین لازم است هوشیاری لازم را در برابر 
توطئه های آمریکایی و اسرائیلی داشته باشند و اجازه ندهند برخی اختلافات و 

مسائل سیاسی به این اجتماع عظیم ضربه وارد کند.
آیت الله احمد جنتی صبح روز سه شنبه در دهمین اجلاس مجلس خبرگان 
رهبری دوره پنجم که در محل ساختمان قدیم مجلس شورای اسلامی برگزار شد، 
ضمن درود به روان پاک بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی امام خمینی )ره( و شهدای 
گرانقدر جهان اسلام و آیت الله ری شهری: گفت فرار رسیدن اربعین حسینی که 
عاشورای دومی است و موجی از ولایت مداری آل علی را با مراسم راهپیمایی در 

کشور عراق نشان می دهد، تسلیت عرض می کنم.
وی افزود: پیاده روی اربعین، بصیرت و عشق مردم به اهل بیت )ع( در تاریخ بی 
نظیر است. این گردهمایی عظیم نشان می دهد نهضت تا قیام سیدالشهدا زنده تر 

از گذشته می شود.
اینکه موانع گذشته مانند کرونا و ویزا  بیان  با  رئیس مجلس خبرگان رهبری 
برطرف شده و زمینه بیشتری برای حضور خیل عشاق فراهم شده است، تاکید 
کرد: دشمن در یمن و سوریه شکست خورده است و می خواهد این شکست را با به 

حاشیه کشاندن اربعین جبران کند.
آیت الله جنتی خاطرنشان کرد: نیروهای امنیتی باید مراقبت کنند و تا می توانند 
به زائران، خدمت کنند و تمام توان خود را برای برگزاری هر چه باشکوه تر راهپیمایی 

اربعین به کار گیرند.
وی اضافه کرد: از ملت و دولت عراق که برای برگزاری هر چه باشکوه تر این 
حماسه عظیم تلاش کرده و با مهمان نوازی به زوار ابا عبدالله خدمت می کنند 

تشکر می کنم.
رئیس مجلس خبرگان رهبری در بخش دیگر صحبت های خود تاکید کرد: بر همه 
زائرین لازم است هوشیاری لازم را در برابر توطئه های آمریکایی و اسرائیلی داشته 
باشند و اجازه ندهند برخی اختلافات، مسائل سیاسی و حاشیه ای به این اجتماع 

عظیم که مایه وحدت تشیع است، ضربه وارد کند.
آیت الله جنتی تصریح کرد: یک سال از آغاز به کار دولت سیزدهم می گذرد، به 
همه اعضای دولت خسته نباشید عرض می کنم و برای آنها آرزوی موفقیت می کنم. 

دولت توانست در این یکسال توفیقات خوب و قابل توجهی داشته باشد.
وی گفت: در این مسیر، آرمان های امام )ره( مورد توجه قرار گرفت و در حوزه 
سلامت توانستند کرونا را کنترل کنند و در حوزه سیاست خارجی پویایی و فعال 

شدن در منطقه را شاهد بودیم. در توجه به مناطق محروم و دوری از اشرافیت رفتار 
مناسبی از رئیس جمهور و اعضای دولت مشاهده کردیم و امیدوار هستیم این 

روحیه تا پایان دولت ادامه پیدا کند.
رئیس مجلس خبرگان رهبری با اشاره به اینکه در زمینه معیشت، اول باید آب و 
نان مردم درست شود، تصریح کرد: دولت اصلاح اساسی در مسئله اقتصادی را 
شروع کرد و به نتیجه رساند، اما تداوم این اصلاحات اساسی در نظام بانکی، ایجاد 
تحول ساختاری در بودجه، تحول در تولید و کشاورزی و اصلاح نظام ساختاری 
نیز باید شتاب گیرد. آیت الله جنتی تاکید کرد: توجه به توصیه های مقام معظم 
رهبری منجر به گشایش می شود، همانطور که توجه به توصیه های ایشان در 
سیاست خارجی راهگشا بود و در حوزه ترانزیت و ارتباط با کشورهای همسایه 
رشد چشمگیری داشتیم. رهبر معظم انقلاب، اتکا به ظرفیت های داخلی و منتظر 

مذاکرات نماندن را توصیه کردند و توجه به این توصیه راهگشا بود.
وی افزود: ایشان فرمودند در میان مردم، حضور داشته باشید و حضور مسئولان 
در میان مردم موجب دلگرمی شده است. هر جا به توصیه های ایشان عمل شد 

پیشرفت داشتیم و هرجا کوتاهی شد عقب گرد و پس رفت داشتیم.
رئیس مجلس خبرگان رهبری خاطرنشان کرد: وجود مقام معظم رهبری کشور را 
از بحران ها حفظ کرده است و به برکت وجود ولایت فقیه و مدیریت حضرت آیت الله 
خامنه ای از تمامی فتنه ها و بحران ها گذر کردیم و امروز شاهد رشد و پیشرفت کشور 
در عرصه های علمی، نظامی و صنعتی هستیم و اگر به توصیه های اقتصادی رهبر 

انقلاب در پانزده سال اخیر توجه شده بود حتماً وضع متفاوت بود.
آیت الله جنتی افزود: در طول سال های پس از انقلاب این کشور با حوادث زیادی 
مثل جنگ، تحریم، ترور دانشمندان، فتنه 88، تهاجم فرهنگی و سایر بحران ها 
مواجه شده است. حوادث بزرگی که هرکدام برای از بین بردن یک جامعه کافی بود 

اما به برکت وجود ولایت فقیه مدیریت شد.
همدلی میان قوا برای حفظ آرامش مردم و کشور یک ضرورت است 

وی با بیان اینکه همدلی میان قوا برای حفظ آرامش دل های مردم و کشور یک 
ضرورت است و باعث هم افزایی توان نهادها و دستگاه ها برای حل مشکلات اصلی 
و اساسی مردم می شود، تاکید کرد: مسئولان با رعایت وحدت کلمه، تمام توان 
و امکانات خود را برای حل مشکلات کشور به کار گیرند و از منازعات بی حاصل 

خودداری کنند و با مسئولیت پذیری مشکلات را به گردن یکدیگر نیندازند.
رئیس مجلس خبرگان رهبری اضافه کرد: البته برخی از افراد بددل و کینه ای به 
دنبال ایجاد حاشیه برای قوا و به هم ریختن کشور و تخریب امید مردم هستند. اما 

مسئولان باید مراقبت کنند و مواظب نقشه های تفرقه افکنانه باشند.
رئیس مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه ولایت فقیه چیز تازه ای نیست و ادامه 
ولایت رسول الله و امیرالمومنین )ع( است، گفت: در قضیه اربعین و سنتی که برقرار 
شده و الحمدالله رو به رشد است، مردم برخی پیاده و برخی سواره به کربلا می روند 
و از مردم عراق که هر سال مهمان داری می کنند و مهمان دوست هستند تشکر 

می کنم.
آیت الله جنتی در پایان به شرایط جهان اسلام اشاره کرد و با بیان اینکه جهان 
اسلام امروز شرایط ویژه و حساسی دارد، گفت: اقدامات تروریستی و فتنه های رژیم 
جعلی و موقتی صهیونیستی و آمریکا در سوریه، لبنان، عراق و یمن شکست خورده 
است، اما با این حال آنها به دنبال فرصت برای به هم ریختن آرامش منطقه هستند.
وی خاطرنشان کرد: یک روز به غزه و فلسطینیان مظلوم حمله می کنند، یک روز 
سوریه را بمباران می کنند، یک روز در لبنان و عراق فتنه انگیزی می کنند، یک روز 
در افغانستان عملیات تروریستی می کنند و با محاصره 8 ساله یمن دست از بمباران 

مردم مظلوم و بی پناه یمن بر نمی دارند.
رئیس مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه جبهه مقاومت اسلامی سرافراز و 
سربلند است، گفت: همه امت اسلامی باید در برابر توطئه ها متحد و هوشیار 

باشند.

آیت الله جنتی در اجلاس خبرگان:

زائران اربعین در برابر توطئه های دشمنان هوشیار باشند

احمد دستمالچیان*

واسطه  به  گفت:  مسلح  نیروهای  کل  ستاد  رئیس 
تعهدی که در حوزه تأمین نیازهای بخش دفاعی کشور 
داریم، در خدمت دفاع از کشور خواهیم بود و در عین 

حال از خدمت رسانی به مردم غافل نمی شویم.
ملی  پروژه  از  بازدید  از  پس  باقری  محمد  سرلشکر 
جمع  در  فارس  خلیج  مهر  پتروپالایشگاه  ساخت 
مهندسان و کارکنان پروژه اظهار داشت: حقیقتاً اینکه 
که  خود  اصلی  مسئولیت  کنار  در  مسلح  نیروهای 
و  دفاع و امنیت کشور است، وارد فعالیت های کمک 
ارزشمندی  جایگاه  می شوند،  مردم  به  خدمت رسانی 
دارد، در عین حال واقعیت این است که بیشتر توانمان 
برای دفاع و امنیت کشور بکار می رود، اما همان طور که 
در اصل 147 قانون اساسی و نیز در تدابیر فرماندهی 
معظم کل قوا وجود دارد، نیروهای مسلح مکلف هستند 
که در زمان صلح با امکانات خویش به کمک توسعه 

کشور و به کمک دولت و مردم بیایند.
قرارگاه  پرافتخار  و  ارزشمند  اقدامات  باقری  سردار 
بزرگ  کارهای  انجام  در  )ص(  خاتم الانبیاء  سازندگی 
در کشور را محصول جسارت در پذیرش مسئولیت ها، 
ورود به فناوری ها و علوم جدید و تربیت نسل جدیدی 
از نیروهای جوان با ایمان کشور دانست که در یک بستر 
و  یافته  بالایی  جرأت  و  خطرپذیری  قدرت  سازمانی، 

مهیای کارهای بزرگ می شوند.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح، شجاعت، جسارت 

از ویژگی های کار در قرارگاه سازندگی  را  ایستادگی  و 
خاتم الانبیا )ص( برشمرد و بیان کرد: چنین ویژگی در 
کار و عمل از انتظارات رهبر معظم انقلاب اسلامی از 
نیروهای مسلح و سپاه پاسداران انقلاب اسلامی است 
که علاوه بر دقت، ظرافت، صحت و استحکام در کار در 
بُعد مسائل معنوی و انسانی نیز مسئولیت های سنگینی 
و  پرورش  تربیت،  در  همواره  باید  که  دارید  عهده  بر 
مراقبت از دین و ایمان و اعتقاد و انقلابی گری نیز پیشتاز 

باشید.
وی با تاکید بر لزوم ارتقای معنویت توأم با رشد علمی و 
فنی در میان نیروها، در بخش دیگری از اظهارات خود 
عنوان کرد: در بسیاری از کشورها نیز نیروهای مسلح، 
کارهای بزرگ را عهده دار می شوند که ازجمله می توان به 
نیروهای مسلح چین، ترکیه و پاکستان و… اشاره کرد که 
بازوان توانمندی برای نظام حکمرانی آن کشور محسوب 
می شوند و من همواره در جلسات با واحدهای سازندگی 
سپاه و مجموعه »قرب« این انتظار را مطرح کرده ام که 
ما نیروهای مسلح به واسطه تعهدی که در حوزه تأمین 
نیازهای بخش دفاعی کشور داریم، امکانات مان به آن 
سمت گسیل داده می شود و در خدمت دفاع از کشور 
خواهیم بود و این را نباید هرگز فراموش کنیم، در عین 

حال از خدمت رسانی به مردم غافل نمی شویم.
به مسئولیت های سنگین و خطیر  باقری  سرلشکر 
نقش آفرینی های  در  کشور  امنیت  از  دفاع  در  سپاه 

و  با تشریح فلسفه  و  اشاره کرد  آن  و غرورانگیز  موفق 
به  پاسخ  و  آن در عرضه سازندگی  رویکردهای حضور 
نیازهای کشور در عرصه های غیر دفاعی و نظامی افزود: 
قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا )ص( رویکرد منفعت مالی 
ندارد و وارد پروژه هایی می شود که گره ی از کار مردم و 
کشور بگشایید که تولید بنزین و گازوییل و مشارکت در 

آب رسانی و… نیز از جمله این گره گشایی هاست.
برای  تلاش  مسلح،  نیروهای  کل  ستاد  رئیس 
محرومیت زدایی را زکات فعالیت های قرارگاه سازندگی 
رفع  در  کرد:  تأکید  و  دانست  )ص(  خاتم الانبیاء 

محرومیت ها هرچه می توانید به یاری مردم بشتابید.
از پروژه مهر خلیج فارس را  بازدید  از  وی نیت خود 
نیز قدردانی از مدیران و دست اندرکاران پروژه دانست 
با  و گفت: قدر این کار بزرگ را می دانیم و ان شاءالله 
دلسوزی آن را به انجام و فرجام برسانید؛ زیرا ضرورت 
دارد که روند تولید فرآورده در کشورمان با جدیت ادامه 
و رشد پیدا کند و شبیه آنچه در حوزه نفت و ستاره خلیج 
فارس در ایجاد خودکفایی در تولید بنزین برای کشورمان 

رخ داد، در این حوزه نیز این افتخار را تکرار کنید.
سردار باقری مهندسان و کارگران حاضر در این پروژه 
را شبیه رزمنده در سنگر خواند و عنوان کرد: شما از 
جهت نیت، اخلاص، سخت کوشی و… خود را جدای 
از رزمندگان در آب ها و مرزها ندانید و به خدمت خود در 

تمامی ابعاد با رعایت موازین مربوطه ادامه دهید.

سرلشکر باقری:

نیرو های مسلح از خدمت رسانی به مردم غافل نمی شوند 

سردار سلامی:

 تصمیمات ایران بر انتخابات آمریکا تاثیرگذار است
فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: امروز تصمیمات سیاسی در ایران 
اسلامی، نقشی تعیین کننده در انتخابات آمریکا دارد و سرنوشت کاخ سفید از 

حسینیه امام خمینی )ره( تاثیر می پذیرد. 
سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی روز سه شنبه در همایش اساتید بسیجی 
دانشگاه های کشور در مشهد افزود: امروز آمریکا نمی تواند هر نقشه ای که دارد را در 

منطقه پیاده نماید و به یقین نقشه هایش شکست می خورد.
وی ادامه داد: ما در بسیاری از فناوری ها در رتبه نخست هستیم و حتی برخی 
ابرقدرت ها خریدار تسلیحات ما شده و پیشنهاد همکاری مشترک می دهند و در زمینه 

پدافند هوایی، قدرتهای برتر جهان را پشت  سر گذاشته ایم.
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان اینکه فصل پدرخواندگی نظام 
های بیگانه در سرزمین ما به پایان رسیده است، افزود: همه اینها بدان دلیل است که 
ما چشم به بیگانگان نداریم و برداشتن اتکا از بیگانگان، موجب قوت و قدرت می شود.
وی گفت: امروز ساختن سامانه های مدرن، به اندازه ساخت دوچرخه برای ما آسان 
است و ما خود فناوری های مدرن را تولید کرده و به کار می گیریم و چون قدرتمند 

هستیم، نگران جنگی هم نیستیم.
سرلشکر سلامی بیان کرد: منطق انقلاب اسلامی قدرت برای برقراری عدالت است 
و اینکه در جهان، صدای مستضعفان و مظلومان بلند باشد. پیمان ما با متحدانمان 

اعتقادی است و پای آن هم می مانیم.
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: اگر تحریم را بردارند چندان 
خوشحال نمی شویم و اگر هم ادامه دهند، ناراحت نمی شویم، زیرا چشم به حمایت 

بیگانگان نداریم.
سرلشکر سلامی با بیان اینکه دشمن ذره ای رحم ندارد، افزود: دشمن تاکنون 
هر اقدامی که توانسته علیه ما اعمال کرده است. اگر قدرتمند نبودیم، آنها حمله 
می کردند اما چون قدرتمند شده ایم از مواجهه با ما فراری هستند و این قدرت ما روزانه 

تصاعدی و فزاینده است.

وی افزود: مشکلاتی که تحریم ها ایجاد کرده است، کمتر از 10 درصد است و اگر 
درست عمل کنیم آنقدر استعداد و ظرفیت و امکانات داریم که می توانیم با تکیه بر 

اعتقاد و مکتب و رهنمودهای رهبری از همه مشکلات عبور کنیم.
فرمانده کل سپاه اظهار داشت: جنگ اصلی در جهان کنونی جنگ تبیین، تفکر 
و اندیشه است و آنچه به عنوان جنگ نظامی، اطلاعاتی و امنیتی مطرح است جلوه 

ظاهری نیرویی است که در ژرفای اندیشه ملت ها و دولت ها در جریان است.
وی ادامه داد: نتیجه اندیشه غیر وحیانی، ساخت بمب اتم و استفاده آن علیه 
انسانهای بی گناه است. دارندگان سلاح اتمی از آن به عنوان راهبردی برای برخورد با 

ملت ها استفاده می کنند و همه در خدمت اهداف شیطانی است.
سرلشکر سلامی اظهار داشت: رهبر معظم انقلاب در خصوص ساخت سلاح های 
نظامی و دقت کاربرد آنها تاکید بسیاری دارند تا افراد بی گناه جان خود را از دست 
ندهند. در منطق اسلام استفاده از سلاح هسته ای و نابودی نسل هیچ جایگاهی 
ندارد. ما بسیاری از کارها را علیه دشمنان به خاطر ملاحظات اخلاقی انجام نداده ایم.
وی گفت: امروز دقت سلاح های ما برای اهداف ثابت و متحرک 100 درصد است 
و پهپادهای ما می توانند با استفاده از هوش مصنوعی هر نقطه را که بخواهند مورد 
هدف قرار دهند. وی گفت آمریکا 50 درصد قدرت نظامی جهان را در اختیار دارد اما 
از درون دچار مشکلات بسیاری است، بعضی صحنه ها و فیلم ها که منتشر می شود 
نشانگر فروپاشی انسانیت در آمریکا است و کسی نیست که به مشکلات آنها توجه کند. 
کشورهای مختلف اروپایی نیز دچار همین مشکل هستند اما در کشور ما به خاطر 
وجود فرهنگ ایثار، در حوادث مختلف مردم در کنار هم هستند و مسوولان نیز در کنار 

مردم حضور پیدا می کنند.
سرلشکر سلامی با بیان اینکه ما به گلستان استقلال و بوستان آزادی رسیده ایم، 
افزود: ما دستاوردها و افتخارات زیادی داریم و نباید اجازه بدهیم که دشمن ذهن 
دانشجویان و جوانان ما را بدزدد. دشمنان در تحریف تاریخ حرفه ای هستند و هنر 

آنها تحریف است.

مصطفی داننده *
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شایع ترین مشکلات شیردهی و راه حل  آن ها

انجام  است  لازم  اقدامی  هر  و  می شود  برنامه ریزی  قبل  از  جراحی  عمل  برای 
می گیرد؛ اما واقعیت این است وقتی جراح پوستتان را برش می دهد و درون بدنتان 
را دستکاری می کند، بدن شما به آن واکنش نشان می دهد؛ درست مثل زمانی که 

تصادفا انگشتتان را می بُرید.
در اغلب موارد، پزشکتان می تواند به شما بگوید بعد از عمل، انتظار چه چیزهایی را 
باید داشته باشید؛ اما گاهی عوارضی به وجود می آید؛ چیزهایی که بخش نرمالی از 
پروسه ی التیام بعد از عمل نیستند. هرچند شایع ترین عوارض بعد از عمل، خطرناک 
و جدی نیستند؛ اما بعضی از آن ها، مثل لخته شدن خون می توانند خطرناک باشند و 
البته بهبودی را به تاخیر می اندازند. شما باید روزها و هفته های بعد از عمل، به بدنتان 
توجه بیشتری بکنید و نسبت به احساس هایی که دارید دقیق تر باشید تا در صورت 

لزوم سریع  پزشکتان را در جریان بگذارید.
تقریبا همه ی افراد بعد از عمل درد دارند. میزان این درد بستگی به نوع عمل انجام 

شده و وضعیت سلامت عمومی فرد پیش از عمل دارد.
خیلی از عمل های جراحی امروزه کمتر تهاجمی اند و در نهایت درد کمتری داشته و 
بهبودی سریع تری هم دارند. ضمنا راه های متعددی برای کنترل این درد وجود دارد. 

بهتر است پیش از عمل در این مورد از پزشکتان سوال کنید.
وقتی درد بعد از عمل خوب کنترل شود، بیشتر تمایل خواهید داشت دوباره حرکت 
را شروع کنید و این رمز زودتر برگشتن به فعالیت های عادی روزمره است، ضمنا 

چیزی که خیلی مهم است کمتر احتمال دارد دچار لخته خون یا پنومونی شوید.
واکنش به بیهوشی

وقتی بعد از عمل به هوش می آیید، احساس خوبی ندارید و احتمالا عوارض زیر را 
تجربه می کنید که معمولا کوتاه مدت  هستند:

 تهوع و استفراغ . اختلال حواس . لرز . خارش . گلودرد . تشنگی . بی قراری و 
بی خوابی

واکنش های شدیدتر به بیهوشی نادرند اما به هر حال اتفاق می افتند. برای بعضی 
از افراد، اختلال حواس و از دست دادن حافظه ممکن است تا یک هفته طول بکشد. 
همچنین بعضی از افراد بیشتر در معرض اختلال طولانی مدت تر در حافظه اند. اگر 

موارد زیر را دارید حتما با پزشک صحبت کنید:
. بیماری قلبی . آلزایمر . پارکینسون . بیماری ریوی . سابقه ی سکته مغزی

مشکلات تنفسی
بیهوشی، تنفس طبیعی تان را به هم می زند و حالتی از خفگی ایجاد می کند که 
تمایل دارید سرفه کنید. بعد از جراحی در ناحیه شکم یا سینه، ممکن است تنفس 
عمیق یا بازدم دردناک و آزاردهنده باشد، چون ترشحات و موکوس در ریه ها جمع 
می شوند. ممکن است هیچ علامتی نداشته باشید؛ اما اگر در بخش بزرگی از ریه 

چسبندگی رخ دهد یا انبساط آن متوقف شود می تواند علائم زیر را ایجاد کند:
. تنگی نفس . تنفس تند و بالارفتن ضربان قلب . کبودی لب ها یا پوست

برای پیشگیری از چسبندگی یا کلاپس ریه، پزشک معمولا از وسیله ای به نام 
اسپیرومتر استفاده می کند که تنفس را سنجش کرده و کمکتان می کند نفس های 
عمیق و آرام بکشید.سعی کنید بعد از عمل هر چه زودتر از جایتان بلند شوید و حرکت 
کنید. همچنین سرفه کنید تا مایعات از ریه هایتان خارج شده و بتوانند دوباره خوب 

منبسط شوند.
عفونت ها

بیشتر عفونت های بعد از عمل، جزئی اند و فقط بر پوست اطراف ناحیه برش اثر 
می گذارند. البته عفونت، پروسه ی التیام را به تاخیر می اندازد؛ اما گاهی یک عفونت 

می تواند شدید شده و خطرناک شود. مراقب نشانه های زیر باشید:
. قرمزی و تورم اطراف ناحیه برش . مایع یا چرک از زخم . تب

به طور کلی تنها 3 درصد افراد بعد از عمل جراحی دچار عفونت می شوند؛ اما در 
صورتی که سن بیمار بالا باشد، سیگاری باشد، اضافه وزن داشته باشد و دیابت یا 
بیماری های دیگری داشته باشد، احتمال عفونت بعد از عمل هم بیشتر می شود. 
یا  شده اند  انجام  اورژانسی  که  جراحی  عمل های  از  بعد  عفونت  ریسک  ضمنا 

عمل هایی که بیشتر از دو ساعت طول کشیده اند بیشتر است.
پزشکان یا پرستارها و دیگر مراقبین باید تمام وسایل مورد استفاده را ضدعفونی 
کرده و دست ها را بشویند. در دوره ی نقاهت بعد از عمل، به دقت به دستورات پزشک 

عمل کنید.
هموراژ

هموراژ یعنی خونریزی. مثلا از دست دادن سریع خون از ناحیه عمل می تواند منجر 
به شوک شود. درمان این عارضه شامل موارد زیر می شود:

. تزریق وریدی دارو یا پلاسمای خون . انتقال خون . یک عمل جراحی دیگر برای 
کنترل خونریزی مشکل در ادرار کردن

بعضی از انواع بیهوشی می توانند ادرارکردن را سخت کنند. اگر احساس کنید نیاز 
به ادرارکردن دارید اما نمی توانید، پزشک دستور نصب سوند ادراری را می دهد تا به 
تخلیه ی مثانه تان کمک کند. این مشکل معمولا کوتاه مدت است؛ اما در صورت عدم 

درمان مناسب می تواند منجر به عفونت یا آسیب مثانه شود.
یبوست هم بعد از عمل رایج است که بیهوشی می تواند دلیل آن باشد. همینطور 
بعضی از داروهای ضددرد، تغییر در رژیم غذایی یا مدت زمان طولانی درازکش بودن 
می تواند باعث یبوست شود. پزشک ممکن است ملین تجویز کند تا به حرکات روده 
و دفع کمک کند. زیاد آب بنوشید و در صورتی که پزشکتان اجازه می دهد از جایتان 

بلند شوید و حرکت کنید.
لخته شدن خون

ترومبوز ورید عمقی )DVT( هم می تواند از عوارض بعد از عمل باشد، خصوصا 
بعد از جراحی لگن یا پا. ترومبوز ورید عمقی به تشکیل یک لخته خون در رگی در 
عمق ران یا شکم گفته می شود که می تواند پا را متورم و قرمز و دردناک کند یا هیچ 
علامتی نداشته باشد. ترومبوز ورید عمقی می تواند خطرناک باشد زیرا اگر از جای 
خود حرکت کند و آزاد شود می تواند به سمت ریه ها رفته و جریان خون را مسدود کند 
که به آن آمبولی ریه می گویند و علائم زیر را دارد: . تنگی نفس ناگهانی . سرفه . درد 

در قفسه سینه
این علائم به معنی وضعیت اورژانسی بیمار بوده و باید هر چه سریع تر مداوا شود.

برای  است.  بیشتر  عمل  از  بعد  روزهای  اولین  در  خون  لخته  تشکیل  احتمال 
پیشگیری بهتر است به محض اجازه ی پزشک از جایتان بلند شوید و حرکت کنید. 
حتی حرکت ساده ی بالا و پایین کردن پا روی تخت می تواند گردش خونتان را بهتر 

کرده و احتمال ترومبوز ورید عمقی را کاهش دهد.
تحلیل رفتن عضله

به نظر نمی رسد عضلاتتان بعد از دو سه روز استراحت در رختخواب ضعیف شوند؛ 
اما این اتفاق می تواند بیفتد. حتی افراد جوان و سالم هم هر روزی که کاملا در حال 
استراحت هستند، تقریبا 1 درصد از عضلات خود را از دست می دهند. در مورد افراد 

سنین بالاتر، این عدد به 5 درصد در روز می رسد.
هر چه ضعیف تر باشید، بعد از عمل بیشتر طول می کشد تا دوره نقاهت را کاملا 
پشت سر بگذارید. پس هر وقت پزشک اجازه داد بنشینید، بلند شوید و راه بروید. 

غذای خوب و مقوی بخورید تا زودتر التیام پیدا کنید و انرژی خوبی داشته باشید.

آشنایی با شایع ترین عوارض بعد از جراحی؛

فوق تخصص کلیه:عوارض معمول بعد از عمل جراحی چیست؟

شایعترین دلیل بروز فشار خون 
» بی علتی « است 

فوق تخصص کلیه گفت: فشار خون به دلایل متعدد ایجاد می شود اما شایعترین 
دلیل بروز فشار خون » بی علتی « است و شاید یک سابقه خانوادگی قوی، 

مهمترین علت فشار خون محسوب شود.
فاطمه یساری، فوق تخصص کلیه و هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی  گفت: فشار خون بیماری است که مربوط به عروق و رگهای بدن است. 
هرگاه چربی در رگهای بدن رسوب کند رگ ها تنگ می شوند و در نتیجه خون با 
فشار بیشتری از این رگها عبور می کند و باعث بالا رفتن فشار خون می شود که به 

دنبال این تغییرات، فرد دچار علائم می شود.
وی گفت:فشار خون به دلایل متعدد ایجاد می شود اما شایعترین دلیل بروز فشار 
خون » بی علتی « است و شاید یک سابقه خانوادگی قوی، مهمترین علت فشار 
خون محسوب شود. در این بین یکی از علل فشار خون، کلیه است که با ایجاد 
اشکال در عروق کلیه و یا در بافت کلیه )پارانشیم کلیه( منجر به ایجاد فشار خون 

می شود.
فوق تخصص کلیه بیان داشت: اگر رگهای خون رسان کلیه دچار سفتی شوند و 
رسوب چربی در دیواره آنها ایجاد شود، خون با فشار بیشتری جریان می یابد و در 
نتیجه باعث تنگ شدن عروق کلیه و کاهش خون رسانی به کلیه می شود که این 
اختلال هم با افزایش فشار خون و هم با آسیب به بافت کلیه همراه است.این پدیده 

را رنو واسکولار هایپرتنشن می نامند.
به  بیماری های مربوط  به  از دیگر دلایل کلیوی فشارخون، می توان  یساری 

پارانشیم کلیه اشاره کرد
و گفت:در بیماری های عفونی و یا بیماری هایی که با دفع پروتئین و خون از کلیه 
همراه است و همچنین در نارسایی حاد و مزمن کلیه با احتباس آب و نمک در بدن 

روبرو هستیم که موجب افزایش فشار خون با دلیل کلیوی می شود.
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی در پاسخ به این سوال 
که فشار خون نرمال چه عددی است، گفت: به طور معمول فشار خون80/120 
است که عدد120 را فشار سیستول و عدد 880را فشار دیاستول می نامند. به هر 
دلیلی که فشار خون بالاتر از 85/130 باشد، بیمار مبتلا به فشار خون محسوب 

می شود.
این فوق تخصص کلیه و مجاری ادرار در پاسخ به این سوال که آیا کلیه ها در 
طی زمان پیر می شوند؟، گفت: مانند تمام ارگان های بدن،با افزایش سن با پیری 
کلیه ها مواجه خواهیم بود و افراد ممکن است درجاتی از نارسایی کلیه را در سنین 

بالا تجربه کنند.
وی گفت:گاهی علل ثانویه )دیابت ،کم کاری و پرکاری تیروئید و.....(باعث فشار 

خون می شود که در این صورت نیاز به درمان بیماری زمینه ای است.
استاد نفرولوژی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی گفت:جهت تایید بیماری 
فشار خون،به غیر از انجام آزمایش خون و ادرار, به انجام سونوگرافی کلیه برای 

اثبات یا رد بیماری های مزمن کلیه نیازمندیم.
انجام  چگونه  کلیوی  خون  فشار  درمان  که  سوال  این  به  پاسخ  در  یساری 
می شود،گفت: در قدم اول، تغییر سبک زندگی فرد بسیار مهم است. کنترل وزن، 
کاهش مصرف نمک وچربی ، افزایش فعالیت بدنی،ترک سیگار ودخانیات،دوری 
از استرس و.... از جمله اقدامات اولیه محسوب می شود و در صورت عدم بهبود در 

مرحله بعد به سراغ درمانهای دارویی می رویم.
فراخور شرایط،  به  به فشار خون  مبتلایان  از  برخی  در  البته  داد:  ادامه  وی 

درمان های دارویی به فوریت انجام می شود.
یساری در مورد کلیه پلی کیستیک، گفت: این کیست ها ممکن است در سن 
بالا ایجاد شوند که منشاء مادرزادی دارند،در صورت وجود  تعداد زیاد این کیستها 
در کلیه ،احتمال تخریب بافت کلیه و سپس ایجاد فشار خون ونارسایی کلیه وجود 

دارد.
 یساری در مورد کیست های ساده تک عددی که وابسته به سن هستند ) 35 تا 

40 سال( گفت: گزارش یک عدد کیست ساده در سونوگرافی مشکلی نیست.
وی گفت: در بیماران مبتلا به فشار خون که مبتلا به تنگی عروق کلیه هستند 
اگر در مراحل اولیه باشد و زود تشخیص داده شود، به غیر از درمان های دارویی 
با عمل آنژیوپلاستی رگ کلیه را باز می کنند و کلیه را نجات می دهند که دراین 

صورت، احتمال درمان فشار خون نیز وجود دارد.
به  مبتلا  بیماران  که  سوال  این  به  پاسخ  در  کلیوی  بیماری های  استاد  این 
فشارخون آیا به غیر از محدودیت مصرف نمک، محدودیت مصرف مایعات هم 
دارند گفت: فشار خون به تنهایی به محدودیت مایعات نیاز ندارد و تنها به مصرف 
نمک کمتر  و چربی کمتر محدود می شود؛ البته در بعضی از بیماری های کلیوی 
که نارسایی های پیشرفته دارند مجبور به محدودیت مصرف مایعات هستیم،این 
محدودیت در افرادی که در کنار فشار خون مبتلا به نارسایی قلبی هستند نیز 

اعمال می شود.
وی در پاسخ به این سوال که آیا مصرف  لبنیات برای کلیه مشکلی دارد، گفت: 
لبنیات هیچ مشکلی برای بیماری های کلیوی ندارد، حتی در بیمارانی که دچار 
سنگ کلیه هستند ممنوعیت مصرف لبنیات وجود ندارد؛ البته بهتر است این 

بیماران از کشک و پنیر کم نمک استفاده کنند.
یساری گفت: سنگریزه ها نمی توانند در کلیه باعث فشار خون یا تخریب بافت 
کلیه شوند، اما افرادی که سنگ های بزرگ )شاخ گوزنی( می سازند و یا بیمارانی که 
به خاطر سنگ کلیه، سنگ شکنی و یا جراحی می شوند ممکن است مقداری از 

بافت کلیه تخریب و در آینده مستعد فشار خون شوند.
 

متخصص طب سنتی عنوان کرد؛

مواد غذایی چاق کننده سالم 
یک متخصص طب سنتی مواد غذایی چاق کننده سالم و نحوه مصرف آنها را 

اعلام کرد.
علیرضا یارقلی در خصوص چاق کننده های سالم گفت: هر چیزی که رطوبت 
شما را زیاد کند چاق کننده است سمنو و رب اناب و خود اناب چاق کننده است که 

می توان قبل و بعد غذا استفاده کرد و هم در در طی روز استفاده شود.
وی افزود: مصرف این مواد برای هر بدنی مناسب و کمک کننده است.

این متخصص طب سنتی در مورد مصرف این مواد غذایی گفت: روزانه می توان 
با توصیه پزشک سه قاشق غذا خوری استفاده کرد اما نباید در استفاده از آن زیاده 

روی شود.
وی با اشاره به اینکه بادام چاق کننده است گفت: شیربرنج و فرنی نیز چاقی 

سالم می دهند.
یارقلی در خصوص نفخ حبوبات گفت: برخی از مواد غذایی تولید گاز می کنند و 

برای افراد نفاخ توصیه نمی شوند همچون حبوبات که در این گروه قرار می گیرند.
وی افزود: برای رفع نفخ حبوبات و استفاده از آنها حتی برای افرادی که معده 
نفاخ ندارند هم پیشنهاد می شود حبوبات را به مدت 4 ساعت خیس کرده و در این 
مدت تا سه بار آب آن را تعویض کنید سپس به مدت 5 دقیقه جوشانده و آبکش 

کنید و نهایتاً در آبی تازه به طور کامل بپزید.
متخصص طب سنتی تاکید کرد: راهکار دیگر برای رفع نفخ حبوبات پختن آن 

به همراه زیره و برنج است.

سلامت

متخصص طب سالمندی پاسخ داد؛

تغذیه سالمندان دچار اختلال بلع 
چگونه باشد

یک متخصص طب سالمندی، در خصوص نوع تغذیه سالمندان دچار 
اختلال بلع توضیحاتی ارائه داد.

راحله علی مرادزاده، در برنامه »ضربان« شبکه سلامت سیما، با بیان اینکه 
سالمندی مصادف با بیماری نیست به دلایل متعدد ایجاد کننده اختلال بلع 

در دوران سالمندی پرداخت.
وی با بیان اینکه حرکات دودی دستگاه گوارش در دوران سالمندی کاهش 
با رعایت  می یابد و همچنین قدرت عضله زبان نیز کم می شود، گفت: 
نکات بهداشتی در دوران جوانی می توانیم از عوارض اختلال بلع در دوران 

سالمندی مصون بمانیم.
به  از سالمندان کشور  زیادی  تعداد  که  نکته  این  ذکر  با  مرادزاده  علی 
تنهایی زندگی می کنند، افزود: سکته مغزی، آلزایمر و پارکینسون از جمله 

بیماری هایی است که می تواند بر بلع سالمند اثرگذار باشد.
است،  مناسب  برای سالمندان  نوع غذایی  اینکه چه  در خصوص  وی 
گفت: سالمندان بنا به کاهش بعضی از توانایی ها طعم غذا را کمتر احساس 
مانند  طبیعی  دهنده های  طعم  از  آنها  غذای  پخت  در  باید  و  می کنند 

سبزیجات معطر و ادویه جات سالم بیشتر استفاده کرد.
این متخصص طب سالمندی، با اشاره به این نکته که سالمندان ممکن 
است با مشکلات دندانی و ضعف عضلات زبان و فک روبرو باشند، با تشدید 
محدودیت های غذایی برای سالمند مخالفت کرد و افزود: سالمندان باید از 
لحظات زندگی لذت ببرند و تا حد امکان از ایجاد محدودیت های زیاد برای 

آنها پرهیز کرد.
وی، اختلال بلع را به سه دسته خفیف، متوسط و شدید تقسیم بندی کرد 
و برای افرادی که به طور کامل بلع آنها از بین رفته است توصیه به گذاشتن 
را  است(  گوارش  دستگاه  به  غذایی  مواد  ورود  راه  که  )دستگاهی  پیک 

پیشنهاد کرد.
علی مرادزاده، استفاده از نی برای سالمندان دچار اختلال بلع را ممنوع 

دانست و گفت: در این صورت احتمال ورود غذا به ریه سالمند زیاد است.
این متخصص طب سالمندی در رابطه با مصرف مولتی ویتامین ها نیز 

افزود: تجویز باید تنها با توصیه پزشک انجام گیرد.



چهارشنبه-16 شهریور ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 45575 اجتماعی

شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم :

مراسم ویژه یوم الله ۱۷ شهریور در قم 
برگزار می شود

شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم روز سه شنبه در بیانیه ای اعلام کرد: 
مراسم ویژه یوم الله 17 شهریور روز پنجشنبه هفته جاری بعد از نماز مغرب و عشاء در 
شبستان امام خمینی )قدس سره( حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها 

برگزار می شود.
در این بیانیه که نسخه ای از آن روز سه شنبه در اختیار ایمان  قرار گرفت، آمده است: 
هفدهمین روز از ماه شهریور یادآور حادثه ناگوار و غم انگیز به شهادت رسیدن صدها 
نفر از انسان های آزادی خواه و بی گناهی است که برای رسیدن به آرمان مکتب مبین 
اسلام در حمایت از رهبر الهی خود حضرت امام  خمینی)قدس سره( قیام للّه کرده و 

مظلومانه در خون خود غلتیدند.
بیانیه حاکیست: جمعه سیاه و خونین هفدهم شهریور ماه، گام استوار و بلند مردم 
ستم دیده و سلحشوری است که برای برافراشتن پرچم حکومت اسلام و رهایی از فساد 
و ظلم و تباهی فریاد مرگ بر پهلوی سردادند و رسیدن به صبح روشن پیروزی را نوید 

بخشیدند.
بیانیه ادامه یافته است: به یقین خون های بر زمین ریخته در روز جمعه هفدهم شهریور 
سال 1357 که می توان آن را عاشورایی برای انقلاب نامید، بذر انقلاب را برای روییدن 

در بهمن ماه همان سال جان دوباره ای داد و سرعت انقلاب ایران را شدت بخشید.
در این بیانیه آمده است: کشتار بی رحمانه مردم مؤمن و مظلوم تهران در میدان ژاله به 
دستور شاه خائن و همچنین حمایت رییس جمهور وقت ایالات متحده از این جنایت 
هولناک رسوایی دیگری در پرونده سراسر ظلم و فساد این رژیم منحوس و اربابان آن در 

تاریخ ایران ثبت نمود.
بیانیه حاکیست: اینک در چهل و چهارمین سالگرد این قیام خونین یاد و خاطره 
شهدای عزیز و گلگون کفن این حادثه دردناک را گرامی داشته وکسانی را که خواسته 
یا ناخواسته در دام فریب تحریف گران جنایات ظالمانه حکومت پهلوی و نظام سلطه 
رسانه ای قرار گرفته و در پی تطهیر چهره کریه و سفاک بانیان آن دوران سیاه تاریخ 
هستند را به بازخوانی مجدد و دقت مضاعف در این واقعیات آشکار، توصیه می نمائیم.

در این بیانیه تاکید شده است: به همین مناسبت و در آستانه اربعین حسینی، 
مراسمی روز پنجشنبه هفدهم شهریور بعد از نماز مغرب و عشاء در شبستان امام 
الله علیها برگزار  خمینی )قدس سره( حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه سلام 
می گردد که از عموم مردم شریف و انقلابی قم دعوت می شود در این مراسم شرکت 

فرمایند.

مدیر تأمین مسکن و امور مهندسی ساختمان کمیته امداد استان قم خبرداد :

پرداخت چهار میلیارد و 250 میلیون 
تومان برای مسکن مددجویان 

مدیر تأمین مسکن و امور مهندسی ساختمان کمیته امداد استان قم گفت :کمیته 
امداد استان قم از ابتدای امسال تا پایان مرداد، بالغ بر چهار میلیارد و 250 میلیون 
تومان برای خرید، ساخت، رهن و اجاره مددجویان کمیته امداد قم هزینه کرده است.

یوسف رشیدی با اشاره به افزایش قیمت های خرید، ساخت، رهن و اجاره منزل در 
سالهای اخیر گفت: در پنج ماهه نخست امسال، بالغ بر 4 میلیارد و 250 میلیون تومان 

تسهیلات و خدمات در حوزه مسکن و ساختمان به نیازمندان ارائه شده است.
وی با بیان اینکه در این مدت بیش از 155 میلیون تومان، به صورت بلاعوض برای 
خانه دار شدن پنج خانواده تحت حمایت کمک شده است، تصریح کرد: بیش از 122 

میلیون تومان تسهیلات خرید مسکن هم به پنج خانوار دیگر، پرداخت شد.
رشیدی تعمیرات کلی و جزئی منازل 157 مددجو را خاطرنشان و اظهار کرد: برای 
این کار بالغ بر یک میلیارد و 600 میلیون تومان در قالب بلاعوض و تسهیلات هزینه 
شد. وی از پرداخت دو میلیارد و 245 میلیون تومان برای ساخت 11 واحد مسکونی 
برای مددجویان در پنج ماهه نخست امسال خبر داد و گفت: پنج خانوار تحت حمایت 
این نهاد در استان نیز با دریافت بیش از 122 میلیون تومان برای احداث منازل خود 
اقدام کردند. مدیر تأمین مسکن و امور مهندسی ساختمان کمیته امداد استان قم، با 
توجه به افزایش هزینه های مسکن، از خیران و نیکوکاران خواست تا این نهاد را برای 

تأمین سرپناه نیازمندان کمک کنند.

مسئول قرارگاه مردمی اربعین استان قم خبر داد؛

اسکان بیش از 5 هزار زائر
 در قرارگاه مردمی اربعین 

مسئول قرارگاه مردمی اربعین استان قم از اسکان بیش از 5 هزار زائر اربعین حسینی 
در صحن امام حسن عسکری )ع( مسجد مقدس جمکران در 5 روز نخست فعالیت 

این قرارگاه خبر داد.
مهدی قربانی کرم پیش از ظهر سه شنبه در گفتگو با خبرنگاران با اشاره به آغاز به کار 
قرارگاه مردمی اربعین استان قم از 11 شهریور ماه اظهار داشت: امسال مقرر شد تا تا 
مسجد مقدس جمکران محل اصلی میزبانی از زائران ایرانی و خارجی اربعین حسینی 
باشد. مسئول قرارگاه مردمی اربعین استان قم ابراز داشت: شبستان امام حسن 
عسکری)ع( مسجد مقدس جمکران برای میزبانی و ارائه خدمات مختلف به زائران 

اربعین حسینی در نظر گرفته شد و کلیه امکانات مورد نیاز فراهم آمده است.
وی گفت: کلیه زائران اربعین حسینی که در مسیر رفت و یا بازگشت از کربلای معلی 
در شهر مقدس قم حضور می یابند می توانند با مراجعه به مسجد مقدس جمکران برای 
دریافت خدمات از جمله اسکان و پذیرایی، پذیرش شوند. قربانی کرم عنوان داشت: 
در 5 روز نخست فعالیت قرارگاه مردمی اربعین استان قم بیش از 5 هزار زائر در این 
قرارگاه اسکان داده شدند و فعالیت این قرارگاه تا پایان صفر ادامه خواهد داشت و پیش 
بینی می شود 500 هزار نفر از زائران ایرانی و خارجی در این قرارگاه اسکان داده شوند.

مسئول قرارگاه مردمی اربعین استان قم همچنین با اشاره به دیگر خدمات قرارگاه 
مردمی اربعین استان قم بیان داشت: ویزیت، درمان و دارو برای زائران اربعین حسینی 

مستقر در این قرارگاه رایگان است.

با تکریم از ۱۲۰ خانواده شهید  صورت  گرفت ؛

آغاز مرحله هفتم نهضت دیدار با 
خانواده های شهدا در قم

مرحله هفتم نهضت دیدار با خانواده های معظم شهدا به عنوان یکی از برنامه های 
کنگره ملی شهدای استان قم با تکریم از 120 خانواده شهید آغاز شد.

براساس این گزارش ، با هدف تجلیل از صبر و مجاهدت های خانواده های معظم 
شهیدان، پیش از ظهر امروز مرحله هفتم نهضت دیدار با خانواده های شهدا با حضور 

در منزل 120 شهید استان قم آغاز شد.
در این دیدارها که با حضور نمایندگان ستاد کنگره ملی شهدای استان قم، سپاه امام 
علی ابن ابی طالب )ع( و بنیاد شهید و امور ایثارگران و مدیر دستگاه مربوطه انجام 
می شود، با اهدای تابلو فرش منقش به تصویر شهید و لوح سپاس از خانواده های 

معظم شهدای والامقام تقدیر به عمل می آید.
گفتنی است: تا کنون دیدار و تکریم بیش از هزار و 500 خانواده شهید سپاه، بسیج، 
ارتش، روحانی، فرماندهی انتظامی و... از شهدای قم، به عنوان یکی از برنامه های 
کنگره ملی شهدای استان قم انجام شده و این دیدارها تا پایان آبان ماه سال جاری 

نیز ادامه خواهد داشت.
 

استاندار از قرارگاه مردمی اربعین قم
  بازدید کرد

ظرفیت های مناسبی برای خدمت رسانی به زائران اربعین است استاندار قم در بازدید 
از قرارگاه مردمی اربعین استان در مسجد مقدس جمکران، از تلاش های صورت گرفته 

به همت خادمین این قرارگاه قدردانی کرد.
به گزارش استانداری قم، سید محمد تقی شاهچراغی با حضور در صحن امام حسن 
عسکری )ع( مسجد مقدس جمکران، از روند اجرایی برنامه های قرارگاه مردمی اربعین 
در استان قم بازدید کرد. استاندار قم با اشاره به اینکه مسجد مقدس جمکران دارای 
ظرفیت های مناسبی برای خدمت رسانی به زائران اربعین است، بر لزوم همکاری 
مشترک همه نهادها و سازمان های استان با قرارگاه مردمی اربعین استان تاکید کرد و از 

زحمات و تلاش های خادمین نیز قدردانی کرد.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

مشاغل خانگی مرتبط با کشاورزی
 در روستاها افزایش می یابد

 رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: بررسی های میدانی نشان می دهد 
مشاغل خانگی مرتبط با حوزه کشاورزی نقش بسیار زیادی در افزایش درآمد، سطح 
رفاه و توسعه اقتصادی مناطق روستایی استان دارد و به همین دلیل گسترش این نوع از 

کسب و کارها را دنبال می کنیم.
محمد رضا حاجی رضا درگفت وگویی بیان داشت: ظرفیت های بخش کشاورزی قم 
برای تولید محصولات متنوع در قالب مشاغل خانگی شناسایی شده است و ساکنان 
مناطق روستایی استان در صورت علاقه مندی می توانند در این عرصه کسب و کار مورد 

نظر خود را راه  اندازی کنند.
وی افزود: در همین رابطه سازمان جهاد کشاورزی قم در زمینه صدور مجوزهای لازم 
برای راه  اندازی کسب و کار و فراهم کردن شرایط مورد نیاز پرداخت تسهیلات بانکی 
به متقاضیان، با استفاده از ظرفیت های دراختیار این سازمان از علاقه مند به فعالیت در 

حوزه مشاغل خانگی استان حمایت خواهد کرد.
وی ادامه داد: برای موفقیت کسب  و کارها در این حوزه، باید محصولات تولید شده 
به شکل زیبا و جذاب به بازار عرضه شود و مورد توجه مشتریان قرار گیرد که سازمان 
جهاد کشاورزی قم در این خصوص دوره های آموزشی مهارت افزایی را برای کمک به 
موفقیت طرح های اقتصادی مورد نظر بهره برداران مشاغل خانگی، در مناطق روستایی 
استان برگزار می کند. حاجی رضا گفت: کیفیت محصولات کشاورزی تولید شده درقم 
خوب است و باید شرایطی فراهم شود که این محصولات در قالب مشاغل خانگی توسط 
ساکنان مناطق روستایی استان به بهترین شکل ممکن فرآوری و در بسته بندی های 
مناسب به بازار عرضه شود و از این طریق ارزش افزوده فعالیت های اقتصادی در بخش 

کشاورزی افزایش یابد.
وی تاکید کرد: توسعه مشاغل خانگی درروستاهای قم علاوه بر تقویت شاخص های 
اقتصادی و افزایش سطح تولید محصولات بخش کشاورزی استان، نقش مهمی در ارتقا 
وضعیت فرهنگی و اجتماعی این مناطق دارد و از مهاجرت روستائیان به شهر که بیشتر 

برای یافتن شغل انجام می شود، جلوگیری می کند.
بیش از 14 هزار بهره بردار در زمینه تولید محصولات کشاورزی در قم فعال هستند، 
همچنین میزان متوسط تولید بخش کشاورزی این استان در سال 850 هزار تن در زمینهٔ 

محصولات زراعی،  باغی،  دامی، شیلات و گلخانه ای است.
بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند به نحوی که 
کشاورزی به تنهایی حدود 50 درصد اشتغال روستاییان در بخش های مختلف استان را 

به خود اختصاص داده است.
 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبرداد:

مصرف ماهانه ۱2 هزار تُن آرد
 برای پخت نان درقم

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: نانوایی های فعال در استان قم در هر 
ماه به طور میانگین به 12 هزار تُن آرد برای پخت نان مصرفی مردم استان نیاز دارند که 
اداره کل غله و خدمات بازرگانی قم این میزان آرد را با توجه به سهمیه های تعیین شده 

برای آن ها تامین می کند و در این زمینه کمبودی وجود ندارد.
سعید محمدی در گفت وگویی اظهارداشت : 855 واحد نانوایی دارای پروانه کسب 
در این استان فعال است که آرد مورد نیازشان در قالب یارانه ای درجه یک و دو دریافت 

می کنند.
وی افزو د: از این تعداد نانوایی که در مناطق مختلف شهر قم و سایر نقاط استان مستقر 
هستند، 282 واحد یارانه ای درجه یک و 573 واحد یارانه ای درجه 2 است؛ تفاوت این دو 

در نرخ آردی است که دریافت می کنند.
وی با اشاره به این که اکثر قریب به اتفاق مردم استان قم در شهر قم زندگی می کنند 
و به همین علت بیشترین تعداد نانوایی های استان در این شهر مستقر است، افزود: در 
همین رابطه 132 واحد نانوایی در مناطق روستایی قم و 723 واحد در سطح شهرهای 

استان فعال هستند.
محمدی گفت: با تلاش صورت گرفته، همواره بهترین ارقام گندم وارد مجتمع ذخیره 
سازی شهید آصف نخعی قم می شود و سپس این گندم ها توسط پنج کارخانه تولید 
آرد فعال در استان به آرد با کیفیت تبدیل شده و در اختیار نانوایی های فعال در مناطق 

مختلف قم قرار می گیرد.
وی افزود: آزمایش های انجام شده توسط نهادهای نظارتی همچون اداره کل استاندارد 
نشان می دهد آرد توزیع شده در میان نانوایی های استان از کیفیت لازم برخوردار است 
و در ادامه نانوایان عزیز قمی نیز تلاش می کنند با مهارت بالای خود، نان با کیفیتی را به 

دست مردم برسانند.
وی با اشاره به بازدیدهای همیشگی مسئولان اداره کل غله و خدمات بازرگانی قم از 
نانوایی های استان، ادامه داد: کار بازرسی میدانی از نحوه فعالیت نانوایان مستقر در 
مناطق مختلف استان قم نیز توسط نمایندگان دستگاه های متولی آرد و نان به صورت 
قانون برخورد لازم صورت  براساس  با تخلف های احتمالی  و  انجام می شود  پیوسته 

می گیرد.
 

مسئول سازمان فضای مجازی بسیج استان قم خبر داد:

برگزاری مرحله استانی اولین رویداد 
سراسری تخصصی سواد رسانه ای 

مسئول سازمان فضای مجازی بسیج استان قم از برگزاری مرحله استانی اولین رویداد 
سراسری تخصصی سواد رسانه ای با موضوع جهاد تبیین خبر داد و گفت: این رویداد به 
همت مرکز نهضت سواد رسانه ای )نسرا( سازمان فضای مجازی بسیج استان قم برگزار 

خواهد شد.
سید محمدحسن یزدی نژاد طی گفت و گویی با اشاره به برگزاری مرحله استانی اولین 
رویداد سراسری تخصصی سواد رسانه ای با موضوع جهاد تبیین، اظهار داشت: مرحله 
استانی اولین رویداد سراسری تخصصی سواد رسانه ای با موضوع جهاد تبیین توسط 

سازمان فضای مجازی بسیج استان قم برگزار خواهد شد.
وی ادامه داد: مرحله استانی این رویداد سراسری به همت مرکز نهضت سواد رسانه ای 

)نسرا( سازمان فضای مجازی بسیج استان قم برگزار خواهد شد.
مسئول سازمان فضای مجازی بسیج استان قم با اشاره به اینکه متقاضیان باید آثار خود 
را تا 10مهرماه به دبیرخانه رویداد ارسال کنند، گفت: شرکت کنندگان برای ارسال آثار 
می توانند اثر خود را در پیام رسان ایتا به آیدی @Nasraqom ارسال کنند و برای کسب 

اطلاعات بیشتر با شماره همراه 09907644439 تماس حاصل نمایند.
وی اضافه کرد: متقاضیان می بایست آثار مدنظر را در محورهای تربیت رسانه ای، 
جریان شناسی، اقتصاد رسانه ای و فناوری های نوین ارتباطی و در قالب های سخنرانی، 

موشن گرافی، پوستر، اینفوگرافی و کتاب به دبیرخانه ارسال نمایند.
یزدی نژاد با اشاره به مرحله کشوری این رویداد خاطرنشان کرد: رویداد سراسری سواد 
رسانه ای در آبان ماه سال جاری در همین محورها با موضوع جهاد تبیین برگزار خواهد 
شد. وی تاکید کرد: کلیه آثار دریافتی توسط کارشناسان سازمان فضای مجازی بسیج 
استان ارزیابی خواهد شد و همچنین تولیدات برتر ضمن دریافت جوایز ارزنده به مرحله 

کشوری این رویداد راه خواهند یافت.
 

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم خبرداد:

افزایش ۱4درصدی بیمه شده های مشاغل آزاد
 مدیرکل تامین اجتماعی استان قم گفت: آمار بیمه شده های تامین اجتماعی در بخش 

مشاغل آزاد در یک سال گذشته 14 درصد افزایش نشان می دهد.
محمد عاشوری در گفت وگویی اظهارداشت :  در حال حاضر 24 هزار و 162 نفر در این 
استان بیمه شده مشاغل آزاد هستند که نسبت به سال گذشته 2 هزار و 780 نفر افزایش 

یافته که اطلاع رسانی و ارتقا فرهنگ بیمه پردازی از دلایل آن است.
وی اضافه کرد: سال گذشته 14 هزار و 178 نفر بیمه شده اصلی در بخش مشاغل آزاد 

بودند که امسال این تعداد به 16 هزار و 107 نفر افزایش یافته است.
وی ادامه داد: تعداد بیمه شده های تبعی در این بخش نیز هشت هزار و 55 نفر 

می باشد که نسبت به سال گذشته 851 نفر افزایش یافته است.
عاشوری، جمعیت زیرپوشش بیمه تامین اجتماعی در استان قم را 805 هزار و 823 
نفر عنوان کرد و گفت: از این آمار، تعداد 244 هزار و 760 نفر بیمه شده اصلی و 561 
هزار و 63 نفر بیمه شده تبعی هستند. وی افزود: مخاطبان تامین اجتماعی می توانند 
هرگونه مشکل خود در ارتباط با این سازمان را با مرکز ارتباطات مردمی این سازمان به 

شماره 1420 از ساعت 8 صبح تا 8 شب در میان بگذارند و کد پیگیری دریافت کنند.

گزارش / معصومه نیکنام

انسان در طول عمر خود مراحل مختلفی از زندگی را تجربه می کند، از زمانی 
که متولد می شود تا زمانی که چشم از این جهان هستی می بندد؛ همواره 
اولین بارهایی را تجربه می کند که در ابتدا همراه با استرس و نگرانی هایی 
است. تزریق اولین واکسن، نخستین غم و شادی ها و اولین های دیگر اما اینکه 
چگونه بتوانی بر استرس این اولین ها غلبه کنی، هنر کرده ای و در زندگی ات 

موفق بوده ای.
والدین نیز به حکم پدر یا مادر بودن، باید اولین هایی را همراه با فرزند خود 
تجربه کنند به عنوان مثال والدینی که برای نخستین بار تجربه فرستادن کودک 
خود به مدرسه را کسب می کنند، دل نگرانی هایی دارند که نمی دانند چگونه 
آن را بر طرف کرده و چه راهی در پیش بگیرند.در این گزارش با کمک لیورا 
سعید روانشناس کودک و نوجوان سعی کردیم با ارائه راهکارهایی آرامش دوباره 
را به این کودکان و والدین شان برگردانیم و روزهای ابتدایی سال تحصیلی را 

برای شان شیرین تر کنیم.
افکار منفی را مدیریت کنید

هر سال با آغاز سال تحصیلی  و در ماه های شهریور و مهر، والدین به آماده 
شدن فرزندان خود برای ورود به مدرسه می اندیشند اما در این بین، سهم 
والدین کلاس اولی ها در هیجانات شادی آور، استرس زا و نگرانی بیش از 
سایر والدین است. ورود به دبستان هر چند یک مرحله شادی آور برای هر پدر و 
مادری است که کودکشان به مرحله مهمی از زندگی اش قدم می گذارد و قرار 
است از نظر تحصیلی، اجتماعی، هیجانی و اخلاقی رشد کند اما در کنارش 
نگرانی هایی نیز به همراه دارد، اینکه مبادا کودک به راحتی از خانواده جدا 
نشود یا نتواند از خودش مراقبت کند، در ساعت دوری از والدین نتواند با هم 
کلاسی هایش ارتباط برقرار کند یا اینکه درس و تکلیف را دوست نداشته و با 
معلم ارتباط برقرار نکند. هر چند تا حدودی اینگونه افکار طبیعی هستند و با 
مستقر شدن کودک در ماه های اولیه در مدرسه برطرف می شود، اما برخی 
از والدین به ویژه برخی از مادران، استرس و نگرانی هایشان از حد طبیعی 
بیش از سایرین است که به برخی از این مادران که استرس بیش از حدی را 
متحمل می شوند، اشاره می شود.لیوار سعید در این باره می گوید:مادران 
دارای اضطراب عمومی افرادی هستند که در مورد هر اتفاق و موضوعی، چه 
در مورد خودشان، اطرافیان و فرزندانشان دچار استرس و دلشوره می شوند. 
این مادران در هنگام ورود کودک به کلاس اول هم مثل سایر موارد زندگی 
خود، دچار ترس و نگرانی می شوند و از این که فرزندشان می خواهد ساعاتی 
را دور از خانه و به دور از مادر سپری کند، افکار منفی بسیاری به سراغشان می 
آید.این مادران پیش از هر آموزشی باید این تمرین را پیش بگیرند که بتوانند 
این افکار را کنترل کنند در غیر این صورت به خود و کودک شان آسیب های 

روانی وارد می شود.
 مادران کمال گرا،سخت گیری برای فرزند بدون خطا

سعید می گوید دسته دیگری از مادارن با کمال گرایی در این برهه کودکان 
و  بسیار  انتظارات  گیر  سخت  یا  گرا  کمال  کنند:»مادر  می  نگران  را  شان 
نامتناسبی نسبت به سن کودک، از او دارد و می خواهد کودک در هر موقیعتی 
و در انجام هر کاری، کامل و بی نقص باشد. این دسته از مادران تصور می کنند 
فرزندشان همیشه در انجام تکالیف، تمیز بودن لباس ها، نگهداری از وسائل 
مدرسه، ارتباط با سایرین، باید فرزندی خوب و بدون خطا باشد. این مادرها 
تذکرات و باید و نبایدهای بسیاری به کودک می دهند و فشار و استرس زیادی 

به فرزند خود منتقل می کنند.«
مادران دارای وسواس

این دسته از مادران نسبت به هر مساله ای اعم از تمیزی، نظم و چک کردن 
همه امورات زندگی وسواس دارند، این مادران که در 6 سال اول زندگی فرزند 
خود همیشه درحال مراقبت بسیار از او بودند، حالا نگران استقلال فرزندشان 
هستند که چگونه در طول روز از خودش مراقبت کند، مریض نشود، آسیب 
نبیند، وسایلش را گم نکند و ... وسواس این مادران در ایام کرونا نسبت به 
خود، اطرافیان و فرزندشان شدت یافت واز آنجایی که در اغلب موارد وسواس 
یا به دلیل ژنتیکی یا به دلیل یادگیری از والدین به فرزند نیز منتقل می شود، 
کودک نیز در ساعات خارج از خانه به راحتی نمی تواند با مسائلش کنار بیاید. 
علی رغم خانواده هایی که در حال حاضر نسبت به باز شدن مدارس به شکل 
حضوری پس از دو سال و نیم خوشحال شده، اظهار رضایت می کنند، مادران 
دارای وسواس به دلیل ترس از ابتلاء به ویروس کرونا، ابراز نگرانی می کنند، 
این گونه مادران حتی از اردیبهشت که مدارس حضوری شدند، از فرستادن 

فرزندان خود به مدرسه امتناع کردند.
مادرانی که فرزند اول خود را به کلاس اول می فرستند یا تک فرزند 

دارند
دسته دیگری از مادران، افرادی هستند که نخستین تجربه را در این زمینه 
دارند و فرزند اول خود را به کلاس اول می فرستند  یا تک فرزند دارند، این دسته 
از مادران نیز به این دلیل که تجربه ی به مدرسه فرستادن کودک دیگری را 
نداشته اند احتمال دارد در مورد فرستادن فرزند خود به مدرسه استرس زیادی 
داشته باشند.این روانشناس می گوید این مادران نیاز به آمادگی دارند:» این 
مادران باید پیش از فرستادن  کودکان خود به مدرسه مطالعاتی در زمینه زفتار 
استاندارد داشته باشند در غیر این صورت ممکن است با آگاهی کمی که دارند 

برای خود و فرزندشان مشکلانی ایجاد کنند.«
مادران دارای فرزند دچار اختلال اضطراب جدایی

این متخصص روانشناسی کودک دستیابی به استقلال نسبی را ازمهم ترین 
از کودکان دارای اختلال اضطراب  کارکرد های مدرسه می داند :»منظور 
جداییی بچه هایی هستند که کودکانی که ورود به مهد کودک یا پیش دبستانی 
را به دلیل ناتوانی در جدا شدن از مادر یا مراقب به راحتی نگذرانده و از سوی 
دیگر درمان هم نشده اند.:»این دسته از کودکان، اختلال اضطراب جدایی 
دارند و این اختلال به هر دلیلی که باشد، اجازه استقلال و دور شدن کودک از 
مادر یا مراقب اصلی را نمی دهد. در این شرایط دانش آموز نمی تواند در کلاس 
درس احساس راحتی کند و تمرکز برای یادگیری داشته باشد؛ از طرفی، گریه 
و بی قراری کرده و مادر مجبور می شود تا مدت ها، هر روز در مدرسه و پشت 

کلاس درس حضور داشته باشد.«
چگونه کودک را برای ورود به مدرسه آماده کنیم؟

سعید به والدین راهکارهایی برای آماده شدن ورود کودک به کلاس اول 
ابتدایی توصیه می کند. وی معقتد است، پیش نیاز وارد شدن به مدرسه و 

کلاس اول، قرار گرفتن کودک در محیط های اجتماعی در سنین پایین تر 
است؛ محیط هایی مثل خانه کودک، مهد کودک، پیش دبستانی، کلاس 
های آموزشی، پارک، تئاتر، ماندن در خانه اقوام نزدیک برای چند ساعت که 
او را برای ورود به مرحله مهم دبستان و استقلال از خانواده برای نصف روز 
آماده کند:»بنابراین با شناختی که هر پدر و مادری از فرزندش در سنین پیش 
دبستان دارد، باید نسبت به رفع مشکلات او تا پیش از ورود به کلاس اول اقدام 
کند. گریه و بی قراری برای کلاس اولی ها به ویژه در روزهای اول، طبیعی 
و گذرا است که با حمایت معلم و کادر مدرسه یا حضور والدین در مدرسه به 
سرعت برطرف می شود؛ اما اگر بی تابی دانش آموز طولانی شد و هفته ها 
و ماه ها ادامه داشت و در فرآیند تحصیلی او مداخله ایجاد کرد، باید از مشاور 
مدرسه یا روانشناس کودک کمک گرفت. اگر کودک از دردهای بدنی برای 
نشان دادن استرس هایش شکایت داشت، مثلا دل درد یا سردرد داشتن 
را بهانه ای برای مدرسه نرفتن، مطرح کرد، این نشان دهنده این است که 
اضطراب خود را جسمی سازی کرده است که این اضطراب نیز نشانه این است 
که احتمالا یا دچار کمبود توجه شما شده یا در کلاس و مدرسه مشکلی وجود 

دارد که باید مورد رسیدگی قرار گیرد.«
دادن شی یا وسیله ای به کودک که خاطره مادر را تداعی کند

یکی دیگراز راهکارهایی که این روانشناس کودک و نوجوان توصیه می کند 
این است که برای رفع بی تابی و دلتنگی طبیعی کودکان، شی یا وسیله ای 
از خود)مادر( را به او بدهید تا با خودش به مدرسه ببرد و هر وقت ناآرام شد به 
این وسیله یا شی نگاه کرده یا آن را بو کند تا خاطره مادر برایش تداعی شده 

و آرام بگیرد.
پیام های منفی به کودک ندهید

برخی از مادران آگاه نیستند که با زبان کلامی و غیر کلامی در مورد مدرسه، 
معلم، تکالیف و بچه های دیگر مدرسه، پیام های منفی به کودک انتقال می 
او فراهم می کنند.این متخصص  دهند و زمینه استرس بیشتری را برای 
روانشناسی کودک در این زمینه می گوید :» به عنوان مثال به او می گویند؛ 
"مواظب باش وسایلت را گم نکنی"، "مراقب باش در پله های مدرسه نیفتی"، 
"معلمت را اذیت نکنی"، "با دست کثیف خوراکی نخوری"، "تو کلاس حواست 
پرت نشود". این در حالی است که  هدف از مدرسه رفتن، یادگیری و لذت بردن 
از مدرسه و هر آنچه به مدرسه مربوط می شود، است. هرگز کودک را از مدرسه، 

تکلیف و معلم نترسانید و نکات و توصیه ها را به شکل منفی تذکر ندهید.
 بهتراست از مدت ها قبل از ورود به مدرسه و حتی در ایام مدرسه به او آموزش 
دهید چگونه از خودش مراقبت کند، از وسایلش محافظت کرده و با هم 
کلاسی ها ارتباط بهتری برقرار کند. تمام جملات و تذکرات را به شکل مثبت 
ارائه دهید تا در ذهن او خوب و مثبت شکل بگیرد. مثلا بگویید، "هر زمان تشنه 
ات شد از خانم معلم اجازه بگیرو آب بخور"، "زنگ پایانی کلاس زده شد دقت 
کن همه وسایلت را در کیفت گذاشته باشی"، "خانم معلم مهربان است، تو را 

دوست دارد و می خواهد مطالب بسیار خوبی به تو بیاموزد.
فرزند خود راقبل از بازگشایی مدارس، به مدرسه ببرید

این روانشاس کودک به نکته ای کلیدی در ارتباط با کلاس اولی ها اشاره 
می کند؛ اینکه فرزند خود را مدتی پیش از باز شدن مدارس به مدرسه ببرید و 
او را با فضاهای مدرسه اعم از حیاط، دفتر مدیر، کلاس های درس، سرویس 
بهداشتی و جاهای مختلف مدرسه آشنا کنید، این اقدام؛ احساس امنیت و 

آرامش کودک را افزایش می دهد.
در روزهای اول مدرسه با فرزند خود همراهی کنید

سعی کنید در روزهای اول در رفتن به مدرسه، به جای استفاده از سرویس 
مدرسه، خودتان با فرزندتان همراهی کنید و در مسیر خانه تا مدرسه با هم در 
مورد موضوعات خوشایند و مورد علاقه کودک، گفت و گو کنید.  در این حین 
می توانید آموزش های خود را به شکل خیلی مختصر و مثبت به او ارائه دهید.

چند دقیقه زودتر از پایان کلاس، در مدرسه حضور داشته باشید
سعید در توصیه به والدین تاکید می کند که اگر بعد از پایان کلاس، والدین 
به دنبال کودک می روند، باید حتما چند دقیقه زودتر از پایان کلاس ها، در 
مدرسه حضور داشته باشند:» چند دقیقه دیرتر رفتن والدین برای آوردن کودک 
به خانه، می تواند آغازی برای اضطراب جدایی وی باشد، این مساله باعث می 
شود تا کودک احساس ناامنی و بی اعتمادی کرده به گونه ای که اصلاح آن 

دشوار باشد.«
در هنگام بازگشت کودک از مدرسه، در خانه حضور داشته باشید

 اگر فرزند با سرویس مدرسه به خانه باز می گردد حتما یکی از والدین در 
خانه حضور داشته باشد و به گرمی از او استقبال کند،  پس از آن برای غذا 
دادن به او، بازی و انجام تکالیفش به او کمک کرده و بدانند که کودک، کلاس 
اول است و برای او زود است که بعد از سپری شدن نصف روز دور از خانه و 
والدینش، ساعات دیگری را نیز در خانه تنها باشد تا یکی از والدین از سرکار 

یا بیرون بازگردد.
به کودک فرصت دوست یابی در مدرسه را بدهید

برخی از کودکان، دوستانی از دوران مهد کودک  یا پیش دبستان در دوران 
دبستان خواهند داشت، این دسته از کودکان راحت تر با مدرسه و دوستان کنار 
می آیند اما برخی دیگر با دوستان جدید روبه رو می شوند بنابراین باید بتوانند 
دوستی برای خود بیابد. در این مورد نیز والدین باید آموزش های لازم در مورد 
پیدا کردن دوست و ارتباط خوب با هم کلاسی ها را به او آموزش دهند. توصیه 
می شود به کودک فشار نیاورید و به او فرصت دهید تا به تدریج با کودکان یگر 

آشنا شود و متوجه شود که چه کسی می تواند دوست بهتری برای او باشد.
خواب کودک را قبل از بازگشایی مدارس تنظیم کنید

سعید می گوید: حتما باید خواب کودک را از مدتی قبل از باز شدن مدرسه 
تنطیم کرد، اینکه کودک  شب ها به موقع بخوابد تا بتواند صبح به موقع بلند 
شود. او باید وقت کافی برای خوردن صبحانه در خانه را داشته باشد؛ براین 

اساس توصیه می شود هرگز او را بدون خوردن صبحانه به مدرسه نفرستید.
تمرکز والدین به انجام تکالیف کودک خلاصه نشود

والیدن باید توجه داشته باشند که تمرکز آن ها با ورود کودک به مدرسه فقط 
برای انجام تکالیف خلاصه نشود چرا که کودک تازه وارد کلاس اول شده است 
و نباید مشق و تکلیف برای او جنبه فشار، اجبار و استرس داشته باشد.این 
متخصص روانشناسی کودک می گوید :» او باید در حین یادگیری و آموختن، 
از تکالیف خود لذت ببرد؛ براین اساس توصیه می شود نه با سختگیری و نه 
با سهل گیری و بی تفاوتی، بلکه با شیوه ای متعادل، فرزند خود را در طی 

گذراندن کلاس اول همراهی کنید.«

چگونه کودک را برای ورود به مدرسه آماده کنیم؟

نکاتی که والدین کلاس اولی ها باید بدانند
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وزیر صمت اعلام کرد:

جزئیات واردات خودرو به مناطق آزاد

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت که بندهای آیین نامه در مناطق آزاد هم صادق 
است و تنها تفاوت واردات خودرو به مناطق آزاد این است که یک قید بیشتر دارد و 

خودرو باید برقی یا هیبریدی باشد.
سیدرضا فاطمی امین در گفت وگویی درباره واردات خودرو به مناطق آزاد گفت: در 
منطقه آزاد تنها  قید این است که خودرو کاملا برقی یا هیبریدی باشد و قید دیگری 

وجود ندارد.
در  را  کشور  کل  می کنیم   صحبت  واردات  نامه  آیین  درباره  وقتی  افزود:  وی 
برمی گیرد. تاکنون هم مناطق آزاد واردات خودرو نداشته که قانون آن بخواهد تغییر 

کند.
به گفته وزیر صمت سایر بندهای آیین نامه در مناطق آزاد هم صادق است. برای 
انجام خواهد شد.  بورس  در  برای شماره گذاری هم همان سازوکار عرضه  مثال 
بنابراین تنها تفاوت واردات خودرو به مناطق آزاد این است که یک قید بیشتر دارد و 

خودرو باید برقی یا هیبریدی باشد.
فاطمی امین در پاسخ به اینکه آیا امکان بازنگری آیین نامه واردات برای مناطق آزاد 
وجود دارد؟ تصریح کرد: ممکن است مناطق آزاد پیشنهادی ارائه کنند و در وزارت 

صمت بررسی شود، اما این آیین نامه مصوب شده است.
روز  دوشنبه مدیر توسعه صادرات، امورگمرکی و ارزش افزوده دبیرخانه شورای عالی 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی از تقاضای مناطق آزاد از دولت برای تدوین یک آیین نامه 
واردات خودرو مخصوص این مناطق خبر داد. چرا که اساس این آیین نامه ورود 
خودرو به سرزمین اصلی است، بسیاری از بندهای آن مبتلا به سرزمین اصلی و در 
تناقض با مقررات مناطق آزاد است. برای مثال در آیین نامه بحث حقوق ورودی مطرح 
شده است در صورتی که مناطق آزاد حقوق ورودی ندارد. این باعث شده واردات 

خودرو به مناطق آزاد دچار مشکل شود.

 مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران  خبرداد:

بازگشت ۱۷۷0 واحد صنعتی راکد کشور
 به چرخه تولید

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران گفت: با تامین 
اعتبار پیش بینی می شود ظرف یکسال آینده مجموعه منطقه ویژه اقتصادی بروجرد 

به بهره برداری برسد.
علی رسولیان در جمع خبرنگاران اظهار کرد: امروز آغاز عملیات اجرایی پروژه های 

منطقه ویژه اقتصادی بروجرد بود.
وی بیان کرد: منطقه ویژه اقتصادی بروجرد به عنوان دومین منطقه ویژه لرستان 
محسوب می شود که مسئولیت آن با سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 

واگذار شده است.
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران اضافه کرد: امروز 
با حضور مسئولین استان و نمایندگان شهرستان، بخشی از این پروژه ها را شروع 
کردیم و امید می رود با عزم جدی لرستان و تامین مالی از سوی استان و شرکت 
شهرک های صنعتی ایران ظرف یکسال آینده مجموعه زیرساخت های لازم را برای 
آغاز بهره برداری و واگذاری اراضی منطقه ویژه را داشته و باعث کمک به توسعه 

صنعتی لرستان باشیم.
رسولیان اضافه کرد: یکی از اقداماتی را که اخیرا شروع کردیم ایجاد کارگاه های 

کوچک است.
وی با بیان اینکه از ابتدای امسال برای بنگاه های کوچک و متوسط و با اولویت 
شرکت های دانش بنیان و  فناور 400 کارگاه احداث شده است،  افزود: برنامه این 
است که 1500 کارگاه را در کشور تا پایان امسال ایجاد تا زمینه استقرار شرکت های 

دانش بنیان و صاحب فناوری فراهم شود.
این مسئول گفت: در یکسال گذشته با حمایت و برنامه ریزی دولت سیزدهم یک 
هزار و 770 واحد صنعتی راکد به چرخه تولید بازگشته که رشد خوبی در تولید و 

اشتغال کشور داشته است.

معاون وزیر تعاون، کارو رفاه اجتماعی خبر داد:

آغاز اجرای طرح معافیت بیمه کارفرمایان
معاون وزیر کاز از اجرای طرح معافیت بیمه کارفرمایان در سال جاری با اجرای طرح 
کارورزی خبر داد و گفت: این طرح امکان آشنایی فارغ التحصیلان با محیط کار را 

فراهم کرده و موجب افزایش قابلیت های آن ها برای ورود به بازار اشتغال می شود.
به گزارش ایسنا، طرح کارورزی فارغ التحصیلان دانشگاهی به استناد ماده )71( 
قانون برنامه ششم توسعه و به عنوان یکی از برنامه های موثر وزارت کار ذیل برنامه 
سیاستهای فعال بازار کار در قالب تبصره )18( قوانین بودجه سنواتی تدوین شده 

است.
اجرای  با  کرده  تلاش  گذشته  سال  چند  در  طرح  مجری  عنوان  به  کار  وزارت 
طرح کارورزی و معافیت بیمه کارفرمایان، بسترهای لازم برای مهارت آموزی و ارائه 
آموزش های شغلی به فارغ التحصیلان دانشگاهی را بـا استفاده از ظرفیت های 
بلااستفاده موجود در واحدهای فعال اقتصادی در بخش های خصوصی و تعاونی 

به وجود آورد.
در همین راستا، معاون وزیر تعاون، کارو رفاه اجتماعی از آغاز اجرای طرح معافیت 

بیمه ای کارفرمایی در سال جاری با اجرای طرح کارورزی خبر داده است.
به گفته وی، طرح کارورزی بستری برای آشنایی فارغ التحصیلان دانشگاهی با 
محیط واقعی کار است و کارفرمایانی که دانش آموختگان دارای مدرک تحصیلی 
کارشناسی و بالاتر را به طور مستقیم جذب کرده و به کار گیرند، از مزایای پرداخت 

کامل حق بیمه سهم کارفرما توسط دولت به مدت دو سال بهره مند می شوند.
آنطور که حسینی نیا، طرح کارورزی علاوه برآنکه موجب ارتقای سطح قابلیت های 
فارغ التحصیلان برای ورود به بازار کار می شود، قدرت انتخاب بیشتری در انجام 

وظایف محوله به آنها ارائه می دهد.
از ویژگی  های برجسته طرح کارورزی می توان به تلفیق آن با طرح معافیت بیمه 
کارفرمایی و توجه توأمان به هریک از طرف  های عرضه و تقاضای بازار کار اشاره کرد 
که موجب فراهم کردن شرایط جذب پایدار نیروی کار شغل اولی از سوی کارفرما 

می شود.
کمک هزینه کارورزی، وجهی است که در پایان دوره مقدماتی کارورزی و متناسب 
با مدت آن به کارورز پرداخت می شود. طول دوره کارورزی حداقل 4 ماه و حداکثر 
6 ماه است که متناسب با ظرفیت بنگاه و استانداردهای آموزشی مهارت تعیین می 

شود.

یک اقتصاددان، تقویت ارزش پول ملی، هدایت نقدینگی به سمت بخش های 
تولیدی، تقویت سامانه های نظارتی و دیگر ماموریت های محوله رییس جمهوری 
به بانک مرکزی را مطلوب توصیف کرد و گفت : برخی از این ماموریت ها اصلی و 

برخی دیگر فرعی هستند.
عبدالمجید شیخی اظهار کرد: برخی از ماموریت های تعیین شده از سوی 
رئیس جمهوری برای بانک مرکزی، اصلی و برخی دیگر فرعی است. به عنوان 
مثال موضوع تقویت ارزش پول ملی یک آرمان بسیار خوب است اما متولیان 
انتخاب  را  آن  راهکار  درستی  به  حوزه  این  در  کارشناسان  بدنه  و  کشور  پولی 
نمی کنند و می خواهند بر اساس ادبیات منسوخ سرمایه داری مشکل ارزش پول 

ملی را حل کنند.
وی افزود: اصلاح ناترازی بانک ها یکی دیگر از ماموریت های محوله رئیس 
جمهوری به بانک مرکزی بوده که امری بینابین است. چرا که اگر منابع بانکی 
به سمت فعالیت های مولد سوق داده شود، هر قدر ترازنامه بانک ها در این قلمرو 

بزرگتر شود، هیچ اشکالی در اقتصاد ایجاد نمی کند.
این کارشناس مسائل اقتصادی ادامه داد: توقف رشد سالیانه نقدینگی هم 
یک امر تبعی است؛ یعنی اگر نقدینگی در خدمت بخش غیرمولد باشد، مسلما 
برای حال و روز اقتصاد کشور به ویژه در شرایط کنونی مضر است. در بین بدنه 
کارشناسی نظام پولی کشور هم راهکار اشتباهی انتخاب می کنند و اینگونه 

تصور می شود که رشد نقدینگی ارتباط یکایک با تورم دارد. در صورتی که از 
دیدگاه اقتصاد اسلامی، تورم یک پدیده رفتاری است و رشد نقدینگی ابزاری در 

اختیار اراده و رفتار عناصر بازار است که باعث ایجاد تورم می شود.
شیخی تاکید کرد: بنابراین اگر همه مردم تصمیم بگیرند هیچ قیمتی را افزایش 
ندهند، هیچ قیمتی افزایش نمی یابد و بنابراین هیچ انگیزه ای برای افزایش 
قیمت  در برهه های آتی به وجود نخواهد آمد. از موارد استثنائی تخلفات هم 
می شود با استفاده از تنبیه و برخورد دستگاه های نظارتی جلوگیری کرد. از سوی 
دیگر دولت می تواند با استفاده از ابزاری مانند تعرفه جلوی ضربه های بیرونی به 

اقتصاد را نیز بگیرد.
وی تصریح کرد: اصلاح سبد ذخایر ارزی هم یک مسئله مهم و تبعی در میان 
ماموریت های رئیس جمهوری خطاب به بانک مرکزی است. چرا که کارشناسان 
سال هاست می گویند که باید از سلطه دلار و یورو خارج و این دو ارز از سبد ارزی 
کشور حذف شود. باید به سراغ محور قراردادن عقد قراردادهای دو و چند جانبه 
برویم تا سبد ارزی ما ملغمه و ترکیبی از ارزهای طرف های متعامل و البته طلا 

باشد. به این ترتیب هیچ آسیبی از دلار و یورو به ما نمی رسد.
این اقتصاددان درباره توسعه دامنه وثایق و تسهیل فرآیند وثیقه گذاری نیز 
گفت: این ماموریت محوله رییس جمهوری به بانک مرکزی در راستای اصلاح 
سازوکارهای خدمات دهی بانک هاست که امر بسیار مطلوب و پسندیده ای 
است. همچنین فعال سازی حساب های تجاری هم  در جهت تسهیل تجارت 
و مبادلات امر بسیار مهم است اما ماموریت فرعی در مقابل جایگزینی ریال در 

مبادلات در قالب قراردادهای پولی دو و چند جانبه است.
شیخی تقویت سامانه های نظارتی را یک موضوع مهم و از جمله ماموریت های 
بودجه  کسری  دچار  حاضر  حال  در  افزود:  و  دانست  جمهوری  رئیس  اصلی 
هستیم. عمدتا فلسفه وجود دولت این است که منابع درآمدی و پولی اش را از 
محل مالیات باید تامین کند. دولت وظایفی را به نیابت از مردم انجام می دهد، 
فرار  شود،  آماده  پولی  تراکنش های  پایش  سامانه  اگر  راستا  این  در  بنابراین 
مالیاتی در کشور بیش از حجم بودجه دولت خواهد بود. پس اگر از فرار مالیاتی 
جلوگیری شود، دیگر نیازی به فروش حتی یک قطره نفت خام و یک متر مکعب 

گاز هم نخواهیم داشت.
این کارشناس مسائل اقتصادی اظهار کرد: اگر این مالیات ها را بتوان دریافت 
کرد، نه تنها کسری بودجه هنگفت جبران می شود بلکه نگرانی شکل گرفته بر 
اساس نظریه رابطه بین نقدینگی و تورم هم برطرف می شود. تامین سرمایه در 
گردش واحدهای تولیدی هم یک اصل است اما به موضوع نقدینگی در خدمت 
بخش مولد مرتبط است . یعنی اگر رشد نقدینگی در خدمت بخش مولد قرار 

بگیرد یعنی سرمایه در گردش واحدهای تولیدی تامین شده است.

یک اقتصاددان تاکید کرد:

تقویت ارزش پول ملی و هدایت نقدینگی به سمت تولید

هشدار سازمان بورس به سهامداران بورسی؛

 کد معاملاتی خود را در اختیار دیگران قرار ندهید
رئیس اداره پیشگیری از ناهنجاری ها و ارتقای سلامت بازار 
سرمایه گفت: با رونق معاملات در بازار سرمایه، سوءاستفاده 
از کدهای بورسی بیشتر شده و برخی سهامداران نام کاربری 
و رمز عبور خود در معاملات برخط را در اختیار اشخاص دیگر 
قرار می دهند که این اقدام مشکلات جدی را برای آنها به دنبال 

دارد.
قرار دادن  اختیار  در  اینکه  بیان  با  منتظری  محمدمهدی 
کدهای بورسی به دیگران به عنوان یکی از ناهنجاری های 
به طور  کرد:  اظهار  تلقی می شود،  بازار سرمایه  در  متداول 
معمول سوءاستفاده از کدهای بورسی در دوره های رونق بازار 
صورت می گیرد؛ به طور کلی با رونق معاملات برخط در بازار 
سرمایه این مخاطرات بیشتر شده و برخی سهامداران با اعتماد 
نابه جا نام کاربری و رمز عبور خود را در اختیار برخی اشخاص 
به ویژه آشنایان قرار می دهند که مشکلات جدی را برای آنها 

به دنبال دارد. 
وی در پاسخ به این سوال که این اقدام با چه آسیب هایی برای 
سهامدار همراه خواهد بود، بیان کرد: اشخاص فاقد مجوز لازم 
از سازمان بورس برای انجام سبدگردانی غیرمجاز با فریب یا 
تبانی از کد بورسی یا دسترسی به سامانه برخط دیگران جهت 

سودجویی یا دست کاری بازار استفاده می کنند.
هدف  با  افراد  برخی  همچنین  داشت:  اظهار  منتظری 
دست کاری قیمت سهام مشخص، انجام معاملات متکی بر 
اطلاعات نهانی یا پولشویی )از طریق انتقال پول های کثیف 
حاصل از ارتکاب جرایم( برای آنکه رد پایی از خود بر جای 
یا دسترسی برخط دیگران استفاده  از کد بورسی  نگذارند، 

می کنند.
رییس اداره پیشگیری از ناهنجاری ها و ارتقای سلامت بازار 
سرمایه با تاکید بر اینکه تمامی رفتارهای چنین اشخاصی در 
سیطره نهاد ناظر قرار دارد، گفت: سوءاستفاده از کد معاملاتی 
غیر، مشمول بند یک ماده 49 قانون بازار اوراق بهادار است و 
تحت عنوان مجرمانه انجام فعالیت های مختص نهادهای مالی 
مستلزم اخذ مجوز است. فعالیت بدون اخذ مجوز از سازمان 

بورس براساس ماده 46 قانون مذکور در قالب تعقیب رفتار 
نهانی  اطلاعات  بر  متکی  معاملات  یا  مجرمانه دست کاری 
منطبق شده که قابل تعقیب و پیگیری از سوی سازمان است. 
وی تصریح کرد: با توجه به وجود شعب متعدد کارگزاری ها در 
سراسر کشور و عدم نظارت کافی برخی کارگزاری ها بر دفاتر و 
شعبات، متأسفانه زمینه هایی سوءاستفاده از کدهای معاملاتی 

دیگران در این شعب فراهم شده است.
منتظری با بیان اینکه پرونده های اختلافات مطرح شده 
این موضوع  در کمیته های سازش کانون کارگزاران نشانگر 
است، گفت: انجام معاملات بدون اخذ سفارش از مشتریان، 
سبدگردانی بدون مجوز، جهت دهی به معاملات و دست کاری 

در بازار از مصادیق این سوءاستفاده در شعبات است.

سلامت  ارتقای  و  ناهنجاری ها  از  پیشگیری  اداره  رییس 
ارتقای  برای  این سوال که سهامداران  مورد  در  بازار سرمایه 
امنیت کدهای معاملاتی باید چه کارهایی انجام دهند، پاسخ 
کاربری  نام  و  رمز عبور  یا  بورسی  اینکه کد  به  توجه  با  داد: 
سامانه معاملات برخط، مانند کارت های بانکی یا دسترسی 
الکترونیک مشتریان در شبکه بانکی، یک دسترسی شخصی 
و محرمانه است. فعالان بازار سرمایه باید در جهت حفظ و 
نگهداری اطلاعات نظیر رمز عبور تلاش کنند و به هیچ عنوان 
این اطلاعات را در اختیار اشخاص دیگر در فضای مجازی یا 
غیر آن قرار ندهند و از نام کاربری و گذرواژه با ارقام و حروف غیر 

مشابه استفاده کنند. 
از  عاملی  دو  هویت  احراز  شدن  الزامی  اینکه  بیان  با  وی 

طریق تلفن همراه مالک کد بورسی می تواند کمک شایانی 
به پیشگیری از این قبیل سوءاستفاده ها کند، گفت: به کرات 
مشاهده شده که سهامداران با اعتماد به برخی شیادان، به 
قصد مدیریت دارایی خود به آنها دسترسی داده اند که این 
امر منجر به نابود شدن سرمایه آنها شده یا به اشکال مختلف 
پایشان را در پرونده های کیفری بازار سرمایه در کنار متهمان 
دست کاری  نظیر  جرائمی  ارتکاب  اتهام  به  پرونده ها  اصلی 
قیمت، پولشویی یا معامله متکی بر اطلاعات نهانی باز کرده 

است.
منتظری با اشاره به نمونه های سوءاستفاده های انجام شده 
از سهامداران، اضافه کرد: یکی از موضوعاتی که در همین 
آن  و هیأت داوری بورس شاهد  و در کمیته سازش  سال ها 

بودیم، دعاوی مربوط به استرداد وجه است.
رییس اداره پیشگیری از ناهنجاری ها و ارتقای سلامت بازار 
سرمایه ادامه داد: به عنوان مثال در یک پرونده شخصی رمز 
عبور و نام کاربری خود را حتی بدون دریافت هیچ وجهی در 
اختیار دیگری قرار داده و شخص دوم اقدام به کارسازی وجه 
و خرید سهام با نام و حساب شخص اول کرده و سود قابل 
توجهی هم به دست آورده بود، اما با توجه به اینکه حساب 
موجود نزد کارگزاری به نام شخص اول بوده است، صاحب 
حساب با مشاهده چند میلیارد پول در حساب خود، حاضر 
به پرداخت وجه موجود در حساب به مالک اصلی آن نشد و 
منکر مالکیت شخص دوم شده است. به همین دلیل شخص 
دوم اقدام به طرح دعوا نزد هیأت داوری کرده لیکن با توجه 
به مشکلات اثبات مالکیت در دعوا معمولًا چنین دعاوی به 
سختی به سرانجام می رسند و هزینه زیادی را به مال باخته 

تحمیل می کنند.
وی در پایان تاکید کرد: در اغلب موارد امکان اثبات انجام 
معامله یا نقل و انتقال توسط غیر در کد بورسی اشخاص وجود 
ندارد، از این رو در صورت عدم احراز ارتکاب ناهنجاری های 
مذکور از سوی غیر، صاحب کد بورسی مسئولیت حقوقی 

مشکلات ایجاد شده را به عهده دارد.

رییس کمیسیون حمل و نقل و لجستیک اتاق 
بازرگانی اظهار داشت: درباره قطر موضوع تنها 
از دست دادن فرصت ها نیست و تحریم ها باعث 
شدند که قطر به شناورهای ایران اجازه تردد در 
بنادر خود را ندهد و تجارت بندری سنتی با قطر 
هم به مشکل خورد به طوری که تا سال گذشته 
شناورهای باری ایران از 4 بندرگاه قطر تنها اجازه 
تردد به یک بندرگاه را آن هم با شرایط سختگیرانه 

داشتند.
سید علی حسینی در گفت وگو با ایلنا با اشاره 
فرصت  از  استفاده  برای  ایران  ظرفیت های  به 
داشت:  اظهار  قطر  در  جهانی  جام  اقتصادی 
فارغ از بحث جام جهانی که یک موقعیت خاص و 
رویدادی است که می توانستیم بهترین استفاده از 
این فرصت داشته باشیم تا استانی جنوبی نزدیک 
به قطر مانند بوشهر و هرمزگان اقتصاد دریایی 
خود را تقویت کنند، اساسا در کشورمان برنامه ای 
برای گردشگری دریایی نداریم و نه در دریای خزر، 
نه در خلیج فارس و نه عمان علی رغم پتانسل های 
نشده  تعریف  گردشگری  مناطق،  این  بی نظیر 
پذیرش  و  گردشگری  زیرساخت های  رو  این  از 

مسافران را هم در اختیار نداریم.
کلی  برنامه  که  آنجایی  از  اینکه  بیان  با  وی 
گردشگری به ویژه گردشگری دریایی در کشورمان 
تعریف نشده بنابراین زیرساختی برای استفاه از 
فرصت هایی  مانند جام جهانی نداریم، ادامه داد: 
بنادر گردشگری بسیار کوچکی در مناطقی مانند 
کیش وجود دارد اما فعالیت  شناورهای کوچک 

دراین مناطق در حد گشت دریایی است.

رییس کمیسیون حمل و نقل و لجستیک اتاق 
برای  مسئولان  از  برخی  ادعای  درباره  بازرگانی 
راه اندازی کشتی های کروز بین ایران و قطر در ایام 
جام  جهانی گفت: کشتی های کروز در اسکله های 
با آبخور بالا می توانند پهلو بگیرند و  مخصوص 
این کشتی های کروز عمدتا در دریای مدیترانه 
فعال هستند و در واقع یک شهربندری محسوب 
مسافر  هزار  حدود 4  پذیرش  امکان  و  می شود 
دارند از این رو این شهر روی آب در هر بندری پهلو 

بگیرد، اقتصاد آن شهر بندری تغییر می کند.

حسینی با بیان اینکه گردشگری دریایی تجارتی 
است که ایران از آن غافل بوده، افزود: در خلیج 
فارس فرصت طلایی تجارت گردشگری دریایی 
در بازه زمانی جام جهانی با قطر را از دست دادیم.

قطر  که  دورانی هم  در همان  کرد:  تاکید  وی 
در تنش ایجاد شده با کشورهای عربی، فقط به 
ایران دسترسی داشت و از مسیر ایران می توانست 
استفاده کند،  نتوانستیم از این فرصت بهره ببریم 
چراکه در بنادر جنوبی زیرساخت هایی مناسب 
وجود ندارد که بتواند ترانزیت عمده یک کشور 

تامین  مرکز  نتوانستیم  و  انجام دهد  را  همسایه 
مایحتاج قطر باشیم.

لجستیک  و  نقل  و  حمل  کمیسیون  رییس 
اتاق بازرگانی با بیان اینکه حداقل باید باید سهم 
کنیم،  حفظ  را  فارس  خلیج  در  سنتی  تجارت 
گفت: اما درباره قطر موضوع تنها از دست دادن 
فرصت ها نیست و تحریم ها باعث شدند که قطر 
به شناورهای ایران اجازه تردد به در بنادر خود را 
ندارد و تجارت بندری سنتی با قطر هم به مشکل 
خورد به طوری که تا سال گذشته شناورهای باری 

یک  به  تردد  اجازه  تنها  قطر  بندرگاه  از 4  ایران 
بندرگاه را آن هم با شرایط سختگیرانه داشتند و 
البته یکی از دیگر دلایل سختگیری قطر به بحث 
جابه جایی مواد مخدر از طریق شناورهای ایرانی 
بر می گشت که این مشکلات با رایزنی های انجام 
شده تا حدودی برطرف شده و از چند ماه گذشته 
کشتی های باری ایران به بنادر قطر راحت تر تردد 

می کنند.
حسینی ادامه داد: برنامه ایران این بود که در 
ایام جام جهانی با سرریز تماشاگران از امکانات 
در  اما  کنند  استفاده  قشم  و  کیش  در  هتلی 
نهایت به اینجا رسیدیم که ایران درخواست داد 
این مناطق به پارکینیگ هواپیماها تبدیل شوند. 
باید توجه داشته باشیم که قاعدتا برنامه ریزی ها 
برای چنین رویدادهای بین المللی در سطح جام 
جهانی یک الی دو ماه قبل از اجرا و شروع رویداد 
انجام نمی شود و  قطر حداقل از دو سال گذشته 

زیرساخت های ایران را مورد ارزیابی قرار داد.  
وی افزود: به طور قطع قطر یک ماه قبل از آغاز 
این رویداد منتظر زیرساخت های ایران نمی ماند 
این درحالی است که فرودگاه های دبی به مراکز 
در  را  اول  حرف  و  شده  تبدیل  مسافر  تزانزیت 
منطقه می زند و قطر با توجه به پیمان همکاری 
با کشورهای خلیج فارس از امکانات کشورهای 
مجهز به این امکانات استفاده می کند اما ایران 
از آنجایی که کمترین مسافت را با کشور قطر را 
دارد می توانست بهره برداری های اقتصادی قابل 
این  باشد که  ایام جام جهانی داشته  از  توجهی 

فرصت را از دست دادیم.

رییس کمیسیون حمل و نقل و لجستیک اتاق بازرگانی:

فرصت تجارت گردشگری دریایی جام جهانی را از دست دادیم
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عیادت از پیشکسوت قدیمی فوتبال قم-حاج محمد دستجردی

تجلی خاطرات باشکوه 40 ساله 
درسکوهای سیمانی استادیوم پیرتختی

ایمان / گزارش رضا ملکی
به گذشته های فوتبال قم می روم سالهای قبل از انقلاب را مرور می نمایم .چمن 
طبیعی استادیوم تختی)غروی سابق(محل اجتماع خیل تماشاگران مشتاقی بود که 
از آغازین ساعت شروع مسابقات سکوهای سیمانی استادیوم تختی را در اشغال خود 

می دیدند.
درمیان جوش وخروش به یادماندنی نام دوعزیز همیشه برآسمان فوتبال قم نقش 

آفرینی میکرد.
حضورمدام وعاشقانه آنها درسکوهای ورزشگاه و تشویق تیم محبوب خود صنعت 
نفت که درآن زمان به همراه تیم پرسپولیس)سهیل( در فوتبال قم آقایی می کردند 

هنوز دریاد وخاطر عزیزان فوتبالی گذشته ولایت باقیست.
این دوتن سید بزرگواری بود که سالهاست به آسمان آبی سفر کرده ودومی حاج 
محمد دستجردی بود که عاشقانه وباهمه وجود درمستطیل سبز،زمینهای خاکی 

وهمه جا درکنار فوتبالیستهای قدیمی خصوصا تیم صنعت نفت وراه آهن بود.
استاد حاج محمد دستجردی که از معماران باتجربه وخوش سلیقه قم محسوب 
می باشدو  باعشقی مثال زدنی بسیاری از فوتبالیستهای دهه 60 قم را صاحب خانه 

کرد.
او آنقدر عاشق بودکه انگار برای فرزند خود مشغول ساختن خانه است سالها 
گذشت واستاد دستجردی دراثر حادثه سکته مغزی جوش وخروش گذشته اش  را 

از دست داد وضایعه اتفاق افتاده بر بینایی او اثر گذاشت تا استاد خانه نشین شود.
استاد رضا دلکش چهره خوشنام واخلاق مدار فوتبال قم که همواره درکارهای خیر 
پیشقدم است این بار با حضور جمعی از فوتبالیستهای قدیمی تیم صنعت نفت به 

عیادت استاد دستجردی رفت.
دیدن چهره استاد ومرور خاطرات گذشته دردی جانگاه را برای ما همراه داشت.
استادرا همیشه پرجنب وجوش وبا لبخندهای ویژه دیده بودیم واین بار دیدن عکس 
دوعزیزی که درکنارش بودند واکنون به دیارباقی شتافته بودند بیش از بیش خاطر 

ما را رنجاند.
همسرگرانقدر و فرزند برومند استاد چندسال قبل به دیدار معشوق رفتند تا استاد 

تنها در کنج منزل به یاد خاطرات باشکوه گذشته باشد.
ناصر دستجردی فرزند نیک استاد که خود از فوتبالیستهای بسیار خوب وتکنیکی 
فوتبال قم بود زحمت پذیرایی از دوستان را  برعهده داشت.استاد از فرزند خود به 

نیکی یادکرد وگفت که او برایش همه کاری می کند واز او راضی است.
گفتن چند خاطره شیرین گذشته از اساتید قدیمی فوتبال قم استاد بخشا واستاد 
لاجوردی لبخند شادی را برلبان او آورد ودر پایان بدرقه ای گرم از جانب مرد عاشق 
سکوهای ورزشگاه تختی از ما انجام پذیرفت تا یاد آور این جمله باشیم که می بایست 
به دیدار کهن کسوتان رفت و از احوال آنها با خبر بود بویژه  آنهایی  که دربستر بیماری 
هستند. آوردن لبخند شادی برلبان این عزیزان یعنی رضایتمندی خداوند تبارک 
وتعالی امیدداریم که جامعه پاک ورزش قم خصوصا کهن کسوتان سایه سرشان به 
سر ورزش قم مستدام باشد و ورزش ولایت بتواند همچنان از وجودشان بهره مند 

شود.

رییس هیأت تیراندازی استان قم خبرداد:

درخشش بانوان قم در لیگ برتر تیراندازی 

رییس هیأت تیراندازی استان قم از عملکرد خوب بانوان تیرانداز قمی در بخش 
تپانچه بادی لیگ برتر تیراندازی کشور خبرداد. 

محمد جواد متقیان نژاد ، طی سخنانی اظهار کرد: در هیأت تیراندازی استان 
تصمیم گرفتیم امسال در دو بخش تفنگ بادی و تپانچه بادی در لیگ برتر کشور 
تیم داری کنیم، این مسابقات از 14 مردادماه آغاز شده و طبق تقویم فدراسیون 

تیراندازی تا 16دی ماه برگزار خواهد شد.
وی افزود: در بخش تفنگ بادی تیم های تیگرا، دانشگاه آزاد، برلیان22، فولاد 
مبارکه اصفهان، دریاچه ارومیه، نیروی زمینی ارتش، مقاومت و شهید زین الدین 
قم حاضر هستند، نماینده قم در این بخش دو بازی ابتدایی خود را واگذار کرده و 
در حال حاضر رتبه ششم را به خود اختصاص داده است. متقیان نژاد تصریح کرد: 
سیده رویا صبح خیر، فاطمه حسین زاده، ستایش نادرپناه، فاطمه شهابی، صفیه 
صحراگرد، نگار علیاری و آنا عالی خانی نفرات تیم تفنگ بادی را تشکیل داده اند. 
رییس هیأت تیراندازی استان قم عنوان کرد: در بخش تپانچه بادی بازیکنان قمی 
موفق شده اند در بازی ابتدایی حریفان را شکست دهند و با قاطعیت در صدر جدول 
8 تیمه قرار گیرند؛ تیم های فولاد هرمزگان، آبتین، هیأت تیراندازی کرمان، هیأت 
تیراندازی مازندران، مقاومت، هیأت تیراندازی البرز، هیأت تیراندازی فارس و شهید 
زین الدین قم حضور دارند. وی ادامه داد: نرجس صباغی، فاطمه حسینی، نوشین 
پی خسته، لعیا محمدی، فاطمه قدرت آبادی، آرمیتا پورسرتیپ نفرات تیم تپانچه 
قم را تشکیل می دهند؛ مجید نظامی به عنوان مربی هر دو تیم را هدایت می کند و 
محدثه بهروز به عنوان سرپرست هر دو تیم را در این مسابقات همراهی کرده است. 
متقیان نژاد در پایان گفت: ورزشکارانی که در دو تیم حاضر هستند؛ توانایی خوبی در 
این رشته دارند و جزو نفرات برتر تیراندازی در قم محسوب می شوند؛ امیدواریم در 

پایان مسابقات هر دو نماینده قم بتواند جایگاه خوبی را کسب کنند.

را  تاج  اتهامات  از  قطاری  ورزش  وزارت  به  نامه ای  در  که  تهران  دادستانی 
برشمرده بود، اعلام کرده است که این نامه 6 روز پیش از برگزاری انتخابات به 

این وزارتخانه رسیده بود. 
براساس  این گزارش ، روز دوشنبه 14 شهریورنقل قولی از وزیر ورزش در ارتباط 
با اعلام نشدن نظر نهادهای نظارتی از جمله قوه قضاییه در مورد نامزدهای 

فدراسیون فوتبال منتشر شد. ادعایی که با بررسی در دستگاه قضایی مشخص 
می شود نادرست بوده و دادستانی عمومی و انقلاب تهران در همان روزی که 
استعلام مهدی تاج برای دستگاه قضا ارسال می شود پاسخ داده و عنوان کرده 
است افراد مورد استعلام هر کدام چه سابقه و اتهامی در داسرا یا نهادهای قضایی 

دارند.

بر طبق اسناد به دست آمده، دادستان تهران در تاریخ دوم شهریور ماه 1401 
یعنی6 روز قبل از برگزاری انتخابات فدراسیون فوتبال طی نامه ای رسمی اعلام 
کرده برای 3 مدیر فوتبالی در دادسرای تهران پرونده قضایی تشکیل شده است.
طبق این گزارش، برای مهدی تاج به اتهامات سوء استفاده از موقعیت شغلی، 
استفاده از اوراق مجعول، صدور گزارش خلاف واقع و شروع به جعل و تزویر، 
تصرف غیر قانونی در اموال دولتی، به کارگیری حیدر بهاروند در سازمان لیگ برتر 
فوتبال بر خلاف قانون منع بکارگیری بازنشستگان، تصرف غیر قانونی در وجوه 
عمومی، تصرف غیر مجاز در منابع مالی )مطالبات( فدراسیون از شرکت های 
طرف قرارداد و اهمال منتهی به تضییع وجوه عمومی به میزان 4 هزار و 514 
میلیارد و 974 میلیون و 47هزار و 245 ریال و 10 میلیون یورو، تضییع اموال و 
وجوه دولتی، اخلال در نظام پولی و ارزی کشور، کلاهبرداری، گزارش خلاف 
واقع، تبانی در معاملات دولتی، جعل در سند رسمی و به کارگیری سرمربی 
اسبق تیم فوتبال ایران )ویلموتس( پرونده قضایی در دادسرای تهران تشکیل 

شده است. 
از سوی دادسرای تهران برای مهدی تاج در اتهامات سوءاستفاده از موقعیت 
شغلی، استفاده از اوراق مجعول، صدور گزارش خلاف واقع و شروع به جعل و 

تزویر قرار منع تعقیب صادر شد. 
در مورد دیگر اتهامات این فرد قرار جلب دادرسی صادر شده است که پرونده 

آنها در مراجع قضایی در حال رسیدگی است. 
همچنین پرونده مربوط به سرمربی تیم ملی فوتبال ایران)ویلموتس( با گزارش 
سازمان بازرسی کل کشور به اتهام تضییع وجوه عمومی در جریان رسیدگی قرار 

دارد.
در همین رابطه البته برخی تشکل ها از جمله بسیج دانشجویی دانشکده 
تربیت بدنی و علوم ورزشی دانشگاه تهران در نامه ای به رئیس قوه قضاییه 
خواستار ورود و رسیدگی قوه قضاییه به پرونده تاج شده بودند که با توجه به سند 
بالا باید مد نظر داشت که این دست جریانات باید ورود به پرونده و بررسی موضوع 

تاج و دیگر نامزدهای انتخاباتی را از حراست وزارت ورزش پیگیری کنند.

دادستانی تهران در نامه ای به وزارت ورزش؛

از کلاهبرداری تا اخلال در نظام پولی و ارزی کشور در لیست اتهامات تاج

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید 

نموده اند:
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002036526 شماره  رأی   -1
1393114430002001333 مربوط به تقاضای خانم معصومه صفرلو فرزند 
سلطانعلی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت142/50)یکصدو چهل ودومتر وممیز پنجاه( مترمربع پلاک شماره 2 
فرعی از 2305 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی برابر صفحه 336 دفتر 570 دارای 

مالکیت می باشد )م الف14567(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002005954 شماره  رأی   -2
1401114430002000346 مربوط به تقاضای خانم طیبه جوادیان فرزند 
محمدعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 52/46 مترمربع پلاک شماره 11 فرعی از1963 اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از 

محمدعلی خوش اندام صفحه 130 دفتر 156 )م الف14568(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002006371 شماره  رأی   -3
1401114430002000059 مربوط به تقاضای آقای لطیف کنجکاو فرزند 
صدقعلی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت109/13 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2303 اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفتر 

الکترونیک 4187-1397)م الف14572(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002007181 شماره  رأی   -4
ملکی  سکینه  خانم  تقاضای  به  مربوط   1401114430002000362
فرزند محمد درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت48مترمربع پلاک شماره فرعی از 1969 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از وراث 

احمد و زهرا شریف زاده)م الف14648(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002007066 شماره  رأی   -5
1401114430002000328 مربوط به تقاضای آقای علی النقی محرمی 
فرزند حیدرعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره فرعی از1980 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از بهرام آرگون صفحه 333 دفتر 

525)م الف14652(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002006544 شماره  رأی   -6
فرزند  نوروزی  نادر  آقای  تقاضای  به  مربوط   1399114430002000261
بداغعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
ازباقیمانده 2160/121 اصلی  مساحت 78 مترمربع پلاک شماره فرعی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع 

الواسطه از مهدی قراگوزلو صفحه 199 دفتر126 )م الف14658(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002006543 شماره  رأی   -7
1400114430002000073 مربوط به تقاضای آقای عبداله نجاری فرزند 
به  بنا شده  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  از ششدانگ  درقسمتی  حسین 
مساحت 120 مترمربع درقسمتی ازپلاک شماره فرعی از 1755 اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی 

شماره 202075 مورخ 1401/5/1)م الف14660(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002007147 شماره  رأی   -8
ابوالفضل جعفری  1401114430002000051 مربوط به تقاضای آقای 
فرزند فرمانعلی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 154 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2302/5 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از مجید 

نادری راد صفحه 103 دفتر 326 )م الف14662(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002007157 شماره  رأی   -9
1401114430002001415 مربوط به تقاضای خانم فضه خلیفهء فرزند 
ابوطالب درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
از اصلی واقع در قم بخش  مساحت 79/50 مترمربع پلاک شماره فرعی 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از علی 
صفایی بمقدار 77 مترمربع وخریداری عادی از محمدرضا همایی بمقدار 

2/50مترمربع صفحه 193 دفتر 18 )م الف14663(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002006722 شماره  رأی   -10
خرسندی  عباس  آقای  تقاضای  به  مربوط   1400114430002002294
رفعتی فرزند حبیب اله درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت 84 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2169/71 اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از صفدر علی وسایر 

وراث احمد صمدی افخم صفحه 578 دفتر527 )م الف14665(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002005016 شماره  رأی   -11
1401114430002000083 مربوط به تقاضای آقای حیدر کفیل فرزند 
محمدعلی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت67 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1934/152 اصلی واقع در قم 
بخش 2 حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند صلح شماره 
23415 مورخ 1398/9/1 دفترخانه 74 قم بمقدار 40 سهم مشاع وطی سند 
قطعی شماره 14140 مورخ 1397/04/26 دفترخانه 94 قم بمقدار 26/66 

سهم مشاع)م الف14666(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002006565 شماره  رأی   -12
1400114430002001983 مربوط به تقاضای آقای علیرضا فلاحی فرزند 
حسنعلی،ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت57/50 
مترمربع درقسمتی از پلاک شماره 5 فرعی از2302 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از قهرمان 

وخداداد احمدی آدینه صفحه 270 دفتر 91 )م الف14668(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002006669 شماره  رأی   -13
1400114430002000739 مربوط به تقاضای آقای وحید خدائی فرزند 
سهراب درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
60 مترمربع پلاک شماره فرعی از1976 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از سیدتقی فاطمی 

قمی احدی از ورثه مرحوم سیدحسین فاطمی قمی )م الف14670(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002007183 شماره  رأی   -14
یوسفعلی حبیبی  آقای  تقاضای  به  مربوط   1400114430002001350
فرزند امان اله درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت64/10 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2303 اصلی بمیزان 38/60 
مترمربع وپلاک 2304 اصلی بمیزان25/50 مترمربع واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از معصومه 
صفری بمقدار 3/33 سهم صفحه 417 دفتر548 وفاطمه چرلی بمقدار 10 
سهم ثبت دفتر الکترونیک5088-1399 وصاحبعلی خانچرلی بمقدار 25/27 
صاحبعلی  از  الواسطه  مع  وخریداری  اصلی  پلاک 2303  از  صفحه  سهم 
خانچرلی بمقدار 25/50 سهم ثبت دفتر الکترونیک از پلاک 2304 اصلی)م 

الف14671(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002005952 شماره  رأی   -15
1401114430002000036 مربوط به تقاضای خانم لیلا ملاقلی دهور 
فرزند علی اکبر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 46/50 مترمربع پلاک شماره فرعی از1870/19/319 اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی 

صفحه 528 دفتر 328)م الف14694(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330002008042 شماره  رأی   -16
1393114430002001201 مربوط به تقاضای آقای نظام علی کهن فرزند 
حسن درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
360 مترمربع پلاک شماره فرعی ازباقیمانده 2121-اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت 
مشاعی نظام علی کهن نسبت به 240 مترمربع مالک رسمی ومع الواسطه 
120 مترمربع ازسید حسین موسوی زاده کندلی خریداری کرده است )م 

الف14697(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002007086 شماره  رأی   -17
1399114430002002194 مربوط به تقاضای آقای صادق خدایاری فرزند 
محمدعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 114مترمربع پلاک شماره فرعی از1975 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از مهدی 

شاکری )م الف14699(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002005996 شماره  رأی   -18

1400114430002000409 مربوط به تقاضای خانم فاطمه آماده فرزند 
داود،دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 60 مترمربع درقسمتی از پلاک شماره فرعی از 2139/238 اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع 
الواسطه از شکراله محمدیان قلچ کندی صفحه193 دفتر141 )م الف14700(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002005997 شماره  رأی   -19
فرزند  زارعی  بتول  تقاضای خانم  به  مربوط   1400114430002000410
اکبر،دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 60 مترمربع درقسمتی از پلاک شماره فرعی از 2139/238 اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع 
الواسطه از شکراله محمدیان قلچ کندی صفحه193 دفتر141 )م الف14701(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002005994 شماره  رأی   -20
1400114430002000408 مربوط به تقاضای آقای امیرحسین تلخابی 
فرزند محمود،دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت 60 مترمربع درقسمتی از پلاک شماره فرعی از 2139/238 اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع 
الواسطه از شکراله محمدیان قلچ کندی صفحه193 دفتر141 )م الف14702(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002007076 شماره  رأی   -21
1398114430002000301 مربوط به تقاضای آقای ناصر صحت فرزند 
اصغر درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
353 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2287 مکرر اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از کامران پورجوان طی سند قطعی 

شماره 16364 مورخ 1389/11/24 دفترخانه 52 قم)م الف14703(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002007164 شماره  رأی   -22
1400114430002002417 مربوط به تقاضای آقای شمس اله سلیمان 
پور فرزند آقا، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
108 مترمربع درقسمتی از پلاک شماره فرعی از 2164 اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه 
از زهرا پناهنده ورثه مرحوم نادر فاطمی قمی ورثه تقی فاطمی قمی ورثه 
مرحوم سیدحسین فاطمی قمی ونوید فاطمی قمی ونسیم فاطمی قمی )م 

الف14719(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002007084 شماره  رأی   -23
آقازاده  حوریه  خانم  تقاضای  به  مربوط   1400114430002002143
کردکندی فرزند قربان،سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت 117/25 مترمربع درقسمتی از پلاک شماره 
فرعی از باقیمانده 1794 اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک 1794/18 
اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی وخریداری مع الواسطه از علی محمدی فرد صفحه383 دفتر338 )م 

الف14721(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140160330002007085 شماره  رأی   -24
1400114430002002144 مربوط به تقاضای خانم زهرا نظرنژاد فرزند 
عطااله،سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت 117/25 مترمربع درقسمتی از پلاک شماره فرعی از باقیمانده 
1794 اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک 1794/18 اصلی تبدیل 
شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری 

مع الواسطه از علی محمدی فرد صفحه383 دفتر338 )م الف14722(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی 
به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و 
ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم 
به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و اخبار صنعت(
نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۶/۱۶
نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۷/۰۲
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان 
پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح 

ذیل تأیید نموده اند.
1- رای شماره 140160330001004504مربوط به پرونده کلاسه 1401114430001000432مربوط 
به تقاضای آقای هادی فیروزی فرزند اصغردر ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت138/54 مترمربع 
پلاک شماره 11232/23 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر الکترونیکی 139720330001011443 خریداری به موجب سند رسمی شماره 48582 

مورخ 1397/04/14 دفترخانه 29 قم)م الف 14716(
2- رای شماره 140160330001003822مربوط به پرونده کلاسه 1400114430001000433مربوط 
به تقاضای آقای رضا اکبری فرزند قربان علی در سه دانگ مشاع ازششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 

ششدانگ 186مترمربع پلاک شماره 10636 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 
رونوشت از سند رسمی شماره 81929 مورخ 1393/04/30 دفترخانه 14 قم )م الف 14717(

3- رای شماره 140160330001003823مربوط به پرونده کلاسه 1400114430001000434مربوط 
به تقاضای آقای عباس محسنی راد فرزند اسمعیل در سه دانگ مشاع ازششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت ششدانگ 186مترمربع پلاک شماره 10636 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم سند رسمی شماره 119569 مورخ 1390/08/11 دفترخانه 15 قم )م الف 14718(
4-رای شماره 140160330001002062مربوط به پرونده کلاسه 1399114430001001409مربوط 
به تقاضای آقای عبدالرضا احمدی فرزند اکبر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 103/55 مترمربع 
پلاک شماره 1/479 اصلی واقع در قم بخش 4 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از علی اکبر جمکرانی صادره در دفتر 21 صفحه 423 )م الف 14720(

مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت 
رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا 
چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود 
را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به 

توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و اخبار صنعت(
نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۶/۱۶
نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۷/۰۲
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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سخنگوی دولت گفت: دولت تلاش کرده است تا زیرساخت های کشور را 
فعال کند که از 10 فرودگاه کشور پرواز به عراق انجام شود تا تردد زائران به عتبات 

عالیات تسهیل یابد. 
»علی بهادری جهرمی« روز سه شنبه در نشست خبری با خبرنگاران که در 
محل ساختمان کوثر برگزار شد، گفت: در آستانه حادثه عظیم اربعین حسینی 
)ع( هستیم و با توجه به فروکش کردن کرونا تا حدود زیادی، پیش بینی شده که 
مشارکت عظیمی در سفر به عتبات عالیات صورت گیرد که رییس جمهور در 
جلسه های متعدد پیگیر این موضوع شدند که این نیازمند همکاری همه از جمله 

دولت و مردم است.  
۱۰ فرودگاه در کشور برای این سفر آماده شده است

این زمینه دولت تلاش کرده  افزود: در  رییس شورای اطلاع رسانی دولت 
زیرساخت های کشور را فعال کند که از 10 فرودگاه کشور پرواز به عراق انجام 
می شود و مرزها هم افزایش دوبرابری داشت و قطار تهران کربلا هم فعال و تقویت 

و توسعه یافته است.
بهادری جهرمی تصریح کرد: در مرز زمینی 6 مرز فعال است و حتی توصیه 
شده که با خودروهای شخصی به مرز حرکت کنند و حتی میزهای خدمت 
در مرزها برقرار شده است  درباره بیمه هم مبلغ بر مبنای دوسال قبل اما ارایه 

خدمات دهی افزایش یافته است.  
وی خاطرنشان کرد: برای تسهیل حضور زائران در سفر به عتبات عالیات 
اقدامات متعددی صورت گرفته است و حتی تسهیلات متعددی هم برای زائران 

به صورت برخط به منظور سهولت انجام شده است.
ارائه خدمات اینترنت رایگان برای زائران اربعین

سخنگوی دولت افزود: در حوزه ارتباطات هم تقویت آنتن دهی در مرزها 
صورت گرفته است و بالنی هم با تدبیر وزارت ارتباطات برای تقویت ارتباطات 
مردم در سفر به عتبات عالیات مستقر می شود. همچنین حوزه های جدیدی 

برای ارایه خدمات فناورانه در سهولت ارتباطات فراهم شده است.
وی ادامه داد: سامانه ای در پیام رسان »بله« برای اعلام وضعیت زائرین مهیا 
شده است که نیاز به اینترنت ندارد و امکان  موقعیت یابی برای زائرین وجود دارد. 
یکی از شرکت ها امکان اشتراک گذاری وسیله نقلیه را فراهم کرده است و کسانی 
که مسیرهای مشترک دارند می توانند همدیگر را از طریق این سامانه پیدا کنند.

رییس شورای اطلاع رسانی ادامه داد: از دیگر اقدامات ارائه اینترنت و وای 
فای رایگان در برخی از موکب ها صورت گرفته است که از طریق سروش پلاس و 

روبیکا امکان تماس رایگان فعال شده است.
تسهیلات 3 و پنج میلیون تومانی برای زوار اربعین

سخنگوی دولت این را اضافه کرد: با تلاش های وزارت اقتصاد و بانک  مرکزی 
تسهیلات 5 میلیون تومانی برای سرپرست های خانوارهای زائر و 3 میلیونی برای 
دیگر زائران در نظر گرفته شده و این تسهیلات بر خط و بدون نیاز به ضامن و با 

ضامن قرار دادن یارانه ها انجام  می شود.
بهادر جهرمی این را هم گفت که باتوجه به افزایش چشمگیر زائران، هرآنچه 
که برای تسهیل سفر فراهم شود، باز هم به میزان انتطار و آنچه که باید باشد، 

نخواهیم رسید بنابراین درخواست  می کنیم  مردم  هم  همکاری کنند.
ارایه خدمات پزشکی برخط برای زائران 

بهادری جهرمی افزود: در جلسه اخیر دولت رییس جمهور به همه دستگاه ها 
دستور داد تا حداکثر امکانات را برای سفر اربعین فراهم کنند.

سخنگوی دولت با بیان اینکه یکی از شرکت ها امکان اشتراک گذاری وسیله 
تا از طریق این سامانه با هم قرارهای  نقلیه را برای زائران فراهم کرده  است 
مشترکی در رفت و برگشت به مرز داشته باشند گفت: این امکان برای اسنپ، 
تپسی و ماکسیم فراهم شده است و خدمات پزشکی آنلاین برای زوار نیز فراهم 

خواهد شد.
فعال شدن تکمیل عملیات اجرایی کریدور تجاری شرق و غرب 

سخنگوی دولت در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا مبنی بر اینکه مقام معظم 
رهبری پیش تر با توجه به  اهمیت موضوع حمل و نقل در تجارت، در دیدار پوتین 
بر راه اندازی خط راه آهن رشت - آستارا تأکید کردند که این کار موجب تکمیل 
کُریدور حمل و نقل شمال - جنوب است اما در گذشته این ظرفیت ترانزیتی 
و حمل و نقل مغفول مانده و حال برنامه دولت برای اجرای این طرح چیست، 
گفت: یکی از سیاست های دولت، تقویت و توسعه مسیرهای تجاری شرق و 
غرب است است و اقدامات خوبی هم انجام شده و حتی برخی از مسیرهای 

تعطیل شده نیز فعال شده است.
بهادری جهرمی ادامه داد: در خصوص راه آهن رشت آستارا بخشی از این مسیر 
یعنی 40 کیلومتر در حال عملیات اجرایی است و بقیه مسیر هم در حال انجام 
مقدمات برای اجراست. به همین منظور در اواخر شهریور وزیر راه سفری را به 
کشور آذربایجان برای شرکت در نشست سه جانبه ایران آذربایجان روسیه خواهد 

داشت که یکی از محورهای اساسی پیگیری این  مسیر است . 
وزیر راه از شنبه در وزارتخانه حضور دارد

بهادری جهرمی درباره کسالت وزیر راه و شهرسازی گفت: وزیر راه به دلیل 

ضربه ای که در جریان حادثه ای در منزل به کمر وی وارد شده بود، بستری شد 
و تزریقی هم به ستون فقرات داشت که اکنون بهبود نسبی حاصل شده است و 
رستم قاسمی از شنبه در وزارتخانه حضور دارد. هرچند در عیادت از وی پیگیری 

مسایل کاری بودند.
نظارت های ستادی مکمل نظارت های میدانی است

بهادری جهرمی به توصیه رهبر معظم انقلاب مبنی بر تدوین نقشه جامع از 
سوی دولت توضیح داد: از بیانات راهگشای رهبری تشکر می کنیم  و ایشان 
تقدیرهای کم سابقه ای از دولت داشتند. این دولت اهل اینکه مسئولیت پذیر 
نباشد، نیست و نبوده است، دولت بار مسئولیت را بر دوش گرفته است  و خود را 
مکلف می داند که وارد میدان حل مشکل شود. وی ادامه داد: با توجه به تاکیدات 
رهبری بر حضور در میدان، سند تحول مردمی در همین راستا با 37 موضوع 
کلان در این سند احصا و راهبردها و راهکارها تدوین شده است و بعد از دیدار 
با رهبری در حوزه اطلاع رسانی تصمیم گیری هایی صورت گرفت و در راستای 
عمل به فرمایشات رهبری نظارت های ستادی که رییس جمهور از وزراتخانه 
ها دارند، مبتنی بر سند تحول تسریع شد. سخنگوی دولت گفت: نظارت های 
ستادی مکمل نظارت های میدانی است و دولت از هر گونه پرداختن به سند 

تحول و یا برنامه  کلان حرکت دولت استقبال می کند.
گفت وگوها درباره مذاکرات ادامه دارد

رییس شورای اطلاع رسانی دولت درباره روند مذاکرات ایران به خبرنگاران 
توضیح داد: گفت وگوها در خصوص توافق ادامه دارد و طرف مقابل هم باید از 

زیاده خواهی دست بردارد چراکه مسیر سازنده ای طی شده است. 
بهادری جهرمی گفت: چهار موضوع در توافق دنبال شده که شامل تضمین ها 
و راستی آزمایی، رفع تحریم ها  و بسته شدن ادعاهای سیاسی در مورد مسائل 
پادمانی است و جمهوری اسلامی ایران گفت وگوها را ترک نکرده و نخواهد کرد.

اقدامات دولت برای کاهش بحران  تنش های آبی 
بهادری جهرمی در بخش دیگری از نشست خبری درپاسخ به سوالی درباره 
در  آن  تکرار  از  برای جلوگیری  دولت  اقدامات  و  استان همدان  آب  وضعیت 
استان های دیگر، گفت: بحران کم آبی و خشکسالی جهانی است و تدابیر برای 
مواجهه با این بحران باید پیش از این صورت می گرفت و اقدامات انجام شده 

تناسبی با بحران ها ندارد و پیش بینی تنش های گسترده وجود داشت.
نقطه   300 برای  نیرو  وزارت  دولت،  تشکیل  ابتدای  از  اما  داد:  ادامه  وی 
پیش بینی تنش آبی داشت. همچنین مجموعه وزارت نیرو هم طرح های متوقف 
شده را تسریع و هم طرح »میانبری« را تدوین کرد. در حوزه همدان نیز طرح 
میانبری در نظر گرفته شد تا ضرب الاجلی تنش آبی را جبران کنند تا به تدریج 

طرح های بلند مدت تری در نظر گرفته شود. 
سخنگوی دولت اظهار امیدواری کرد: با همراهی مردم برای اصلاح شیوه 

آبیاری و سایر موارد شاهد کاهش بحران ها و تنش های آبی باشیم.
از شرکت های هواپیمایی می خواهم با زائرین همراهی کنند

رییس شورای اطلاع رسانی دولت درباره وجود تخلف های نرخ بلیط هواپیما با 

وجود نرخ مصوب شده اظهار تاسف کرد که در ایام شلوغی مانند اربعین شاهد 
تخلفات هواپیمایی و شرکت های حمل و نقل هستیم. یکی از تدابیر وزارت راه 
مصوب کردن نرخ قابل قبول بود و از طرفی هم امکان فروش بلیط را فقط از 

سوی شرکت هواپیمایی مجاز می داند.
بهادری جهرمی اظهار داشت: البته ظرفیت ناوگان هوایی و پذیرش فرودگاه 
نجف و بغداد ظرفیت تقاضای زیران را ندارد و بخشی از این مشکلات برای تأمین 
بلیط باید از تأمین مسیرهای جایگزین انجام شود. البته در تمامی فرودگاه ها نیز 
میز خدمتی از خود وزارت راه جانمایی شدند که به تخلفات رسیدگی کنند. از 

شرکت های هواپیمایی می خواهم با مردم و زائرین همراهی داشته باشند.
بیش از 3۰ دستگاه به این درگاه دولت الکترونیک پیوستند

بهادری جهرمی درباره با آمار و ارقام پیوستن دستگاه ها به درگاه مشترک 
خدمات الکترونیک دولت، توضیح داد که پیوستن به این درگاه دو دهه است 
که مطرح است و دولت مصمم است این بار زمین مانده را نیز بردارد مانند قانون 

مربوط به آزادسازی سواحل.
وی ادامه داد: دولت مصمم است تا درگاه دولت الکترونیک به صورت پنجره 
واحد اجرایی کند و گزارش آمار پیوستن ها در جلسه هیات دولت قرائت می شود 
و رئیس جمهور هم تأکید برای پیوستن به درگاه دارد تا دستگاه هایی که امکان و 

زیرساخت پیوستن ندارند به صورت شفاف آن را به مردم اعلام کنند.
درگاه  این  به  از 30 دستگاه  بیش  داد:  ادامه  رسانی  اطلاع  رییس شورای 
پیوستند و امیدوار هستیم با پیگیری خوب رسانه ملی و همکاری و همدلی دولت 
و مجلس و سایر بخش های حاکمیتی تا پایان شهریور عدد قابل قبولی از پیوستن 

دستگاه ها به این سامانه داشته باشیم.
اراده جدی دولت برای جبران عقب ماندگی در حوزه مسکن 

بهادری جهرمی در بخش دیگری درباره راهکار دولت برای تحقق  سریع 
تر ساخت مسکن و کنترل اجاره بها تاکید کرد که دولت برای جبران کسری 
های تولید مسکن  گذشته و عقب ماندگی در حوزه مسکن، مصمم است و این 
موضوع به صورت فرابخشی پیگیری می شود و جلسه ای در دولت نیست که 
به موضوع مسکن   پرداخته نشود اگر کمبود تولید سال های گذشته برطرف 
نشود، مشکل اجاره بها هم برطرف نخواهد شد؛ معاون جدید در این باره 
امید  و  انرژی  یک  شاهد  مدیریتی  تغییر  این  با  داریم  امید  و  شد  منصوب 

مضاعف در وزارت راه باشیم.
سخنگوی دولت درباره تدوین آئین نامه برای تولید گوشی های ایرانی گفت: 
آیین نامه بند 9 تبصره 7 قانون بودجه در جلسه اخیر هیات دولت به تصویب 
رسید و مطابق این ایین نامه از محل حقوق ورودی واردات گوشی های بالای 
600 دلار ، منابع آن به  صورت 100 درصد به حمایت از گوشی های ایرانی 

تخصیص می یابد و فرایند و جزئیات آن در ایین نامه منتشر می شود.
بهادری جهرمی گفت: کمیته ای برای توزیع این منابع و برای حمایت از موثر 
از گوشی های ساخت داخل پیش بینی شده است که بین 70 تا 90 درصد به 

گوشی های هوشمند داخلی این منابع اختصاص  خواهد یافت.
بهادری درباره مصوبات سفرهای استانی اظهار داشت: اولویت دور نخست 
سفرهای استانی با تکمیل طرح های نیمه تمام بود  و دولت در این دور کلنگ زنی 
جدید جز مسکن نداشت. در دور اول سفرهای استانی 910 توافق با دستگاه 
های های اجرایی منعقد شد و از پنج هزار و 30 طرح دولت در سفرهای استانی 
191 طرح نهایی،  4578 طرح در حال اجرا و 252 طرح هم در دست پیگیری 

عملیات اجرایی است.
نگه داشتن ظرفیت داخلی کشور با تکیه بر توان خارجی یک اشتباه راهبردی

سخنگوی دولت درباره طرح آب رسانی غدیر گفت: افتتاح این طرح پس سال 
ها این پیام را دارد که سال ها نگه داشتن ظرفیت داخلی کشور به انتظار توان 

خارجی یک اشتباه راهبردی بوده است. 
بهادری جهرمی ادامه داد: برای اجرای میان بر این طرح، 36 ماه پیش بینی 
از  موضوع  این  در  و  گرفت  انجام  کار  جهت،  چند  در  هم زمان  اما  می شد 
مجموعه های دانش بنیان و جوانان ایرانی استفاده شد. نگاه دولت این است که 

ما با تکیه بر داخل و استفاده از ظرفیت ها را دنبال می کنیم.
سخنگوی دولت در بخش دیگری در پاسخ به سوالی درباره آمار مهاجرت 
پزشکان اظهار داشت که ما مشکل مهاجرت را داریم اما آمارها اغراق آمیز است 
و باید برای حفظ نخبگان برنامه داشته باشیم و این یکی از اولویت های دولت 

است. 
بهادری جهرمی به چالش های دولت برای ورود بانوان به ورزشگاه ها گفت: 
اجازه بدهید شعار ندهیم و کار انجام دهیم. برای هرگونه اقدامی باید پیوست 

فرهنگی وجود داشته باشد. باید با آرامش مطالبات مردم را پیگیری کنیم.
هیچ مشکلی در واردات خودرو وجود ندارد

سخنگوی دولت درباره مشکلات واردات خوردو  توضیح داد که هیچ مشکلی 
برای واردات خودور وجود ندارد و اگر تعللی صورت گرفت به دلیل قانون مجلس 
و مجمع بود تا ایرادات برطرف شود. دولت پیگیر آن است تا تکنولوژی وارد کشور 

و البته انحصار هم در اختیار یک گروه نباشد.

بهادری جهرمی تشریح کرد: 

حق شناس فعال سیاسی اصلاح طلب: چهار ماموریت ویژه دولت برای تسهیل سفر اربعین

بی توجهی به ابعاد توافق تصمیم گیران
 را مقابل تاریخ پاسخگو می کند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: : اصولا پرونده برجام یک پرونده ملی است و 
نمی توان به آن نگاه غیرملی داشت. زیرا برجام در سرنوشت بیش از 80 میلیون ایرانی، 
کسانی که هنوز متولد نشدند و حتی آینده ایران اثر مستقیم دارد. بنابراین کوچکترین 
خطای راهبردی و بی توجهی به ابعاد پیچیده این موضوع زیان هایی خواهد داشت که 

تصمیم گیران را در مقابل تاریخ و آینده ایران پاسخگو می کند.
محمدجواد حق شناس فعال سیاسی اصلاح  طلب در گفت وگو باایلنا، در پاسخ به 
این سوال که با توجه به آنکه برجام به عنوان یک دستاورد ملی معرفی می شود قوه 
عاقله کشور باید چه تصمیمی بگیرد تا بدون دعواهای جناحی و سیاسی در نهایت 
این امر به نفع کشور و مردم باشد، گفت: برجام یک اصل بدیهی و بدون مناقشه 
است که با راهبری دولت ها و کشورها در حوزه سیاست خارجی بر اساس منافع 
ملی آن کشور رقم می خورد. بر همین اساس، تصمیماتی که توسط سیاستمداران 
و دیپلمات ها اخذ و پیگیری شده و حضور آنان را در پیمان های بین المللی و امضای 
عهدنامه ها به همراه دارد، به عنوان منافع ملی شناخته می شود. وی افزود: پرونده 
هسته ای ایران که تحت عنوان برجام معرفی شد، پرونده ای نبود که در یک دولت 
اتفاق بیافتد. پرونده سیاست هسته ای ایران قبل از پیروزی انقلاب با ساخت سازمان 
انرژی اتمی توسط دکتر اعتماد آغاز و با پیگیری برای تاسیس نیروگاه اتمی بوشهر 
در دهه 50 توسط آلمان ها ادامه داشت که بعدها ساخت نیروگاه به دلیل رویداد 
انقلاب متوقف شد. بعد از آن در دهه اول انقلاب به دلایل تحریم ها و مسئله جنگ 
این موضوع عملا از دور خارج شد اما به مرور این موضوع مورد مطالعه دولت ها قرار 
گرفت که از زمان تشکیل دولت مرحوم آقای هاشمی شکل جدی و عملیاتی تری 
به خود گرفت.  اما نکته ای که وجود دارد این است که فارغ از دولت های آقایان 
خاتمی، احمدی نژاد، روحانی و حالا آقای رئیسی، سیاست های کلان نظام است 
که این موضوع را به عنوان دست برتر تحت تاثیر قرار می دهد و این موضوع در دست 
ریاست جمهوری و حتی مجلس نبوده و در دستان سیاست های تعیین کننده نظام 
است که بعضی اوقات پرونده هسته ای به دست رئیس شورای عالی امنیت ملی و 
گاهی به وزارت امور خارجه سپرده می شود. حق شناس تصریح کرد: موضوعی 
هم که امروز مورد توجه است، مشکل تحریم هایی است که برخی از آن ها در دولت 
آقای احمدی نژاد اتفاق افتاد که منجر به صدور شش قطعنامه در شورای امنیت و 
نه قطعنامه در آژانس بین المللی اتمی به دلیل نگاه هایی غیرکارشناسانه و به دور 
از واقعیت به پرونده هسته ای ایران اتفاق افتاد که در نهایت در دولت آقای روحانی 
مسئله پرونده هسته ای تحت عنوان برجام امضا و تا حدود زیادی شاهد بهبود 
وضعیت کشور بودیم اما بعد از حضور ترامپ و خروج او از برجام این روند متوقف شد.
وی افزود: در حال حاضر نیز برخی مسئولان ما آنچنان که باید درک دقیق و درستی 
از وضعیت مردم ندارد و هزینه تصمیم گیری آن ها در برخی موارد بر دوش مردم و به ویژه 
دهک های پایین خواهد افتاد به طور مثال تورم متوسط 40 درصد، کاهش ارزش پول 
ملی، کاهش اشتغال و مسائلی از این دست آسیب زیادی دارد و به همین دلیل وجود 
این پرونده سبب شده است که مسئولان نسبت به این مسائل بی توجه نباشند و به دنبال 

یک تصمیم مهم برای منافع ملی هستند.
نمی توان به برجام نگاه غیرملی داشت 

حق شناس در پاسخ به این سوال که چقدر مهم است که به پرونده برجام یک نگاه 
ملی داشته باشیم تا اینکه این موضوع مورد دعوای جناحی و حزبی قرار نگیرد، 
گفت: اصولا پرونده برجام یک پرونده ملی است و نمی توان به آن نگاه غیرملی 
داشت. زیرا برجام در سرنوشت بیش از 80 میلیون ایرانی، کسانی که هنوز متولد 
نشدند و حتی آینده ایران اثر مستقیم دارد. بنابراین کوچکترین خطای راهبردی و 
بی توجهی به ابعاد پیچیده این موضوع زیان هایی خواهد داشت که تصمیم گیران 
را در مقابل تاریخ و آینده ایران پاسخگو می کند. حق شناس در پاسخ این سوال 
که باید چه رفتاری از سوی دولتمردان صورت بگیرد تا علاوه بر آنکه نگاه ملی به 
برجام داشته باشند، تصمیمی بر اساس منافع ملی گرفته شود، گفت: به طور مثال 
چهره های شاخصی مانند آقای مطهری گفتند اگر به این مسیر می روید، می توانید 
برای تصمیم سازی، این موضوع را به رفراندوم گذاشته یا نظرات کارشناسان صاحب 
نظر این حوزه را گرفته و به کار بگیرید. قطعا چنین تصمیماتی را نمی توان به صورت 
سربسته، سرپوشیده و پشت در اتاق های بسته گرفت. وی افزود: امروز شاهد این 
رفتار هستیم که گاهی نمایندگان مجلس که با دولت هماهنگ هستند، هم از روند 
مذاکرات بی اطلاع هستند و با توجه به جایگاه حقوقی که مجلس دارد نسبت به 
این حوزه بی خبر هستند به همین دلیل نیاز است دولت، روند مذاکرات و مسیر 
پرونده را در اختیار نمایندگان مجلس گذاشته تا با همفکری و اخذ تصمیم نهایی به 
جمع بندی درستی برسند. به همین دلیل روندی که دولت در بی اطلاع گذاشتن 
نمایندگان در روند مذاکرات در پیش گرفته، کار صحیحی نیست. حق شناس در 
پاسخ به این سوال که امروز فضایی پیش روی مخالفان برجام وجود دارد که می توانند 
به صورت آزادانه صحبت های خود را مطرح کنند، چقدر این موضوع ضرورت دارد 
که موافقان برجام نیز دلایل خود را به همین شکل بیان کنند، گفت: قطعا باید فضا 
برای کسانی که در این موضوع کارشناس و صاحب نظر هستند و همچنین با فضای 
بین المللی آشنایی دارند فراهم شود. رسانه هایی چون صدا و سیما و خبرگزاری ها 
باید از تمام شخصیت های موافق و مخالفت به دور از فضای برچسب زنی دعوت 
کرده تا این موضوع را به گفت وگو و چالش گذاشته و نظرات همگان شنیده شود و 

همچنین در این مسیر مهم و حساس اجازه گفت وگو به همه افراد داده شود.

محمد نهاوندیان: 
کاش قید محرمانگی از حوادث سال های ۹۶ به بعد برداشته شود

امیدوار است قید محرمانگی مصوبات  اقتصادی دولت حسن روحانی  معاون 
جلسات شورای هماهنگی اقتصادی برداشته شود تا مردم ببینند که چه تصمیماتی 
در کشور گرفته شد که زندگی سخت تر نشود. او معتقد است استراتژی دولت روحانی 
این بود که به مشکلات ناشی از جنگ اقتصادی اشاره نکند تا طرف تحریم کننده 
متوجه نشود که سیاست هایش در ایران جواب داده و به همین دلیل سیاست دولت 

اعتدال همواره سکوت بوده است. 
اقتصاد ایران در سال 9۶ در اوج دوران طلایی خود بود

با  محمد نهاوندیان معاون اقتصادی دولت حسن روحانی در گفت وگوی خود 
نویسندگان کتاب»بدون دود و آتش و خون«  سخنانش را با طرح یک پرسش آغاز 
می کند: »ما از چه وضعیتی به سمت تحریم ها رفتیم؟« یا به بیان دیگر »شرایط 
اقتصادی ایران چطور بود که بعد از آن به مرحله تحریم رسیدیم؟« او در ادامه تاکید 
می کند که »اقتصاد ایران در سال 1396 به اوج دوران طلایی خود رسیده بود و 
وضعیت شاخص های نه تنها مطلوب که عالی بود.« وضعیتی که به گفته وی »حاصل 
برجام« محسوب می شد: »برای درک این وضعیت باید به سه شاخص مهم بیکاری، 
از مهمترین اهداف  پایدار  اقتصادی  نرخ رشد  اقتصادی دقت کرد.  و رشد  تورم 
اقتصادی کشورهاست و در این میان نرخ تورم و بیکاری از عوامل تأثیرگذار برای 

رسیدن به رشد اقتصادی پایدار است.«

اتاق بازرگانی می گفت دیگر وقت خالی برای پذیرایی از هیئت های خارجی 
جدید را ندارد

معاون اقتصادی دولت روحانی عملکرد تیم اقتصادی وی در این زمینه را »مهار 
نرخ  »کاهش  و  اقتصاد«  منفی  رشد  »مثبت کردن  سال 92«،  درصدی  تورم 40 
بیکاری 12.4 درصدی« برمی شمارد و می گوید: »در میان تمام مقاطع اقتصاد ایران 
به خصوص در سال های پس از انقلاب، هیچ دوره زمانی به این اندازه روندها مثبت 
نبوده است. این ها ثمره سیاست های دولت، همراهی بخش خصوصی و به خصوص 
برجام بود. وضعیت اقتصاد ایران به شرایطی رسیده بود که هیئت های خارجی 
یکی پس از دیگری راهی ایران می شدند. آن ها قصد سرمایه گذاری در اقتصادی را 
داشتند که مسیر ترقی را طی می کرد.« او افزایش حضور هیئت های خارجی در ایران 
و خاطراتش از آن روزها را چنین به یاد می آورد: »به خوبی در یاد دارم که دوستان 
اتاق بازرگانی می گفتند رفت وآمد هیئت ها آنقدر زیاد شده که دیگر وقت خالی برای 
پذیرایی از هیئت های خارجی جدید را ندارند. اساساً گفتمان جدیدی در کشور 

شکل گرفته بود که محور آن حمایت از بخش خصوصی برای توسعه کشور بود.«
دولت یازدهم اقتصاد ایران را نجات داد 

نهاوندیان گفته هایش را با ارائه آمارهایی از شاخص های اقتصادی همراه می کند 
و ادامه می دهد: »بهمن ماه سال 96 نرخ تورم به رقم 8.3 درصد رسیده بود. نرخ 
بیکاری در پاییز همین سال عدد 11.9 درصد بود که نسبت به دوره مشابه سال 
قبل، کاهش داشت. نکته بسیار حساس و مهم اینکه در پاییز سال 96 نرخ رشد 
سرمایه گذاری به عدد 3.9 درصد رسیده بود. این یعنی جامعه اقتصادی در حال 
توسعه فعالیت های خود بود. در همین دوره زمانی نرخ رشد اقتصادی با احتساب 

بخش نفت به رقم 4.4 درصد و بدون نفت به رقم 4.7 درصد رسید.«
معاون اقتصادی دولت روحانی این دستاوردها را در اقتصادی که به گفته وی سه 
سال پیش از آن با بحران هایی همچون فساد، رشدهای منفی و تورم 40 درصدی 
مواجه بود، قابل توجه می داند و یادآور می شود: »دولت یازدهم با استفاده از تمام 
ظرفیت های منطقی، توانسته بود اقتصاد ایران را نه تنها نجات دهد که حتی به آستانه 
مطلوب برساند.« او در ادامه پیش بینی دولت در پایان سال 96 را بازخوانی می کند: 
»پیش بینی دولت این بود که برای سال 97 حداقل 1 میلیون و 33 هزار فرصت 

شغلی جدید ایجاد شود و از این طریق به سمت فقرزدایی برود.«
ترامپ می خواست موتور اقتصاد ایران را متوقف کند

اما پیش بینی های دولت روحانی با اقدام پیش بینی نشده ترامپ مواجه می شود 
و نهاوندیان درباره وضع تحریم های بی سابقه دولت آمریکا اظهار می کند: »ترامپ 
وقتی متوجه شد که موتور اقتصاد ایران با قدرت کار می کند و کشور به سمت توسعه 
می رود، ناگهان با شدتی بیشتر وارد عمل شد و تحریم هایی را علیه اقتصاد ایران وضع 
کرد که نمونه آن در تاریخ نبود. اینطور بگویم که موضوع هسته ای برای آن ها بهانه بود. 

امریکا با هدف و نیت قبلی، با تمرکز بر زیرساخت های اقتصادی کشور و با استراتژی 
بلندمدت و استفاده از ابزارهای بسیار هوشمند، آمد که اقتصاد ایران را هدف قرار 

دهد.«
روایت کتاب از گفت وگو با معاون اقتصادی دولت روحانی به گزارش  تحقیقی او و 
همکارانش برای پاسخ دادن به این پرسش می رسد که »اگر تحریم های آمریکا رخ 
نمی داد، اقتصاد ایران به چه جایگاهی دست می یافت؟« که نهاوندیان آن را در یک 
جمله خلاصه می کند: »این مطالعه دقیقاً نشان می دهد که ادامه مسیر سال 96 
اقتصاد ایران را به مرزهای شکوفایی می رساند.« او متعقد است آمریکایی ها متوجه 
وضعیت مطلوب اقتصاد ایران شده  بودند و می خواستند این شرایط را تغییر دهند: 
»در این دوره زمانی اتفاقات کم سابقه ای رخ داد. آمریکایی ها در اکثر کشورهای 
منطقه و همسایه های ما نیروهای متخصص مستقر کردند. پایگاه های اقتصادی را در 
دل پایگاه های نظامی شان ایجاد کردند که تعداد زیادی افراد کارشناس و متخصصان 
پول شویی در آن ها حضور داشتند. این گروه ها تمام نقل وانتقالات مالی و ارتباطات 
اقتصادی از ایران و به مقصد ایران را رصد می کردند و به محض  اینکه مورد مشکوکی 
می دیدند، با آن برخورد صورت می گرفت. در این دوره زمانی افرادی که در زمینه 

تحریم های ایران کار می کردند چندین برابر شدند.«
ای کاش زمانی قید محرمانگی از اتفاقات و حوادث این سال ها برداشته شود

»حالا دولتی که در اوج شکوفایی اقتصادی قرار داشت باید فکر می کرد از فردا 
چطور کالاهای اساسی به کشور وارد شود؟ یعنی تغییر کامل شرایط« این جمله 
توصیف نهاوندیان از نقطه آغاز رخدادهایی است که با اعمال تحریم های ترامپ، 
گریبان مردم ایران و دولت روحانی را گرفت. او البته درباره روند صعودی قیمت ارز در 
بازار، مشکل در تامین برخی کالاها و ایجاد موج جدیدی از اعتراضات علیه دولت و 
در مجموع تمامی حوادثی که سال 97 را دربرمی گیرند چنین می گوید: »ای کاش 
زمانی قید محرمانگی از اتفاقات و حوادث این سال ها برداشته شود تا بتوانیم به 
جزئیاتی اشاره کنیم. آن وقت مردم در جریان قرار می گیرند و می دانند چه بر سر این 

کشور آوردند.«
قرار نبود نرخ ارز روی ۴۲۰۰ تومان فریز شود

معاون اقتصادی دولت روحانی درباره توزیع ارز 4200 تومانی هم معتقد است 
که این امر یکی از مصادیق رفتارهای واکنشی دولت بود. دولت باید به جامعه پالس 
آرامش می داد. اینکه مردم نگران نباشند و وضعیت به بحران نمی رسد. تصمیم 
درمورد ارز 4200 تومانی براساس همین منطق صورت گرفت. البته اتفاقات بعد از 
آن در مورد شیوه اجرا بحث دیگری است. در مورد همین ارز هم بحث بر این بود که 
نرخ شناور باشد، نه اینکه در تمام سال های بعدی روی عدد 4200 تومان فریز شود.«

حفظ جان مردم برای دولت مهم بود
وی تاکید می کند که »حفظ جان مردم برای دولت مهم بود. بنابراین مسئله جنگ 

اقتصادی و تامین نیازهای کشور به اولویت بدل شد.« و تصریح می کند که آمریکا در 
مورد صنایع فولاد، نفت و خودرو تصمیمش این بود که این صنایع نابود شوند. اینکه 
دولت توانست این صنایع را حفظ کند، صنایع پتروشیمی را توسعه دهد و صنایع 
دیگر مانند لوازم خانگی یا بهداشتی را به سمت توسعه ببرد، یک اتفاق عجیب و 
پیچیده بود. آن چنان که تحریم گذاران پیش بینی می کردند، همه صنایع کشور در 

دوره جنگ اقتصادی باید ویران می شد.«
جنگ اقتصادی به مراتب از جنگ تحمیلی سخت تر بود

به این پرسش که جنگ  از این گفت وگو در پاسخ  نهاوندیان در بخش دیگری 
اقتصادی سخت تر بود یا جنگ تحمیلی؟ اظهار می کند: »جنگ تحمیلی اقتصادی 
به مراتب سخت تر بود. در زمان جنگ تحمیلی ما صادرات نفت داشتیم و عملًا در 
زمینه تجارت بین المللی مشکل حادی رخ نداده بود. اما این جنگی که آمریکا به 
پا کرد تجارت کالایی ایران را هدف قرار داد. هر شرکتی یا کشوری با ایران معامله 
می کرد به سرعت تحریم  می شد. پول های ایران در بانک های خارجی بلوکه می شد و 
نفت کش های ایران هدف قرار می گرفت، دزدیده و مصادره می شد. این ها هیچ کدام 
شرایطی نبود که در زمان جنگ تحمیلی حادث شده باشد.« او در بیان تفاوت  دیگر 
جنگ تحمیلی با جنگ اقتصادی می گوید: »در زمان جنگ کشور یکدست بود. 
کمتر کسی صدای مخالفت داشت ولی در زمان جنگ اقتصادی ما پشت جبهه ای 
نداشتیم. انتقادها و کارشکنی ها پایانی نداشت. متاسفم که بگویم در دوره جنگ 

اقتصادی، پشت جبهه، رزمندگانش را رها کرد.«
سیاست دولت در زمان تحریم ها، همواره سکوت بود

پایان این گفت وگو به اظهار امیدواری نهاوندیان برای برداشته شدن قید محرمانگی 
مصوبات جلسات شورای هماهنگی اقتصادی می رسد: »اگر این اتفاق بیفتد آن وقت 
مردم می توانند ببینند که چه تصمیماتی در کشور گرفته شد که زندگی سخت تر 
نشود. باوجود بحران های معیشتی اما دولت تلاش کرد که در این مدت تجارت 
کالایی با تمام سختی ها تداوم یابد، فروش نفت ادامه داشته باشد و نقل و انتقالات 
مالی انجام شوند.« او استراتژی دولت را در این دوره چنین توصیف می کند: »دولت 
نباید به مشکلات ناشی از جنگ اقتصادی اشاره می کرد چون در این صورت طرف 
تحریم کننده متوجه می شد که سیاست هایش در ایران جواب داده است. بنابراین 
سیاست دولت همواره سکوت بوده است.« در عین حال معاون اقتصادی روحانی 
تاکید می کند که »همه انتقادات را می شنیدیم.« و ادامه می دهد: »در مورد ارز 
4200 تومانی، اینطور نبود که ندانیم جامعه اقتصادی چه حرفی می زند.« نهاوندیان 
در پایان با تصریح بر اینکه دولت بدون آگاهی از عوارض این موضوع تصمیم نگرفته 
بود، سخنانش را با این جمله ختم می کند: »تعداد قابل توجهی از تصمیمات دولت 
در دوره جنگ اقتصادی از سر اقتضاء بوده است. به همین جهت به تصمیمات قید 

زمانی داده شده است.«
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سه چیز است که با وجود آنها هیچ چیز 
زیان نمی زند: دعا کردن در هنگام 

گرفتاری؛ آمرزش خواهی در هنگام گناه؛ 
و سپاس گزاری در هنگام نعمت .

چهار شنبه -16 شهریور ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5575

الکافي : ج 2 ص 95 ح 7

حكم سه متهم آبان ۹۸ تغییر کرد
سه متهم حوادث آبان 98 که ابتدا به اعدام محکوم شده بودند، با رای شعبه هم عرض به پنج سال حبس محکوم 
شدند. بابک پاک نیا وکیل مدافع امیرحسین مرادی با اعلام این خبر در توییتر نوشت:حکم پرونده امیرحسین 
مرادی، سعید تمجیدی و محمد رجبی از سوی شعبه هم عرض )شعبه 23دادگاه انقلاب( صادر و به وکلا ابلاغ شد؛ 
پنج سال حبس تعزیری؛ که البته قابل تجدیدنظرخواهی است. با توجه به میزان حبسی که تا کنون تحمل کرده اند 
عملا مشمول آزادی مشروط خواهند شد.« بر اساس این گزارش، امیرحسین مرادی، سعید تمجیدی و محمد رجبی 
سه بازداشتی حوادث آبان سال 98 از سوی شعبه 15 دادگاه انقلاب به اعدام محکوم شده بودند. اما دیوان عالی 
کشور شنبه 15 آذر 1399 اعلام کرده بود که »اعاده دادرسی سه محکوم اعدامی حوادث آبان ماه در دیوان عالی 

کشور پذیرفته شد و پرونده مجددا در شعبه دیگری )هم عرض( رسیدگی می شود.«

همتی: تولید ناخالص ملی ما واقعی نیست
عبدالناصر همتی به عنوان رئیس کل اسبق بیمه مرکزی گفت: درست است که ضریب نفوذ 2.5 درصدی بیمه 
بر اساس تولید ناخالص ملی ما سهم خوبی است، اما تولید ناخالص ملی ما واقعی نیست و در طول دهه گذشته 
نزدیک به 10 درصد افت کرده است همچنین ما 50 درصد هم از تولید ناخالص ملی عقب افتادیم یعنی می توانستیم 
50 درصد رشد داشته باشیم که این رشد تحقق نیافته است. اگر ان رشد بوجود می امدقطعا بیمه هم می توانست 
به همان نسبت رشد کند. وی تاکید کرد: در حال حاضر صنعت بیمه به مرحله بالندگی خوبی رسیده است. البته 
رشد بیمه در کشور به عوامل مختلفی بستگی دارد. از جمله مهم ترین آن ها فرهنگ و قدرت خرید مردم و دیگری 
می تواند ناشی از تحریم ها باشد. تحریم ها باعث شده است که طی دوره 10 ساله نتوانیم پتانسیل صنعت بیمه را 

کاملا به بالفعل تبدیل کنیم.

گریه کن حرفه ای 6 میلیون تومان!
مشاغل کاذب در شهر های بزرگ این روز ها علاقه مندان خاص خود را دارند و خیلی از بیکاران امیدشان به این بازار 
کار است. درست است اغلب بازار کار مشاغل کاذب در اختیار مردان است، اما زنان هم موفق شده اند حوزه های 
خاص و ویژه ای برای خود دست و پا کنند؛ ازجمله پرستاری از سالمندان زن در ساعات شب. پولی که بابت گریه و زاری 
کردن از صاحبان مجالس گرفته می شود از حداقل یک میلیون و 500هزار تومان شروع می شود و تا 6میلیون تومان 
هم بالا می رود. هرچه جایگاه اجتماعی و آبروی متوفی و خانواده اش پیش مردم بیشتر باشد، پول گریه کن هایش هم 
بیشتر است! در میان مشاغل کاذب، دادزن ها برای خود جایگاه ویژه ای دست وپا کرده اند؛ افرادی که پول می گیرند تا 

داد بزنند. هرچه هنرشان در دادزنی و جلب مشتری بیشتر باشد، دستمزدشان هم بیشتر است .

تكذیب خبر بازداشت برادر همسر وزیر جهاد کشاورزی
درپی انتشار خبری مبنی بر بازداشت برادر همسر سیدجواد ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی، فاطمه زارعان معاون 
رسانه ای این وزارتخانه، این خبر را تکذیب کرد و آن را شایعه خواند. این مسئول روابط عمومی وزارت جهاد کشاورزی 
همچنین اعلام کرد که معاونت حقوقی این نهاد پیگیر ماجرا است. این تکذیبیه پس از آن صادر شد که روز گذشته 
برخی رسانه ها با انتشار خبری مدعی شده بودند برادر همسر وزیر جهادکشاورزی به اتهام رشوه توسط نیروی های 

امنیتی بازداشت شده است.

تاج را به سرنوشت بلاتر دچار کنید
احمد راستینه، مسئول کمیته تربیت بدنی فراکسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی از مهدی تاج خواست با 
توجه به جریحه دار شدن افکار عمومی، به احترام مردم از ریاست فدراسیون فوتبال استعفا دهد. نماینده شهرکرد در 
پاسخ به این سوال که با توجه تخلفات صورت گرفته، الان چه باید کرد، تصریح کرد: دو مسیر شفاف و قانونی وجود 
دارد، در اولین مسیر، احکام قطعی پرونده های آقای تاج صادر شود و همان طور که بلاتر رئیس فیفا پس از چنین 

اتقافی کناره گیری کرد، وی از ریاست فدراسیون فوتبال کنار خواهد رفت.

سردار سلامی: ۲۰۰۰ گردان سایبری فعال داریم 
سردار سلامی گفت: ما 2 هزار گردان سایبری سازماندهی شده و فعال داریم و وضعیت از نظر محتوا، عملیات و 
زیرساخت بهتر شده است. اگر شبکه ملی اطلاعات راه اندازی شود مقدار زیادی از تأثیرات دشمن کاسته خواهد 

شد.

رئیس مرکز بهداشت استان قم تاکید کرد:

ضرورت تزریق واکسن افراد بالای پنجاه سال قمی 
رئیس مرکز بهداشت استان قم گفت :تمام افراد بالای پنجاه سال قمی که واکسن دریافت نکرده اند 
یا شش ماه از آخرین نوبت واکسن آن ها گذشته برای تزریق واکسن به مراکز و پایگاه های سلامت استان 

مراجعه کنند.
سیامک محبی درگفت وگویی اظهارداشت : بر اساس ابلاغیه وزارت بهداشت باید همه افراد بالای 50 سال 
که هنوز اقدام به تزریق واکسن نکرده اند و یا فقط یک نوبت دریافت کرده اند و یا شش ماه از تزریق آخرین 
نوبت واکسن آن ها گذشته نسبت به تزریق واکسن اقدام کنند. محبی با تاکید بر اهمیت بالا بردن سطح 
ایمنی در گروه های حساس افزود: افراد دارای بیماری های مزمن از جمله فشار خون، دیابت، بیماری های 
کلیوی، مادران باردار و سایر بیماری های تضعیف کننده سیستم ایمنی، باید دوره واکسیناسیون خود را 
تکمیل و یا نوبت یادآور واکسن شان را تزریق نمایند. وی با اشاره به روند کاهشی ابتلا به کووید 19 با توجه 
به گذشت بیش از 6 ماه از واکسیناسیون همگانی گفت: طبق آمار در پیک هفتم کرونا بیش از 90 درصد 
افرادی که در استان فوت کردند یا واکسن نزده بودند و یا شش ماه از تزریق آخرین نوبت واکسن آن ها گذشته 
بود. رئیس مرکز بهداشت استان با اشاره به اهمیت تزریق واکسن کرونای زائران اربعین حسینی از فعالیت 
مرکز تجمیعی واکسیناسیون مصلی خبر داد و افزود: این مرکز برای تسهیل و افزایش دسترسی زائران همه 
روزه از ساعت 8 صبح تا 20 دایر است. محبی از همه واجدین شرایط خواست با حضور در یکی از 200 
مرکز، پایگاه سلامت و خانه  بهداشت استان در ساعات اداری نسبت به دریافت واکسن اقدام کنند تا در 
صورت بروز موج جدید و یا سویه های جهش یافته ویروس کرونا، شاهد کمترین موارد ابتلا و فوتی ها باشیم.

 
فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

توقیف محموله بزرگ لنت کامیون قاچاق
فرمانده انتظامی استان قم از کشف محموله 17 میلیارد ریالی قاچاق لنت کامیون سنگین در پی توقیف 

2 دستگاه کامیون در محورهای مواصلاتی "کاشان-قم" و "سلفچگان-ساوه" خبر داد 
سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: در اجراي طرح برخورد با قاچاق کالا، مأموران پلیس امنیت 
اقتصادي استان با انجام اقدامات پلیسی 2 دستگاه خودرو کامیون حامل بار قاچاق که از مبدأ استان هاي 

جنوبي به مقصد تهران در حرکت بودند را شناسایی و توقیف خودروها در دستور کار آن ها قرار گرفت.
وی افزود: پس از مشخص شدن مسیر تردد کامیون ها، یکی از آن ها در محور مواصلاتی "کاشان-قم" و 

دیگری با همکاري مأموران پلیس راه ساوه در عوارضي این شهرستان توقیف شدند.
فرمانده انتظامی استان قم گفت: در بازرسی صورت گرفته مشخص شد خودروها حامل بار لنت ترمز 
کامیون سنگین فاقد مجوز و قاچاق بوده که کارشناسان مربوطه ارزش کالاهای کشف شده را در مجموع 
17 میلیارد ریال اعلام کردند. سردار میرفیضی گفت: در نهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای 

انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

توقیف خاور حامل 3۷2 دستگاه اسپرسوساز قاچاق 
جانشین فرمانده انتظامی استان از توقیف یک دستگاه خودرو خاور و کشف 372 دستگاه اسپرسوساز 

قاچاق در این رابطه خبر داد .
سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: مأموران پلیس امنیت اقتصادی استان یک دستگاه خودرو خاور 
حامل بار قاچاق را در عوارضي "کاشان-قم" توقیف کردند. وی افزود: در ادامه طی هماهنگی با مقام 
قضائی استان خودرو به یگان منتقل و طی بازرسی از آن 372 دستگاه اسپرسوساز فاقد هرگونه مدارک 
مثبته گمرکي و قاچاق کشف و متهم دستگیر شد. جانشین فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: 
کارشناسان ارزش محموله مکشوفه قاچاق را بیش از 2 میلیارد ریال اعلام که در نهایت متهم به همراه 

پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم مطرح کرد:

آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت:36 بیمار جدید با علائم قطعی کرونا در قم بستری شدند و حال 

23 بیمار نیز وخیم است.
مهدی مصری در گفتگویی، در مورد آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم اظهار داشت: در 24 

ساعت منتهی به پانزدهم شهریور، 29 بیمار با علائم کرونا مثبت در قم پذیرش سرپایی شدند.
وی با بیان اینکه در این مدت 36 بیمار جدید با علائم قطعی بیماری کرونا بستری شدند، عنوان کرد: 
طی شبانه روز گذشته فوتی ناشی از کرونا نداشتیم و در مجموع 82 بیمار مشکوک به کرونا بستری هستند 
و حال 23 بیمار نیز وخیم است. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه از 77 تست انجام شده، 
نتیجه 3 تست مثبت اعلام شده است، افزود: تاکنون یک میلیون و 934 هزار و 415 دُز واکسن کرونا در 

استان قم تزریق شده است.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم تاکید کرد:

لزوم اجرای قوانین ابلاغ شده
 در حوزه مدیریت پسماند

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با اشاره به وجود قوانینی برای 
مدیریت پسماند از مرحله تولید کالا تا مرحله پس از دفن گفت: این قوانین باید به 

آیین نامه تبدیل شده و به مرحله اجرایی برسند.
سید عبدالله میرابراهیمی در گفتگویی با بیان اینکه مسئله مدیریت پسماند از 
مرحله تولید تا مرحله پس از دفن تعریف شده اظهار داشت: نخستین گام ایجاد 
امکان برای تولید کالاهایی است که پسماند کمتری ایجاد کرده و قابلیت چند 

بار استفاده را دارند.
وی عنوان کرد: در این زمینه قانون حمایت از سرمایه گذاری بخش خصوصی 
در حوزه مدیریت پسماند تصویب شده است که در آن صنایع تولیدکننده و وارد 
کننده یک دهم درصد از ارزش کالا را به عنوان هزینه زیست محیطی پرداخت 
می کنند که در صورت بازگشت پسماند به کارخانه این مبلغ به آن ها عودت داده 

می شود.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با اشاره باینکه این قانون 
ابلاغ شده اما منتظر وصول منابع هستیم افزود: دستورالعمل نحوه اجرای این 
قانون هنوز ابلاغ نشده است، با این وجود سال گذشته حدود 10 میلیارد تومان 

تسهیلات از صندوق محیط زیست اخذ کنیم.
میرابراهیمی با بیان اینکه مساله کاهش تولید پسماند موضوعی که شهروندان 
عهده دار آن هستند تصریح کرد: خرید هوشمندانه و تهیه کالاهایی که از نظر 

تولید پسماند بهینه هستند، یک موضوع بسیار مهم محسوب می شود.
تلاش برای ساماندهی زباله گردها در سطح شهر 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با اشاره به اینکه در سطح شهر 
54 غرفه پسماند وجود دارد گفت: طرح اهدای گل و گلدان در قبال پسماند و 

طرح هایی از این قبیل در این غرفه ها در جریان است.
میرابراهیمی به زباله گردی که باعث بهم ریختگی نظافت شهر می شود، اشاره 
کرد و گفت: تلاش ما ساماندهی اینگونه افراد و آموزش به آنها به منظور اصلاح 
رفتار است. مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خاطرنشان کرد: 
کسانی که در قالب خرید ضایعات فعالیت می کنند، هزینه هایی مانند کنترل های 
ضوابط بهداشتی و … ندارند و بدون این هزینه ها با غرفه های جمع آوری پسماند 
رقابت می کنند. وی اظهار داشت: فروش پسماند به ضایعاتی ها منجر به ایجاد 
گاراژها در ابعاد و مساحت مختلف در سطح شهر برای جمع آوری پسماند توسط 

این افراد می شود و در نهایت مشکلاتی برای شهروندان ایجاد می کند.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

تشکیل کمیته تخصصی نگهداری و 
تعمیرات فضای سبز 

کمیته  تشکیل  از  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
تخصصی نگهداری و تعمیرات فضای سبز در سازمان پارک ها برای کیفیت بخشی 

به این حوزه در شهر قم خبر داد.
پیام جوادیان با اشاره به آخرین وضعیت فعالیت کمیته تخصصی نگهداری و 
تعمیرات فضای سبز شهر گفت: سازمان پارک ها برای بالابردن کیفیت مباحث 
نگهداری و تعمیرات اقدام به تشکیل کمیته  تخصصی برای نگهداری و تعمیرات 
فضای سبز نموده است. وی با بیان اینکه کارشناسان و ناظرین عالی واحد 
بهینه سازی و نگهداری سازمان، مدیر اداره نظارت سازمان، کارشناس ناظر عالی 
اداره نظارت شهرداری مرکز، یکی از مسئولین فضای سبز مناطق ازجمله اعضای 
این کمیته هستند افزود: در این کمیته با توجه به دستور جلسات تعریف شده از 

افراد مرتبط هم دعوت شده و در خصوص پروژه ها بحث و بررسی می شود.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ابراز کرد: مباحث این 
کمیته بیشتر از جنبه مباحث روز نگهداری و تعمیرات و بررسی و تبادل نظر در 
خصوص مشکلات موجود در برخی از عرصه های فضای سبز در حوزه نگهداری 
و تعمیرات است. وی تصریح کرد: مبنای این کمیته تصمیم گیری بر اساس یک 
خرد جمعی در خصوص مسائل مرتبط با حوزه نگهداری و تعمیرات برای افزایش 

کیفیت این بخش در سطح مناطق است.
 

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم :

عوارض کسر پارکینگ تنها در ساخت 
آن هزینه می شود

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم گفت: عوارض کسر پارکینگ و 
درآمدهای حاصل از ساخت پارکینگ باید تنها در ساخت پارکینگ هزینه شده و 

قانون اجازه نمی دهد این پول را در حوزه دیگری هزینه کنیم.
محمد وحیدنیا در گفت وگویی، با اشاره به اهمیت افزایش درآمدهای شهرداری 
قم اظهار داشت: یکی از موضوعاتی که باید مورد توجه قرار گیرد، لزوم تامین 

منابع برای ساخت پارکینگ در سطح شهر است.
وی ساخت پارکینگ را شامل دو بخش تملک و ساخت دانست و افزود: در 
حوزه ساخت پارکینگ در چند سال گذشته اتفاق های خوبی افتاده و همه ارکان 

مدیریت شهری دست به دست هم می دهند تا ادامه پیدا کند.
و وصول درآمد شهرداری قم تصریح کرد: عوارض کسر  مدیرکل تشخیص 
پارکینگ و درآمدهای حاصل از ساخت پارکینگ باید تنها در ساخت پارکینگ 

هزینه شده و قانون اجازه نمی دهد در حوزه دیگری هزینه کنیم.

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری:

80درصد دانش آموزان قمی توسط 
افراد فاقد صلاحیت جابه جا می شوند

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم از جابجایی 80 
درصد دانش آموزان قمی توسط افراد فاقد صلاحیت در سرویس های مدارس خبر 
داد. علی نیک عدم اجرای آیین نامه سرویس مدارس را موردانتقاد قرار داد و گفت: 
80 درصد دانش آموزان قمی توسط افراد فاقد صلاحیت ازنظر آیین نامه سرویس 
مدارس جابه جا می شوند. وی ادامه داد: در حال حاضر تعداد 7 شرکت حمل ونقلی 
تحت پوشش این سازمان مجوز ارائه سرویس حمل ونقل دانش آموزی برای سال 
تحصیلی 1402-1401 را داشته و آن ها به اداره کل آموزش و پرورش استان قم 
معرفی شده اند. سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم 
ابراز کرد: تمامی رانندگان سرویس مدارس می بایست مراحل اخذ مجوز سرویس 

دانش آموزی را گذرانده و سپس برای آنان کارت سرویس صادر خواهد شد.

اجرای پروژه های عمرانی با هدف توسعه شهرک تخصصی؛

اجرای فاز سوم شهرک صنوف
 در آینده نزدیک

موتور محرک شهرک صنوف با رفع برخی از مشکلات و انجام اقدامات عمرانی 
متعدد روشن شده که می تواند نقشی ارزنده ای در بهبود سطح کیفی زندگی 

شهری و همچنین توسعه این شهرک بزرگ داشته باشد.
به گزارش روابط عمومی شهرداری قم،از اواخر سال 1394 و طبق مصوبه 
شورای اسلامی شهر قم، ساختار تشکیلاتی شهرک صنوف در قالب زیرمجموعه 
به سازمان میادین شهرداری الحاق و در این راستا این سازمان تمام توان خود را 

برای توسعه و به ثبات رساندن این شهرک بزرگ بکار گرفته است.
صنعت  به  وابسته  صنوف  سایر  ساماندهی  و  انتقال  آماده سازی،  هدف  با 
ساختمان، عملیات اجرای فاز سوم شهرک صنوف به مساحت 10 هکتار با در 
نظر گرفتن 10 خیابان اصلی به مساحت 30 هزار مترمربع، 14 هزار مترمربع 
فضای سبز و همچنین 140 واحد کارگاهی به مساحت 54 هزار مترمربع؛ در 

دستور کار قرار گرفته است.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره به اهمیت و جایگاه کتاب 
و کتابخوانی در توسعه و ارتقاء سطح فرهنگ زیست محیطی در جامعه، 
تصریح کرد: بدین منظور چهار عنوان کتاب شامل دو عنوان کتاب بزرگسالان 
و دو عنوان کتاب کودکان و نوجوانان به کتابخانه های عمومی استان اهدا 
شد.  سید رضا موسوی مشکینی وز چهاردهم شهریورماه در دیدار با مدیرکل 
کتابخانه های عمومی استان قم گفت: حفظ و حراست از محیط زیست یک 
مسأله همگانی، فرابخشی و نیازمند مشارکت و همراهی همه مردم و مسئولان 

است.

وی بر ضرورت افزایش دانش، آگاهی و شناخت افراد جامعه نسبت به مسأله 
محیط زیست و پیامدهای غفلت و کم توجهی نسبت به این موضوع خطیر و 
حساس تأکید کرد و گفت: متأسفانه در چند سال گذشته، مردم کشورمان آثار 
و تبعات جبران ناپذیر تخریب طبیعت و محیط زیست را مشاهده کرده اند. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره به اهمیت و جایگاه کتاب و 
کتابخوانی در توسعه و ارتقاء سطح فرهنگ زیست محیطی در جامعه، تصریح 
کرد: بدین منظور چهار عنوان کتاب شامل دو عنوان کتاب بزرگسالان و دو 

عنوان کتاب کودکان و نوجوانان به کتابخانه های عمومی استان اهدا شد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم خبر داد:
اهدای کتاب های زیست محیطی به کتابخانه های عمومی قم 

مدیر منطقه یک شهرداری قم از اختصاص 8 میلیارد تومان بودجه برای تملک باغات 
دایر در منطقه یک در سال 1401 خبر داد و گفت: ما نیاز داریم با تغییر قانون و ایجاد 

انگیزه برای مالکان، حفظ باغات را تضمین کنیم.
مجید محمدرضاخانی ، با تأکید بر لزوم توجه به حفظ باغات داخل شهر، به ویژه 
باغ های باقی مانده در منطقه یک اظهار داشت: در چند سال گذشته شاهد از بین 
رفتن باغ های سطح شهر بودیم و باید پذیرفت که شهرداری به تنهایی نمی تواند مانع 

از نابودی این باغ ها شود.
وی تملک باغات داخل شهر را برای ایجاد فضای سبز و بوستان ضروری دانست 
و افزود: بوستان اطلس، بوستان مریم، بوستان اثنا و بوستان شهدای آذر ازجمله 

باغ هایی بوده که شهرداری با تملک، آن ها را به بوستان تبدیل کرده است.
مدیر منطقه یک شهرداری قم تصریح کرد: تملک تمام باغات موجود در منطقه یک 

شهرداری قم نیاز به بودجه کلانی دارد که در این شرایط امکان آن برای ما فراهم نیست 
و موضوعی زمان بر خواهد بود. از طرفی مالکان نیز برای نگهداری از باغ خود انگیزه 
کافی را ندارند. وی از کمک شهرداری قم به مالکان در آبیاری باغ ها خبر داد و بیان کرد: 
ما نیاز داریم با تغییر قانون و ایجاد انگیزه مانند صدور مجوز باغ تالار برای باغ های داخل 

شهر، مالکان را به حفظ باغات خود تشویق کنیم.
محمدرضاخانی با اشاره به اینکه حراست از باغات شهری نیاز به همکاری بین 
دستگاه های شهری و استانی مرتبط دارد، تأکید کرد: امسال شهرداری حدود هشت 

میلیارد تومان برای تملک باغ ها منطقه اعتبار اختصاص داده است.
وی در پایان تأکید کرد: حفظ باغ علاوه بر قانون نیازمند ایجاد انگیزه در باغداران و 
مالکان آن بوده و باید صرفه اقتصادی مالکان را نیز برای حفظ باغ در نظر بگیریم تا آن ها 

نیز در حفظ و نگهداری باغ با مدیریت شهری همکاری داشته باشند.

مدیر منطقه یک شهرداری قم  خبرداد:

اختصاص 8 میلیارد تومان بودجه برای تملک باغات 

مسئول اداره راهبری عملیات اداره کل امور مبلغین سازمان تبلیغات اسلامی گفت: با فرا 
رسیدن ایام اربعین حسینی )ع( و اعلام درخواست مدیران کل شهرستان های مرزی بیش از 

دوهزار و پانصد مبلغ در موکب های مرزی مستقر می شوند. 
حجت الاسلام تتار اظهار داشت: با توجه به بحث اربعین حسینی )ع( ادراه کل اعزام 
مبلغین با درنظر گرفتن فعالیت های تبلیغی در داخل کشور سعی برآن دارد که فعالیت های 
عمده ای را در چهار موکب اصلی مهران، چزابه و شلمچه وقصرشیرین با تلاش مبلغین انجام 

دهد.
وی در ادامه افزود: مدیران کل شهرستان های خرمشهر، مهران، دشت آزادگان و قصر 
شیرین از مدتی قبل اعلام آمادگی کردند که برای موکب های برپاشده درمناطق مرزی 
چهارگانه نیاز به مبلغ دارند. با توجه به این اعلام آمادگی شهرستان ها، بررسی های لازم انجام 
گرفت و طبق آن مشخص شد هرکدام از این شهرستان ها به تفکیک شلمچه هزار مبلغ، چزابه 

هزارمبلغ، مهران پانصد وقصرشیرین دویست مبلغ برای استقرار در موکب ها نیاز دارند.
وی در ادامه گفت: با آغاز به کار سامانه شمع که تمام فعالیت های تبلیغی مبلغان اعم از 
ثبت گزارش، ثبت فعالیت ها، اعلام ظرفیت های تبلیغی و دعوت از مبلغان در آن انجام می 
گیرد دوستان در شهرستان ها به تعداد نیاز ظرفیت تبلیغی باز کردند به طور مثال در شلمچه 
احتیاج به هزار مبلغ داشتند و هزار ظرفیت درخواست باز شد. پس از این بازشدن ظرفیت 
هر طلبه با مراجعه به سامانه یکی از شهرستان ها را انتخاب کرده و اعلام می کند در یک بازه 

زمانی مشخص حضور خواهد داشت.
حجت الاسلام تتار با اشاره به اینکه بازه های زمانی برای حضور هرمبلغ در موکب ها سه 
روزه است و اگر مبلغی بخواهد بیشتر از سه روز هم بماند مانعی ندارد افزود: حضور مبلغین 
در موکب ها از 13 شهریورماه تا 27 شهریور یعنی چند روز پس از پایان اربعین ادامه خواهد 
داشت. وی افزود: بعد از اعزام مبلغین به منطقه مورد نظر، توسط مدیر شهرستان مورد 
استقبال قرار گرفته و به موکبی که نیاز هست اعزام و فعالیت خود را آغاز می کنند. همچنین 
عملیاتی طراحی شده و در قالب یک کتاب کار توسط سامانه شمع و سازمان تبلیغات در بین 

مبلغان پخش خواهد شد.
مسئول اداره راهبری عملیات اداره کل امور مبلغین سازمان تبلیغات اسلامی اضافه کرد: 
مبلغان در دورهٔ حضور خود، فعالیت های متنوعی اعم از تبلیغ چهره به چهره، سخنرانی، 

نمازجماعت، تبلیغ کودک و نوجوان و مشاوره انجام خواهند داد.
وی در ادامه به سایر فعالیت ها در شهرستان های غیرمرزی در کل کشور اشاره کرد و 
گفت: تعدادی از مبلغان در شهر خودشان مشغول به تبلیغ هستند و جمعیت زیادی هم 
از هموطنان به مراسم اربعین نمی روند، در این خصوص دوستان ما در کل کشور برنامه های 

مختلفی برای این عزیزان که جاماندگان به شمار می آیند خواهند داشت.
تکریم  جاماندگان،  روی  پیاده  مراسم  همچون  برنامه هایی  گفت:  تتار  حجت الاسلام 
پیرغلامانی که توان حضور در مراسم پیاده روی اربعین حسینی )ع( را ندارند برنامه ریزی 

شده و انجام می شود.

مسئول اداره راهبری عملیات اداره کل امور مبلغین سازمان تبلیغات: خبرداد

اعزام بیش از 2500 مبلّغ به موکب های مرزی در اربعین 

پرورش شتر در هویزه

عکاس :امین نظری

شورای  حمل ونقل  و  عمران  کمیسیون  رئیس 
اسلامی شهر قم گفت: پروژه  تقاطع خیابان آذر و 
عماریاسر با 400 فضای پارک و بیش از 95 درصد 
اگر  و  کرده  را سپری  پایانی خود  مراحل  پیشرفت 

مشکلات آن حل شود به زودی افتتاح می شود.
مدیریت  اولویت  به   ، دهناد  محمدحسین  سید 
شهری برای ساخت پارکینگ در سال 1401 اشاره 
کرد و اظهار داشت: یکی از مهم ترین دغدغه های 
موردنیاز  پارکینگ  تأمین  شهرداری  و  شهر  شورای 

شهر است.
به  بودجه  تومان  میلیارد  اختصاص 100  از  وی 
 60  ،1401 سال  در  افزود:  و  داد  خبر  پارکینگ 

میلیارد تومان به ساخت پارکینگ و 40 میلیارد تومان 
به تملک برای پارکینگ اختصاص داده شده است.

شورای  حمل ونقل  و  عمران  کمسیون  رئیس 
حوزه  در  مهم  پروژه  سه  سپس  قم  شهر  اسلامی 
پارکینگ در سال 1401 را مطرح کرد و گفت: امسال 
60 میلیارد تومان برای احداث پارکینگ خیابان امام 
خمینی)ره( در نظر گرفته ایم که طراحی آن به پایان 

رسیده و عملیات عمرانی آن آغاز شده است.
 وی ادامه داد: همچنین 40 میلیارد تومان نیز برای 
تملک پارکینگ در نظر گرفته شده که با بررسی های 

انجام شده زمین انتخاب و خریداری می شود.
دهناد از اتمام ساخت پارکینگ در تقاطع خیابان 

پروژه   و خاطرنشان کرد:  داد  و عماریاسر خبر  آذر 
تقاطع خیابان آذر و عمار یاسر با 400 فضای پارک 
و بیش از 95 درصد پیشرفت مراحل پایانی خود را 
سپری کرده و اگر مشکلات آن حل شود به زودی 

افتتاح می شود.
شرقی  پارکینگ  عمرانی  عملیات  اجرای  به  وی 
نیز اشاره کرد و یادآور شد: در صورت آغاز عملیات 
کارگاه،  شدن  فعال  و  شرقی  پارکینگ  عمرانی 
محدودیت هایی برای پارک خودروها ایجاد می شود؛ 
فضای مجاور مجتمع زمزم و ناشران که در اختیار 
شهرداری است، به عنوان جایگزین پیش بینی شده 

است.

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

اختصاص ۱00 میلیارد تومان بودجه برای ساخت پارکینگ

به  اشاره  با  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رییس   
تعطیلی زایشگاه ایزدی در سالجاری، گفت: این 
زایشگاه به دلیل تک تخصصی بودن و همچنین 

ناایمن بودن ساختمان، باید تعطیل می شد. 
بر اساس  افزود:  مهدی مصری در گفت وگویی  
آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت  شاخص های 
چهار  دارای  باید  بیمارستان ها  تمام  پزشکی، 
تخصص داخلی، اطفال، جراحی و زنان را دارا باشد 

و زایشگاه تخصصی ممنوع است.
وی اضافه کرد: الزام بیمارستان ها برای دارا بودن 
چهار تخصص،  به دلیل اهمیت سلامتی بیماران 
است و جزو قوانینی است که وزارت بهداشت در 

سال های اخیر وضع کرده است.
وی با اشاره به فرسوده بودن ساختمان زایشگاه 
و  مسوولان  پیش  سال   15 داد:  ادامه  ایزدی، 

تعطیلی  به  توصیه  بهداشت  وزارت  مهندسان 
زایشگاه نمودند و حتی مقاوم سازی ساختمان آن را 

نیز اصولی ندانستند.
فاقد  ایزدی  این که  به  اشاره  با  مصری 
کرد:  بیان  بود،   رسانی  خدمات  استانداردهای 
زایشگاه  جایگزین  فرقانی  استاندارد  بیمارستان 
ایزدی شده است که اکنون ضریب اشغال تخت در 
این بیمارستان نسبت به قبل افزایش قابل توجهی 

دارد.
وی افزود: با برگزاری جلسه هایی با وراث واقف 
ساختمانی  تا  شد  رایزنی  نیز  ایزدی  زایشگاه 

جایگزین احداث شود.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد:

مباحث پزشکی و فنی علت تعطیلی زایشگاه ایزدی


